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Od Redakcji

Wiosennie zrobiło się wokół. Przyroda przeobra-
ziła się całkowicie. Szare, ponure i, jak mawiają 
niektórzy, depresyjne kolory zastąpiły: zieleń, 
żółć, czerwień, cyklamen …. Można by tak wy-
mieniać, ale nie będę narażał się profesjonalistom  
z Wydziału Sztuki. 

Jestem przekonany, że nie uchybię Czytel-
nikom „Kuriera Uniwersyteckiego”, jeśli gorąco 
(a może w wiosennym nastroju?) zachęcę Ich 
do zapoznania się z bieżącym numerem naszego 
periodyku.

Szczególnie polecam dwa interesujące in-
terwievs. Pierwszy z prof. Andrzejem Markiewi-
czem, dziekanem Wydziału Sztuki a drugi z prof. 
Dariuszem Trześniowskim, dziekanem Wydziału 
Filologiczno-Pedagogicznego i także rzeczni-
kiem prasowym rektora. Prasowym? W obec-
nych czasach powinno być raczej rzecznikiem 
m e d i a l n y m.

W tym numerze „Kuriera” przeważa tema-
tyka zagraniczna. Piszemy o unijnym projekcie 
Erasmus+ realizowanym przez nasz Uniwersy-
tet. Prezentujemy studentów – erasmusów (tak 
potocznie są określani) z uczelni zagranicznych, 
którzy u nas kontynuują edukację. Nie tak daw-
no, w numerze 2/6/2022 „Kuriera,” o swoich 

wrażeniach z pobytu w naszym Uniwersytecie 
i w Radomiu, w samych superlatywach, wy-
powiadali się Joannis Vakalis i Joannis Yfanti s 
– studenci z Grecji.

Co na Wydziale Prawa i Administracji robią 
„terytorialsi” można przeczytać na stronie 20.

O! znowu pojawił się kolejny neologizm. 
Czyż język polski nie jest i piękny i twórczy? 
Co na takie dictum fi lolodzy? 

Uniwersytetowi rosną przyszli studenci. 
Właśnie w pełnym protokole uczelnianym, prze-
strzegając z wdziękiem etykiety akademickiej, 
najmłodsi słuchacze rozpoczęli kolejny rok nauki 
w Uniwersytecie Dzieci i Młodzieży. Za kilka 
lat Ewy, Małgosie, Piotrki, Mateusze zasiądą 
w salach wykładowych już jako studenci UTH 
Radom.

I już na koniec, niech doskonałość (vide: Spo-
tkanie z sekretarzem Rady Doskonałości Nauko-
wej) w pracy, w życiu prywatnym i we wszelkich 
naszych działaniach nam towarzyszy.  
Zawsze!

Wojciech Bielawski
naczelny redaktor

I WIOSENNIE I DOSKONALE!
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„Kurier  Uniwersytecki” /  the „University Courier”  
is a journal of the Kazimierz Pulaski University 
of Technology and Humani� es in Radom. It has 
existed since 2000.Currently, from 2021 as “Kurier 
Uniwersytecki” /  the “University Courier”. It documents 
the most important events in the life of the university. 
We write about the scien� fi c achievements of 
university employees, research projects,  func� oning of 
the academic community, and students’ life.
We have prepared two pages of the magazine in 
English. They contain informa� on from the Polish 
version of ‘Courier”, presented in a very condensed 
way. The editors hope that the group of our readers 
will expand to include new recipients, this � me foreign-
language readers.  editor-in-chief 

of the magazine
Wojciech Bielawski

In the issue 1/9/2023 we write, among others about:
           
Page 9 In the regular column “Alone with ...” interviews 
with: Dean of the Faculty of Arts prof. Andrzej 
Markiewicz and the Rector’s Spokesman prof. Dariusz 
Trzesniowski

Page 16  On February 11, 2023, the inaugura� on of the 
Mongolian New Year took place in the Main Hall of the 
University. Students from Mongolia, who started their 
studies at the University of Radom this academic year, 
invited to celebrate this holiday. During their fi rst year 
at the University, they par� cipate in an intensive Polish 
language course to start studying in their chosen fi eld 
of study from October 2023.

With great interest, the par� cipants of the mee� ng listened 
to the concert of the ethnic music band Mongol Ayalguu, which 

honored the welcome of the Mongolian New Year

Page 19 His Magnifi cence Rector prof. Sławomir 
Bukowski took second place in the category of 
poli� cs, self-government and local community in the 
na� onwide Personality of the Year 2022 plebiscite in 
Radom.

Page 19 On March 15, 2023, His Magnifi cence 
Rector prof. Sławomir Bukowski together with the 
Interna� onal Offi  ce invited foreign students staying at 
our University as part of the Erasmus+ Program for a 
welcome integra� on mee� ng.

Foreign students staying at our University under 
the Erasmus+ Program

Page 20 In January this year, the Faculty of Law and 
Administra� on signed a coopera� on agreement with 
the 6th Masovian Territorial Defence Brigade in Radom. 
The faculty runs the fi eld of study Internal Security.

Page 21 Why is it worth studying? Which fi eld of 
study to choose? These and many other ques� ons 
were answered by representa� ves of our University 
during the Educa� on Fair, Open School Days and direct 
mee� ngs with young people!

Our University stand during the 18th Higher Educa� on Na� onal 
Fair. From the le� : Natalia Grzybowska, Justyna Siara (students) and 

mgr inż. Ewelina Barszcz (Promo� on and Informa� on Technology 
Department)
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Page 26 Doctor Ewa Klęczaj-Siara, assistant professor 
in the Department of Modern Languages of the Faculty 
of Philology and Pedagogy, was the only person from 
Poland to receive a teaching scholarship from the US 
Department of State - Study of the U.S. Ins� tute (SUSI) 
for Scholars on U.S. Culture, Iden� ty, and Society.

Page 27 Representa� ves of the Faculty of Economics 
and Finance and the Faculty of Transport, Electrical 
Engineering and Computer Science met with the high 
school graduates from the Complex of Schools of 
Economics in Radom, promo� ng our university and 
encouraging them to study at the University. 

Page 29 On March 13, 2023, in the Main Library of 
UTH Radom, the ceremony of naming the Book and 
Magazines Reading Room a� er Stanisław Zieliński and 
the opening of the exhibi� on dedicated to the Patron 
took place. He was an outstanding Radom regionalist, 
the author of numerous publica� ons about Radom 
and the region, the creator of the Library of the Higher 
School of Engineering (currently UTH in Radom).

Page 30 The Faculty Student Council from the Faculty 
of Economics and Finance organized a fundraiser for 
animals. The interest in the ac� on was huge. The gi� s 
were donated to the Shelter for Homeless Animals in 
Radom.

Page 31 University of Technology and Humani� es in 
Radom once again inaugurated classes at the University 
for children and youth. The young students listened to 
the inaugural lecture, found out what they would learn 
during the classes, took an oath and received their 
index books.

Alicja Pietrzyk receives the index from His Magnifi cence Rector 
prof. Sławomir Bukowski

Page 33 Scien� fi c conferences organized at the 
University:
– II Lublin-Radom Administra� ve Colloquium
Kazimierz Dolny, March 24-25, 2023
– Na� onal Scien� fi c Conference “Contemporary 
Challenges for Accoun� ng and Public Finance”. Radom, 
March 21, 2023.

Page 35 Prof. Mirosław Lu� , Rector of the university in 
the 2005-2012 celebrated the 50th anniversary 
of scien� fi c and didac� c work.
                 
Page 42 The Medical Final Examina� on for our students 
from the Faculty of Medical and Health Sciences was 
extremely successful. Everyone passed!

Page 42 The Faculty of Economics and Finance 
welcomed a new group of students who took up 
educa� on at the faculty as part of the Erasmus+ 
program. The classes are a� ended by students from 
Universitá degli Studi di Palermo from Italy and from 
Ondokuz Mayis Ȕniversitesi from Turkey. In the winter 
semester, students from Italy, Turkey and the Czech 
Republic also studied at the faculty.

Page 43 Students of the Faculty of Economics and 
Finance have won the compe� � on organized by the 
Ins� tute of Finance as part of the second edi� on of the 
Academy of Finance. The compe� � on is held under the 
aegis of the Ministry of Finance.

Page 46 In this issue of „Kurier Uniwersytecki” we 
present the next Student Scien� fi c Circles: SKN of law 
students „Sapere aude” from the Faculty of Law and 
Administra� on and SKN „Nowotechbud” from the 
Faculty of Mechanical Engineering.

University students par� cipate  in the project
“Student Scien� fi c Circles create innova� ons” 

Translati on Joanna Łęcka        
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Senat
REKTOR, SENAT, BIURO REKTORA

PIERWSZE POSIEDZENIE SENATU 
(26.01.2023)

Uchwała Senatu UTH Radom:
1) Nr 000-1/1/2023 z dnia 26 stycznia 

2023 r. w sprawie: 
 nadania Pani mgr Agacie Wolnie-

wicz stopnia doktora sztuki w zakre-
sie sztuk plastycznych i konserwacji 
dzieł sztuki

2) Nr 000-1/2/2023 z dnia 26 stycznia 
2023 r. w sprawie: 

 nadania Panu mgr. Silvio Pozza� ʹemu 
stopnia doktora sztuki w zakresie 
sztuk plastycznych i konserwacji 
dzieł sztuki

3) Nr 000-1/3/2023 z dnia 26 stycznia 
2023 r. w sprawie: 

 nadania Pani mgr. inż. Ilonie Pod-
kowie-Zawadzkiej stopnia doktora 
nauk społecznych w dyscyplinie na-
uki o zarządzaniu i jakości

4) Nr 000-1/4/2023 z dnia 26 stycznia 
2023 r. w sprawie: 

 wyznaczenia recenzentów rozprawy 
doktorskiej Pana mgr. inż. Michała 
Soleckiego

5) Nr 000-1/5/2023 z dnia 26 stycznia 
2023 r. w sprawie: 

 wyznaczenia recenzentów rozpra-
wy doktorskiej Pana mgr. inż. Miro-
sława Neski

6) Nr 000-1/6/2023 z dnia 26 stycznia 
2023 r. w sprawie: 

 wprowadzenia zmiany w uchwa-
le Nr 000-14/5/2022 Senatu UTH 
Radom z dnia 29 września 2022 r. 
w sprawie skierowania rozprawy 
doktorskiej Pana mgr. Rafała Czu-
pryna do uzupełnienia i poprawie-
nia

7) Nr 000-1/7/2023 z dnia 26 stycznia 
2023 r. w sprawie: 

 wyznaczenia recenzentów rozpra-
wy doktorskiej Pana mgr. inż. Bar-
tłomieja Ulatowskiego

8) Nr 000-1/8/2023 z dnia 26 stycznia 
2023 r. w sprawie: 
1) powołania komisji doktorskiej 

ds. przewodu doktorskiego Pana 
mgr. inż. Bartłomieja Ulatowskie-
go,

2) upoważnienia komisji doktorskiej 
do podjęcia uchwał w sprawie:

 - przyjęcia rozprawy doktorskiej 
i dopuszczenia jej do publicznej 
obrony,

 - przyjęcia publicznej obrony roz-
prawy doktorskiej

9) Nr 000-1/9/2023 z dnia 26 stycznia 
2023 r. w sprawie: 

 powołania komisji egzami-
nacyjnych do przeprowadze-
nia egzaminów doktorskich dla 
Pana mgr. inż. Bartłomieja Ulatow-
skiego

10) Nr 000-1/10/2023 z dnia 26 stycz-
nia 2023 r. w sprawie: 

 uchylenia uchwał Senatu UTH Ra-
dom z dnia 24 marca 2022 r w spra-
wie ustalenia programu studiów na 
kierunku:

1)  ,,Filologia angielska”- studia pierw-
szego stopnia o profi lu praktycznym 
(uchwała Nr 000-6/13/2022),

2) ,,Filologia angielska”- studia drugie-
go stopnia o profi lu praktycznym 
(uchwała Nr 000-6/15/2022)

11) Nr 000-1/11/2023 z dnia 26 stycz-
nia 2023 r. w sprawie: 

 ustalenia programu studiów kie-
runku ,,Filologia angielska”- studia 
pierwszego stopnia o profi lu prak-
tycznym, prowadzone w formie sta-
cjonarnej

12) Nr 000-1/12/2023 z dnia 26 stycz-
nia 2023 r. w sprawie: 

 ustalenia programu studiów kie-
runku ,,Filologia angielska”- studia 
drugiego stopnia o profi lu praktycz-
nym, prowadzone w formie stacjo-
narnej

13) Nr 000-1/13/2023 z dnia 26 stycz-
nia 2023 r. w sprawie: 

 wprowadzenia zmiany w uchwa-
le Nr 000-17/8/2022 Senatu UTH 
Radom z dnia 23 listopada 2022 r. 
w sprawie wprowadzenia zmian w 
programie studiów kierunku ,,Filo-
logia”- studia pierwszego stopnia 
o profi lu ogólnoakademickim, sta-
nowiącym załącznik do uchwały Nr 
000-4/27/2020 Senatu UTH Radom 
z dnia 2 lipca 2020 r.

14) Nr 000-1/14/2023 z dnia 26 stycz-
nia 2023 r. w sprawie: 

 uchwalenia Uczelnianego Systemu 
Zapewnienia Jakości Kształcenia 
w Uniwersytecie Technologiczno-
Humanistycznym im. Kazimierza 
Pułaskiego w Radomiu

15) Nr 000-1/15/2023 z dnia 26 stycz-
nia 2023 r. w sprawie: 

 przyjęcia sprawozdania dotyczą-
cego funkcjonowania Uczelniane-
go Systemu Zapewnienia Jakości 
Kształcenia i stanu jakości kształ-
cenia na Uczelni za rok akademicki 
2021/2022

DRUGIE POSIEDZENIE SENATU 
(23.02.2023)

Uchwała Senatu UTH Radom:
1) Nr 000-2/1/2023 z dnia 23 lutego 

2023 r. w sprawie: 
 wyrażenia zgody na zmianę tematu 

rozprawy doktorskiej mgr Joanny 
Tarnawskiej

2) Nr 000-2/2/2023 z dnia 23 lutego 
2023 r. w sprawie:

 powołania stałej komisji doktorskiej 
dyscypliny w dziedzinie nauk inży-
nieryjno-technicznych w dyscypli-
nie inżynieria chemiczna - uchwa-
ła Nr 000-7/3/2022 Senatu UTH 
Radom z dnia 28 kwietnia 2022 r. 
z późn. zm.

3) Nr 000-2/3/2023 z dnia 23 lutego 
2023 r. w sprawie: wprowadzenia 
zmian w programach studiów w za-
kresie nazw dyscyplin naukowych: 
automatyka, elektronika i elektro-
technika, inżynieria lądowa i trans-
port do których przyporządkowano 
prowadzone w UTH Radom kierunki 
studiów

TRZECIE POSIEDZENIE SENATU 
(30.03.2023)

Uchwała Senatu UTH Radom
1) Nr 000-3/1/2023 z dnia 30 marca 

2023 r. w sprawie:
 wyznaczenia promotora rozprawy 

doktorskiej Pani mgr inż. Martyny 
Roszowskiej-Jarosz

2) Nr 000-3/2/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:

 wyznaczenia promotora pomoc-
niczego rozprawy doktorskiej Pani 
mgr inż. Martyny Roszowskiej-Ja-
rosz

3) Nr 000-3/3/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:

 wyznaczenia promotora rozprawy 
doktorskiej Pani mgr inż. Joanny 
Masiewicz

4) Nr 000-3/4/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:
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Organizacja

REKTOR, SENAT, BIURO REKTORA

Zarządzenia Rektora
R-1/2023 z dnia 24 stycznia 2023 r. 

w sprawie: 
 powołania Zespołów do realizacji 

zadania inwestycyjnego pod nazwą: 
„Laboratorium charakteryzacji ma-
gnetomechanicznej i strukturalnej 
elementów z metalicznego druku 
3D”

R-2/2023 z dnia 26 stycznia 2023 r. 
w sprawie: 

 utworzenia studiów pierwszego 
stopnia o profi lu praktycznym na 
kierunku „Filologia angielska”

R-3/2023 z dnia 26 listopada 2023 r. 
w sprawie: 

 utworzenia studiów drugiego stop-
nia o profi lu praktycznym na kierun-
ku „Filologia angielska”

R-4/2023 z dnia 30 stycznia 2023 r. 
w sprawie:

 przyjęcia rozprawy doktorskiej Pana 
mgr. inż. Piotra Szymczaka i dopusz-
czenia jej do publicznej obrony

5) Nr 000-3/5/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:

 przedłużenia terminu przedstawie-
nia rozprawy doktorskiej Pani mgr 
inż. Pauliny Mitrosz

6) Nr 000-3/6/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:

 zamknięcia przewodu doktorskiego 
Pana mgr. Rafała Walasika

7) Nr 000-3/7/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:

 uchwalenia zmian w statucie Uczel-
ni

8) Nr 000-3/8/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:

 wprowadzenia zmian w Szczegóło-
wych zasadach i trybie nadawania 
tytułu doktora honoris causa w UTH 
Radom stanowiących załącznik do 
uchwały Senatu Nr 000-5/10/2021 
z dnia 25 marca 2021 r.

9) Nr 000-3/9/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:

 wprowadzenia zmiany w uchwa-
le Nr 000-10/1/2020 Senatu UTH 
Radom z dnia 26 listopada 2020 r. 

w sprawie powołania Rady Uczel-
ni na kadencję od dnia  1 stycznia 
2021 r. do dnia 31 grudnia 2024 r.

10) Uchwała Senatu UTH Radom Nr 
000-3/10/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:

 nadania Czytelni Głównej Książek 
mieszczącej się w budynku Biblio-
teki Głównej UTH Radom imienia 
Stanisława Zielińskiego

11) Nr 000-3/11/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:
1) zmiany nazwy Uczelni na Uni-

wersytet Radomski im. Kazimie-
rza Pułaskiego,

2) upoważnienia Rektora do podej-
mowania wszelkich działań zwią-
zanych ze zmianą nazwy Uczelni.

12) Nr 000-3/12/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:

 ustalenia programu studiów kie-
runku ,,Pedagogika specjalna”- jed-
nolite studia magisterskie o profi lu 
ogólnoakademickim, prowadzone 
w formie stacjonarnej i niestacjo-
narnej

13) Nr 000-3/13/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:

 ustalenia programu studiów kie-

runku ,,Zarządzanie i inżynieria 
produkcji”- studia pierwszego stop-
nia o profi lu ogólnoakademickim, 
prowadzone w formie stacjonarnej 
i niestacjonarnej

14) Nr 000-3/14/2023 z dnia 30 marca 
2023 r. w sprawie:
1) ustalenia programu studiów 

kierunku ,,Robotyka i automaty-
zacja procesów”- studia pierw-
szego stopnia o profi lu ogólno-
akademickim, prowadzone w 
formie stacjonarnej i niestacjo-
narnej,

2) wprowadzenia zmiany w progra-
mie studiów w zakresie nazwy 
dyscypliny naukowej automaty-
ka, elektronika i elektrotechnika 
do której przyporządkowano pro-
wadzony w UTH Radom kierunek 
,,Robotyka i automatyzacja pro-
cesów”, dla cyklu kształcenia roz-
poczętego w roku akademickim 
2022/2023

Aneta Mirosz
dyrektor Biura Rektora

 powołania Komisji ds. oceny wnio-
sków o awans na stanowisko profe-
sora uczelni

R-6/2023 z dnia 23 lutego 2023 r. 
w sprawie:

 zmian strukturalnych w Wydziale 
Nauk Medycznych i Nauk o Zdrowiu

R-7/2023 z dnia 23 lutego 2023 r. 
w sprawie:

 zmiany Regulaminu organizacyjnego 
Uniwersytetu Technologiczno-Hu-
manistycznego im. Kazimierza Puła-
skiego           w Radomiu

R-9/2023 z dnia 2 marca 2023 r. w spra-
wie:

 wprowadzenia tekstu ślubowania 
składanego podczas uroczystej pro-
mocji doktorskiej

R-10/2023 z dnia 8 marca 2023 r. 
w sprawie:

 wprowadzenia Procedury przyjmo-

wania i rozpatrywania skarg i wnio-
sków w wprowadzenia Procedury 
przyjmowania i rozpatrywania skarg 
i wniosków w Uniwersytecie Tech-
nologiczno-Humanistycznym im. Ka-
zimierza Pułaskiego w Radomiu

Aneksy do zarządzeń
Aneks nr 1 z dnia 16 stycznia 2023 r. do 

Zarządzenia R-43/2021 w sprawie:
 wprowadzenia szczegółowych zasad 

awansowania nauczycieli akademic-
kich posiadających stopień dokto-
ra na stanowisko profesora uczelni 
w grupie pracowników dydaktycz-
nych, badawczo-dydaktycznych lub 
badawczych w UTH Radom

Aneks nr 1 z dnia 2 lutego 2023 r. do 
Zarządzenia R-39/2022 w sprawie:

 ogłoszenia załącznika Nr 1 na rok 
akademicki 2022/2023 do Regula-
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KRONIKA REKTORSKA 
(styczeń – marzec 2023 r.)

REKTOR, SENAT, BIURO REKTORA

19 stycznia – w sali Senatu UTH 
Radom JM Rektor prof. dr hab. Sła-
womir Bukowski podpisał umowy 
o współpracy z podmiotami Wojsko-
wymi. Wydział Prawa i Administracji 
rozpocznie współpracę z Wojskami 
Obrony Terytorialnej oraz Wojsko-
wym Centrum Rekrutacji.

21. stycznia – JM Rektor, w Auli 
Głównej Uniwersytetu, przewodni-
czył inauguracji kolejnego roku zajęć 
w ramach edycji projektu „Uniwer-
sytet Dzieci i Młodzieży”.

02. lutego – JM Rektor wziął udział 
w inauguracji funkcjonowania Bazy 
Wiedzy UTH Radom działającej 
z wykorzystaniem oprogramowania 
OMEGA-PSIR. W trakcie spotkania 
zaprezentowano działanie systemu, 
który umożliwia kompleksowe zarzą-
dzanie informacjami o publikacjach, 
osiągnięciach naukowych i badaniach 
prowadzonych przez pracowników 
naszej Uczelni. 

23. lutego – JM Rektor, podczas 
drugiego posiedzenia Senatu UTH 

Radom, poinformował senatorów 
o bardzo dobrym wyniku przepro-
wadzonej przez Ministerstwo Nauki 
i Edukacji ewaluacji działalności na-
ukowej naszego Uniwersytetu.  

28. lutego – JM Rektor spotkał się  
z przedstawicielami społeczności 
studentów naszego Uniwersytetu 
pochodzących z Ukrainy. Studenci 
podziękowali rektorowi i społeczno-
ści akademickiej za pomoc i wsparcie 
dla narodu ukraińskiego oraz wręczyli 
upominek JM Rektorowi – złotą bu-
ławę.

13. marca – JM Rektor wziął udział, 
w Bibliotece Głównej UTH Radom, 
w uroczystości nadania imienia Sta-
nisława Zielińskiego Czytelni Książek 
i Czasopism oraz w otwarciu wysta-
wy poświęconej Patronowi. 

14. marca – JM Rektor uczestniczył 
w otwarciu Ogólnopolskich Targów 
Szkół Wyższych, w których wzięli 
udział przedstawiciele naszej uczel-
ni.  

15. marca – JM Rektor wraz z Dzia-
łem Współpracy z Zagranicą spotka-
li się ze studentami zagranicznymi 
przebywającymi w  naszej Uczelni 
w ramach Programu Erasmus+.

28. marca – JM Rektor sygnował 
umowy dotyczące współpracy Uni-
wersytetu z IV Liceum Ogólnokształ-
cącym im. Tytusa Chałubińskiego 
i VI Liceum Ogólnokształcącym im. 
Jana Kochanowskiego w Radomiu.

31. marca – JM Rektor uczestniczył 
w gali podsumowującej Plebiscyt 
Osobowość roku 2022 w Radomiu. 
Zajął w nim II miejsce w kategorii 
polityka, samorządność i społeczność 
lokalna. Głosowanie w plebiscycie 
odbywało się równolegle we wszyst-
kich województwach i  prowadzone 
było w pięciu kategoriach: Kultura, 
Działalność społeczna i charytatywna, 
Biznes oraz Polityka, samorządność 
i społeczność lokalna i Nauka.

Justyna Ćwiertnia

minu świadczeń dla studentów Uni-
wersytetu Technologiczno-Humani-
stycznego im. Kazimierza Pułaskiego 
w Radomiu

Aneks nr 12 z dnia 23 lutego 2023 r. do 
Zarządzenia R-20/2019 w sprawie:

1) restrukturyzacji Uczelni,
2) ustalenia i ogłoszenia nowej 

struktury organizacyjnej Uniwer-
sytetu Technologiczno-Humani-
stycznego im. Kazimierza Puła-
skiego w Radomiu

Aneks nr 11 z dnia 23 lutego 2023 r. do 
Zarządzenia R-21/2019 w sprawie:

 wprowadzenia wykazu identyfi kato-
rów cyfrowych i symboli literowych 
jednostek w Uniwersytecie Techno-
logiczno-Humanistycznym im. Kazi-
mierza Pułaskiego w Radomiu

Aneks nr 2 z dnia 23 lutego 2023 r. do 
Zarządzenia R-46/2019 w sprawie:

 wprowadzenia Regulaminu Wydzia-
łu Nauk Medycznych i Nauk o Zdro-
wiu Uniwersytetu Technologiczno-
Humanistycznego im. Kazimierza 
Pułaskiego w Radomiu

Aneks nr 3 z dnia 9 marca 2023 r. do Za-
rządzenia R-2/2014 w sprawie:

 ustalenia odpłatności za korzystanie 
z miejsca na parkingu Uczelni oraz 
odpłatności za najem garażu

Polecenia służbowe 
Polecenie służbowe 1/2023 z dnia 2 

marca 2023 r. w sprawie: 
ustalenia zasad wyjazdów w ramach 

programu Erasmus+

Aneta Mirosz
dyrektor Biura Rektora
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Dziekan Wydziału Sztuki prof. dr hab. Andrzej Markiewicz (z prawej) 
i Wojciech Bielawski – naczelny redaktor „Kuriera Uniwersyteckiego”

„Jesteśmy w dalszym ciągu w czołówce dlatego, że między innymi należymy do jednego ze starszych 
ośrodków, a 30 lat istnienia i działania na polu edukacji artystycznej zobowiązuje. Poza tym, o czym już 
wspominałem, wydział jest w ciągłym procesie rozwoju, jesteśmy wydziałem, który inwestuje w rozwój 
kadry”.

 

JESTEŚMY W DOBREJ FORMIE
(z dziekanem Wydziału Sztuki prof. dr hab. Andrzejem Markiewiczem 

rozmawia Wojciech Bielawski)

Wszystko zaczęło się 30 lat temu, 
w 1993 roku, gdy na ówczesnym 
Wydziale Nauczycielskim utworzono 
specjalność wychowanie plastyczne 
na kierunku Wychowanie technicz-
ne…
Rzeczywiście, właśnie w tym roku 
jest jubileusz – 30 lat istnienia Wy-
działu Sztuki. Chociaż są osoby na 
tej uczelni, które uważają, że to nie 
jest 30 lat istnienia wydziału, gdyż 
w ich opinii wydział istnieje od 16 
lat. Natomiast ja uważam, że to jest 
jubileusz wydziału, poza tym jeżeli 
mówimy o kształceniu artystycznym 
na poziomie wyższym, to bez wzglę-
du na nazwę formy organizacyjnej 
kształcenia faktycznie jest to 30 lat. 
Pomysłodawcą, ojcem założycielem 
kształcenia artystycznego jest profe-
sor Aleksander Olszewski i uważam, 
że był to strzał w przysłowiową dzie-
siątkę. Od tamtego czasu wiele się 
działo wokół kształcenia artystycz-
nego, następowały zmiany, które 
dotyczyły edukacji w zakresie sztuki 
ale także i uczelni, która również jak 
wydział ulegała przeobrażeniom. 
Natomiast wydział jest w ciągłym 
procesie rozwoju, jesteśmy wydzia-
łem, który inwestuje w rozwój kadry, 
ofertę dydaktyczną. Mam nadzieję, 
a tak naprawdę planujemy z okazji 
jubileuszu na przełomie października 
i listopada uroczystą wystawę, któ-
ra uświetni jubileusz i zaprezentuje 
dorobek nie tylko nauczycieli aka-
demickich ale możliwe, że również 
naszych absolwentów oraz zaprzy-
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jaźnionych z wydziałem nauczycieli 
akademickich innych uczelni, bądź 
wydziałów artystycznych.  

Wydawałoby się, że na uczelni, czy 
wydziale o profi lu artystycznym 
kształci się przyszłych malarzy, rzeź-
biarzy, grafi ków, fotografi ków. Tym-
czasem oferta dydaktyczna na Pana 
Wydziale Sztuki jest niezwykle bo-
gata. 
Oczywiście kształci się przyszłych ma-
larzy, rzeźbiarzy, grafi ków, fotogra-
fi ków ale tak naprawdę stwarzamy 
możliwości dla tych osób, które chcą 
się rozwijać w kierunku sztuki. Nasza 
oferta dydaktyczna dotyczyła przez 
długi okres edukacji artystycznej 
w zakresie sztuk plastycznych, czyli 
kształcenia przyszłych twórców – na-
uczycieli. Nasi absolwenci pracują 
w szkołach dawnego województwa 
radomskiego i oczywiście w szkołach 
w Radomiu. A takim dobrym przykła-
dem jest radomskie Liceum Plastycz-
ne, w którym pracuje kilku naszych 
absolwentów obecnie nauczycieli 
szkoły. Kształciliśmy menadżerów 
sztuki, marszandów, a  obecnie kształ-
cimy i przygotowujemy studentów w 
zakresie obszaru związanego z rekla-
mą, grafi ką projektową, designem, 
architekturą wnętrz, wzornictwem 
ubioru i detalu a także animatorów 
kultury i sztuki.  Nasi absolwenci pra-
cują w dobrych ośrodkach kultury 
radomskiej czy województwa mazo-
wieckiego. Na przykład w Mazowiec-
kim Centrum Sztuki Współczesnej jest 
bardzo dobrze rozwinięty i działający 
dział edukacyjny, który stworzyli nasi 
absolwenci. Naszych absolwentów 
znajdziemy w Centrum Rzeźby Pol-
skiej jak również w Klubie Środowisk 
Twórczych Łaźnia. Tych kierunków 
naprawdę było dużo. Teraz jeste-
śmy w trakcie pewnej, można by to 
nazwać, modyfi kacji naszej oferty 
dydaktycznej. Myślę, że jesteśmy 
w pewien sposób  zobligowani wy-
zwaniami rzeczywistości, w której 
żyjemy i abyśmy mogli przez następ-
ne 30 lat nadal działać musimy na-

szą propozycje kształcenia  cały czas 
zmieniać. Aktualnie wydział prowadzi 
kierunki na dwóch poziomach: Sztuka 
mediów i edukacja wizualna, Archi-
tektura wnętrz, Wzornictwo ubioru 
i akcesoriów mody – studia I stopnia, 
Sztuka mediów i edukacja artystycz-
na, Architektura wnętrz – studia II 
stopnia oraz Grafi ka – jednolite stu-
dia magisterskie.

Jak obecnie sytuuje się na mapie 
akademickiej kraju radomski Wy-
dział Sztuki w porównaniu z innymi 
uczelniami, czy wydziałami arty-
stycznymi?
Kiedy zaczęliśmy funkcjonować jako 
katedra, a jeszcze później jako in-
stytut, byliśmy w tak zwanej grupie 
wiodącej jednostek artystycznych, 
które należały do uniwersytetów. 
W tamtym czasie, przełom wieków, w 
Polsce było ich mało. To były ośrodki 
w: Toruniu, Lublinie, Cieszynie, Ka-
liszu, Krakowie, Radomiu i Często-
chowie  później pojawiły się kolejne.  
Natomiast obecnie tych ośrodków, 
które zajmują się kształceniem ar-
tystycznym na wydziałach uniwer-
syteckich w Polsce jest ponad 16 
a Akademii Sztuk Pięknych jest 9, więc 
w pewnym sensie zdominowaliśmy 
kształcenie artystyczne. Podkreślam 
mocno, że to kształcenie jest bardzo 
potrzebne i w żadnym wypadku nie 
jesteśmy konkurencją dla akademii 
– po prostu zagospodarowaliśmy tro-
chę inny obszar sztuk pięknych. Na-
tomiast jaką pozycję mamy w kraju? 
Wydaje mi się, że jesteśmy w dalszym 
ciągu w czołówce dlatego, że należy-
my do jednego ze starszych ośrod-
ków, a 30 lat działania edukacyjnego 
w obszarze sztuki zobowiązuje do 
czegoś. Poza tym, o czym już wspo-
minałem, jesteśmy wydziałem z pra-
wami akademickimi, który ma liczną 
kadrę samodzielnych pracowników 
akademickich – 13. Natomiast du-
żym problemem wszystkich naszych 
wydziałów, nie tylko wydziału sztu-
ki, jest brak młodych pracowników, 
czyli młodszej kadry akademickiej: 

asystentów i adiunktów. Poza tym 
mówiąc o rozwoju, trzeba podkreślić, 
że jeszcze przed nową ustawą byli-
śmy wydziałem, który uzyskał prawa 
akademickie, wspomniałem o nich 
wcześniej, a tym samym należeliśmy 
do grupy – elity wydziałów uniwersy-
teckich, które miały te prawa. Obec-
nie to się zmieniło. Wraz z wprowa-
dzeniem nowej ustawy, w momencie 
kiedy dyscyplina naukowa otrzymuje 
w wyniku parametryzacji kategorię 
B+, A,  A+, uzyskuje z automatu prawa 
akademickie. Elita akademicka urosła 
w siłę. Ponadto dla obrony swoich in-
teresów, wspólnego frontu działania 
w obszarze sztuki, wszystkie uniwersy-
teckie wydziały artystyczne w Polsce 
powołały swoją własną Konferencję 
Wydziałów Artystycznych, które pod-
legają Ministerstwu Edukacji i Nauki. 
Jesteśmy członkiem tej konferencji. 
Natomiast Akademie Sztuk Pięknych 
podlegają ministrowi Kultury i Dzie-
dzictwa Narodowego. Może kiedyś 
to też się zmieni…

Jak układa się współpraca Pana wy-
działu z zagranicznymi uczelniami?
Układa się bardzo dobrze. Zaczęliśmy 
tę współpracę bardzo dawno, po-
czątki katedry/wydziału kiedy jeszcze 
nie mieliśmy wymiany w kształcie 
programów unijnych. I tu ponow-
nie pojawia się profesor Olszewski. 
To on zaczął od nawiązania współ-
pracy z uczelniami na Litwie/ Kowno, 
Słowacji, w Niemczech, później ja 
miałem przyjemność zapoczątko-
wać współpracę z Czechami/ Cze-
skie Budziejowice a jeszcze później 
do tego grona doszły uczelnie w Bel-
gii, Francji, Norwegii, Finlandii, Grecji. 
Ostatnio właśnie byłem na Słowacji 
i zawierałem umowę o współpracy 
w ramach Erasmusa z Akademią 
Sztuki w Bańskiej Bystrzycy.  To jest 
taka Akademia Sztuki, o której moż-
na powiedzieć, że jest przez duże 
„SZ”. Akademia prowadzi kierunki 
w obszarze szeroko rozumianej sztu-
ki. Są to:  sztuki plastyczne, muzyczne, 
teatralne i sztuki fi lmowe. 
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Ogromna liczba powszechnie do-
stępnych nowinek technicznych, za-
awansowanych technologii wkracza 
też w świat sztuki, który wydawa-
łoby się jest na nie odporny, żyjący 
swoim rytmem i czasem. Jak Pan 
dziekan wyobraża sobie Wydział 
Sztuki za 20, 30 lat?
Wyobrażam go sobie chyba bar-
dzo podobnie, może poszerzonego 
o nowe pracownie dla technologii 
cyfrowych, dlatego, że oczywiście 
nowości w sztuce i w technologiach, 
a szczególnie technologiach infor-
matycznych są bardzo ważne dla 
rozwoju sztuki ale wydaje mi się, że 
nie będzie to miało bardzo istotne-
go wpływu na kształt wydział, nato-
miast wpłynie na ofertę kształcenia. 
Kiedyś bardzo istotnym elementem 
twórczym a też narzędziem, które 
pozwalało, że tworzyliśmy nasze 
projekty w formie notatki, szkicu był 
ołówek i szkicownik. Teraz został on 
zastąpiony przez aparat fotografi cz-
ny, który każdy posiada wraz z tele-
fonem. Są programy grafi czne, które 
pozwalają na tworzenie bardzo cie-
kawych nowych form rzeczywistości, 
wirtualnej rzeczywistości 2D, rzeczy-
wistości 3D. Są drukarki grafi czne 
3D, które tworzą interesujące formy 
kompozycyjne. I wszystkie te urzą-
dzenia stworzył człowiek i są to tylko 
i wyłącznie narzędzia, które można 
by porównać z najprostszym narzę-
dziem: ołówkiem lub pędzlem, które 
pomaga nam na poczatku procesu 
twórczego kreować rzeczywistość. 
To nie znaczy, że nowinki techniczne, 
o których wspomniałem wcześniej, 
mają za nas kreować czy odwzoro-
wywać artystycznie świat! Możliwe, 
że sztuczna inteligencja, którą rów-
nież stworzył człowiek, o której 
ostatnio dużo się mówi, a zaczyna 
dominować w pewnym sensie nad 
człowiekiem, może być zagrożeniem. 
Choć zbytnio w to nie wierzę. 
Czy tak będzie za 20-30 lat w edukacji 
artystycznej?
W końcówce lat  90. XX wieku, kie-
dy byliśmy mocno zachłyśnięci no-

winkami technologicznymi, także 
w dziedzinie szeroko pojętej sztuki, 
będąc poza granicami kraju na sym-
pozjum dla malarzy i grafi ków po-
znałem kolegę, który zajmował się 
sztukami komputerowymi. Uczest-
nicy spotkania byli pełni uwielbie-
nia dla tych nowinek technicznych. 
Jeden z uczestników zaproponował 
by koledze, który obchodził urodzi-
ny każdy z nas narysował portret.  
Nie wszystkim rysowanie portretu 
wyszło dobrze. Wydaje mi się, a na-
wet jestem pewien, żeby umieć się 
posługiwać współczesnymi urządze-
niami i narzędziami w postaci np. ta-
bletu, drukarki 3D, programów kom-
puterowych, trzeba najpierw zdobyć  
podstawy tajników wiedzy i umie-
jętności plastycznych, trzeba także 
nauczyć się rysować i malować. A to 
bardzo, bardzo  pomaga… 
W trakcie otwarcia swojej wystawy 
Artur Winiarski powiedział bardzo 
ciekawe zdanie: … jeżeli ktoś uważa, 
że w dobie cyfryzacji, komputery-
zacji i rozwoju wszelakich nowinek 
technologii informatycznej malar-
stwo i rysunek w tradycyjnej formie  
przestaną istnieć, to jest w błędzie.

Współczesna sztuka jest trudna 
w odbiorze. Taką opinię wygłasza 
przeciętny Kowalski. Tym samym 
staje się elitarna, rozumiana przez 
wąski krąg odbiorców. Jak temu 
zaradzić? Jak przygotować się do 
smakowania estetycznego współ-
czesnych dzieł malarzy, rzeźbiarzy, 
performerów?
Nie zgadzam się z tezą, że współcze-
sna sztuka jest elitarna i że ma wąski 
krąg odbiorców. Problem leży gdzie 
indziej w innym obszarze naszego 
życia. Czasy lat 60., gdy pojawiło 
się hasło: sztuka dla sztuki już daw-
no minęły. W Pana pytaniu, wydaje 
mi się, zawarte jest stwierdzenie, 
że współczesną sztuką zaintereso-
wana jest niewielka grupa odbior-
ców. Ja zinterpretowałbym to w ten 
sposób: faktycznie jest to wąski krąg 
odbiorców, którzy rozumieją sztukę 

współczesną, a może szerzej, którzy 
w ogóle rozumieją sztukę. I tu jest 
miejsce by wskazać gdzie jest pro-
blem, o którym wspomniałem wcze-
śniej, należy powiedzieć, stwier-
dzić a nawet wykrzyczeć, że odbiór 
sztuki i jakość tego odbioru  zależy 
po prostu od edukacji. Jest to stary 
problem ale w dalszym ciągu nieroz-
wiązany na poziomie edukacji ogól-
nej. Jeżeli mówimy o współczesnych 
dziełach malarzy, rzeźbiarzy czy per-
formerów, to najpierw trzeba poznać 
dzieła dawnych mistrzów, poznać 
pewnego rodzaju procesy, które to-
warzyszyły i towarzyszą powstaniu  
dzieł sztuki i mieć trochę podstawo-
wej, elementarnej wiedzy na temat 
zjawisk i problemów plastycznych. 
W tym wypadku edukacja to podsta-
wa, jak w każdej dziedzinie. Mówiąc 
w pewnym uproszczeniu, sztukę od-
bieramy na zasadzie bardzo proste-
go  odruchu – podoba mi się albo 
mi się nie podoba. Taki jest kanon. 
Natomiast dobrze do tego dodać 
jeszcze trochę wiedzy oraz prostych 
umiejętności manualnych i wtedy 
nie będzie problemu z jej odbiorem. 
Uważam, że percepcja sztuki, u prze-
ciętnego Kowalskiego, zatrzymała 
się na poziomie XIX wieku bądź po-
czątku XX, kiedy to jeszcze do głosu 
nie doszły działania twórcze, które 
wychodziły poza zakres weryfi ka-
cji ich z rzeczywistością. Zdarza się, 
że zadaję studentom, nie tylko Wy-
działu Sztuki, pytanie czy jak idą 
ulicą, to patrzą czasami do góry 
a nie tylko pod nogi na chodnik albo 
w swój telefon? Warto podziwiać fa-
sady kamienic, na przykład na ulicy 
Żeromskiego w Radomiu, czy formy 
pomników przy Urzędzie Miejskim 
i w parku Kościuszki. Czy zastana-
wiają się, dlaczego  te dzieła sztuki,  
tak wyglądają, jaki był sens, zamysł 
takiego a nie innego układu archi-
tektonicznego czy kompozycji rzeź-
by? Czy poza Galerią Słoneczną od-
wiedzają czasami instytucje kultury 
o tej samej nazwie?   Bardzo często 
to pytanie zostaje bez odpowiedzi.
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(…) Udało mi się zbudować przekonanie, że Uczelnia nie ma nic 
do ukrycia, nasza akademicka rzeczywistość jest transparentna 
i wszystkim zainteresowanym mogę przybliżyć każde zagadnienie 
związane z naszą działalnością”.

TRZEBA BYĆ 
WIARYGODNYM
(z rzecznikiem prasowym JM Rektora Uniwersytetu 

Technologiczno-Humanistycznego w Radomiu, 
prof. dr hab. Dariuszem Trześniowskim 

rozmawia Wojciech Bielawski)

Co słychać a właściwie widać 
w Pana warsztacie twórczym?
To jest trudne pytanie. Obowiązki 
dziekana są niezwykle absorbują-
ce. Bywa tak, że tworzę coś bardziej 
w mojej głowie, niż np. na karto-
nie. Obecnie robię grafi ki w techni-
kach mieszanych i pracuję nad nimi 
w Ostrawie, korzystając właśnie 
ze współpracy w programie Era-
smus+. Grafi ki są w wymiarach 
160x120 cm. Można będzie je zo-
baczyć na wystawie w Muzeum 
Mazowieckim w Płocku. Natomiast 
w zaciszu domowym pracuję, nie-
stety, mało. 

Jaki jest Andrzej Markiewicz pry-
watnie?
To, co teraz powiem może zdziwić 
moich przyjaciół i znajomych. Ja 
lubię być w domu, chociaż ciągle 
mnie w tym domu nie ma. Obowiąz-
ki służbowe, bądź inne związane 
z pracą, niestety zmuszają mnie do 
tego, że jestem bardzo często poza 
nim. Ale lubię także podróżować 
i poznawać nowe miejsca, zdarza 
się, często wracam do miejsc, w któ-
rych było mi dobrze. Ostatnio trochę 
zaniedbuję aktywność fi zyczną – jaz-
dę na rowerze, szusowanie na nar-
tach i bieganie. Odświeżyłem moją 
przygodę z łyżwami w tym roku. 
Lubię ludzi, lubię się uśmiechać, 
unikam konfl iktów. Myślę, że jestem 
spełniony zawodowo i prywatnie.  
Od 8 lat jestem profesorem, jest 
to ukoronowanie wszystkich mo-
ich wcześniejszych osiągnięć. Nie 
spocząłem na laurach. Tytuł profe-
sora otrzymałem w renomowanej 
polskiej uczelni w Akademii Sztuk 
Pięknych w Łodzi, uczelni w której 
zdobywałem po kolei moje awanse 
akademickie. Od 43. lat jestem żo-
naty wciąż z tą samą żoną. W świe-
cie artystycznym z tym,” że Cię nie 
opuszczę aż do śmierci” to bywa 
różnie ale my jesteśmy ciągle razem 
i mam duży szacunek dla żony, że po-
trafi ła wytrzymać ze mną te 43 lata, 
że stworzyliśmy pracowity ale intere-

sujący związek. Mamy jednego syna, 
z którego jestem bardzo dumny 
i myślę, że osiągnie ten sam szczyt 
co ja i będzie profesorem prawa. 
Spytał Pan, czego się boję? Boję się 
utraty zdrowia, a najbardziej bezrad-
ności wobec choroby, która jest nie-
uleczalna. A poza tym może nie to, 
że się boję, ale martwię się  obecną 
sytuacją geopolityczną. 

Z prof. Andrzejen Markiewiczem, 
dziekanem Wydziału Sztuki, 

rozmawiał Wojciech Bielawski

(od red.): Andrzej Markiewicz - ur.22.07.1956 
roku w Skarżysku – Kamiennej. Studia wyż-
sze w Instytucie Wychowania Artystycznego 
UMCS w Lublinie, gdzie w 1986 roku uzyskał 
dyplom magistra wychowania plastycznego 
w pracowni malarstwa i rysunku prof. Mie-

czysława Hermana oraz pracowni grafi ki 
prof. Stanisława Góreckiego. Zajmuje się 
rysunkiem, grafi ką warsztatową, malar-
stwem. Twórczość swą prezentował na wielu 
wystawach indywidualnych (Kopenhaga, 
Kowno, Bańska Bystrzyca, Czeskie Budzie-
jowice, Warszawa, Łódź, Kielce, Zakopane, 
Radom) a także wystawach zbiorowych 
w kraju i zagranicą (Dania, Niemcy, Holan-
dia, Szwajcaria, Grecja, USA, Japonia, Litwa, 
Łotwa, Węgry, Ukraina, Słowacja, Czeska Re-
publika). Profesor, dziekan Wydziału Sztuki, 
Uniwersytetu Technologiczno-Humanistycz-
nego w Radomiu, ekspert Polskiej Komisji 
Akredytacyjnej. W 2019 roku laureat Ra-
domskiej Nagrody Kulturalnej oraz wielu na-
gród i wyróżnień konkursów ogólnopolskich 
i międzynarodowych.
Prace w zbiorach: Państwowe Muzeum na 
Majdanku, Muzeum Sztuki Współczesnej 
w Radomiu, Muzeum Rysunku Współcze-
snego w Lubaczowie, Muzeum Narodowe 
w Kielcach, Indiana River Community College, 
Virginia, Florida – USA.

Rzecznik prasowy rektora, to jakby 
użyć obrazowego określenia – głos 
JM wypowiadany właśnie przez 
rzecznika. To duża odpowiedzial-
ność. Od kiedy pełni Pan Profesor tę 
funkcję?  Czy miał Pan chwile wątpli-
wości, gdy otrzymał Pan propozycję 
zostania rzecznikiem szefa?
Dokładnej, dziennej daty nie pamię-
tam. To były okolice Święta Niepodle-
głości w 2019 roku. Ówczesny rektor 
Uczelni prof. dr hab. Zbigniew Łukasik 
powierzył mi tę funkcję najpewniej 

przekonany do moich retoryczno-me-
dialnych umiejętności po wykładzie 
inaugurującym nowy rok akademicki 
2019/20, kiedy to mówiłem o Sztu-
ce prowadzenia dyskusji. Zresztą 
wcześniej również Jego Magnifi cen-
cja miał możliwość uczestniczenia 
w moich wykładach publicznych (np. 
w Bibliotece Miejskiej w Radomiu). 
Rzeczywiście wypracowałem przez 
lata dydaktyki formułę sprawnego 
i przystępnego mówienia nawet o rze-
czach dość zawiłych. Duże doświad-
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Rzecznik prasowy JM Rektora UTH Radom 
prof. dr hab. Dariusz Trześniowski 

czenie retoryki praktycznej przy-
niósł mi kilkuletni pobyt we Francji, 
gdzie pracowałem na uniwersytecie, 
w szkole polskiej, także brałem udział 
w życiu polonijnym. Wtedy zacząłem 
również występować w mediach. 
Jednak rola rzecznika Uczelni to było 
duże wyzwanie, zwłaszcza że w tam-
tym czasie media lokalne nie były 
nam specjalnie przychylne. Należało 
popracować nad poprawą wizerunku 
Uczelni. To znaczy trzeba było dobrze 
ubrać w słowa to, czym mogliśmy się 
pochwalić przed światem. A przecież 
było tego sporo. Zmieniliśmy nazwę 
na Uniwersytet Technologiczno-
Humanistyczny, otwieraliśmy nowe 
kierunki nauczania (jak medycyna), 
pozyskiwaliśmy fundusze zewnętrz-
ne. Oczywiście nie zawsze wszystko 
szło wedle naszych planów, ale ważne 
było to, by eksponować sukcesy, dużo 
bardziej znaczące niż porażki.

W dzisiejszych czasach wszechpotęż-
nych mediów elektronicznych, które 
bezustannie skanują rzeczywistość 
i ją komentują, informacje przebie-
gają z szybkością światła. To nieco 
paradoksalne, że z jednej strony 
dają możliwość Panu, jako rzecz-
nikowi, natychmiastowej reakcji 
poprzez komentarz, informację, czy 
sprostowanie, z drugiej zaś strony 
trzeba poradzić sobie z ogromną 
liczbą komentarzy, niekiedy zupełnie 
skrajnych.
Kiedyś w świecie medialnym mówiło  
się, że nic tak się nie starzeje, jak 
wczorajsza gazeta. Dziś informacje 
się starzeją po kilku minutach. Trzeba 
trzymać rękę na pulsie. Jestem stale 
obecny w mediach społecznościo-
wych, na Facebooku, Instagramie, 
nawet Tik Toku. Stale monitoruję 
Internet. Odpowiadam na wszystkie 
maile, odbieram telefony. Jestem 
dostępny dla mediów w zasadzie 
24/24 i 7/7. Nie ma dla mnie tema-
tów tabu, przyjmuję zaproszenia do 
rozmów, nagrywam mp3, występuję 
w wywiadach na Skypie (czy na in-
nym komunikatorze) i przez telefon. 
Udało mi się zbudować przekonanie, 

że Uczelnia nie ma nic do ukrycia, 
nasza akademicka rzeczywistość jest 
transparentna i wszystkim zaintere-
sowanym mogę przybliżyć każde za-
gadnienie związane z naszą działalno-
ścią. Zresztą nie czekam na specjalne 
zaproszenia medialne, sam inicjuję 
rozmowy, wskazuję ciekawe tematy, 
informuję o ważnych wydarzeniach, 
w których uczestniczymy jako świat 
akademicki. Myślę, że wypracowa-
łem sytuację obopólnego szacunku 
w relacjach z mediami.
Zaś na anonimowe komentarze 
w Internecie w zasadzie nie odpo-
wiadam. Nie można traktować osób 
ukrywających się pod internetowym 
nickiem jako partnerów do dyskusji. 
Ja występuję pod swoim nazwiskiem, 
mój numer telefonu i adres mailowy 
są publiczne i każdego, kto chce roz-
mawiać,zapraszam do analogicznej 
otwartości. Zresztą tych nieprzychyl-
nych komentarzy na nasz temat nie 
ma ostatnio w Internecie zbyt wiele. 
Udało nam się zbudować dobry wi-

zerunek Uczelni i lokalna społeczność 
zdaje się z nami już utożsamiać. War-
to odczuwać lokalną dumę z tego, 
co jest dobre.

Pana ogromne doświadczenie zawo-
dowe, dorobek naukowy i pietyzm, 
z jakim posługuje się Pan językiem 
polskim na pewno są niezwykle po-
mocne w pełnieniu tej funkcji. Czy 
rzecznikiem prasowym trzeba się 
urodzić, mówiąc potocznie?
Z wykształcenia jestem polonistą, 
zatem język polski nie ma w zasadzie 
przede mną tajemnic. Zawsze bliska 
była mi dewiza Juliusza Słowackiego: 
Chciałbym, aby język giętki powie-
dział wszystko, co pomyśli głowa. 
Trzeba mieć zawsze pod ręką te 
właściwe słowa, które pozwolą 
stylistycznie opakować informację. 
Oczywiście trzeba pamiętać także 
o ograniczeniach języka – zdarza się 
przecież także, że to język mówi przez 
nas. Skłonni jesteśmy do wypowiada-
nia zdań tyleż krągłych, co pustych. 



14 Kurier Uniwersytecki

SAM NA SAM Z...

A tego nie lubią ani dziennikarze, ani 
odbiorcy informacji. Potrzeba tylu 
słów, ilu wymaga sytuacja, rozmów-
ca, sama informacja. Od tego są tech-
niki retoryki praktycznej, by zmieścić 
maksimum treści w wywiadzie,  np. na 
30 sekund czy pół godziny; by temat 
wyjaśnić wyczerpująco w 500 albo 
w 1800 znakach. Oczywiście trzeba 
być też przygotowanym do rozmo-
wy, dysponować stosowną wiedzą. 
A gdy jej nie mamy, powinniśmy znać 
mechanizmy, jak ją zdobyć. Na tym 
także polega rola rzecznika, by mieć 
zawsze coś ciekawego do powiedze-
nia. Jeśli niczego nie mamy, lepiej jest 
pomilczeć…

Kontynuując powyższy wątek, może 
warto byłoby np. na studiach dzien-
nikarskich wprowadzić taką specjal-
ność dla przyszłych rzeczników?
Swoich studentów dziennikarstwa już 
od I roku przygotowuję do pięknego 
mówienia i pisania. Czasami ich to 
trochę irytuje… Pochylam się nad 
każdym zdaniem, łapię za słowa, 
podpowiadam lepsze rozwiązania 
stylistyczne. Nie ma innej drogi. Wiel-
ki pisarz francuski Gustaw Flaubert 
przyznawał, że potrafił cały dzień 
spędzić na korekcie jednego zdania.
Jednocześnie dodawał: jeśli ktoś 
naprawdę wie, co chce powiedzieć, 
na pewno pięknie to wypowie. Więc 
gdy studenci piszą swoje pierwsze 
recenzje, felietony, reportaże, robią 
swoje pierwsze wywiady muszą mieć 
przede wszystkim dobry, nowy, orygi-
nalny pomysł, a potem go sumiennie 
i efektownie oprawić w słowa. Studia 
dziennikarskie to przede wszystkim 
praktyka. Teoria oczywiście też jest 
ważna, ale przede wszystkim trzeba 
mówić i pisać, oczywiście korzystając 
z najlepszych wzorów dziennikarskich 
(i literackich).

Obecnie oglądamy rzeczywistość, 
nie czytamy. Obraz zastąpił treść. 
Nasz język ojczysty jest zaśmiecony 
dziwolągami słowotwórczymi, za-
pożyczeniami. Bardzo rzadko można 
usłyszeć, jak ktoś w języku polskim 

mówi płynnie, starannie i logicznie. 
Sztuka oracji zaginęła bezpowrotnie. 
Podobnie, nikt już nie pisze listów, 
ba, nawet kartek pocztowych. Jak 
można temu zapobiec i czy warto?
Panie Redaktorze, Wojtku… Ty prze-
cież mówisz piękną polszczyzną, ja 
również. Mogę wskazać jeszcze parę 
innych osób. Róbmy swoje. Mówmy 
i piszmy pięknie. Ludzie naprawdę 
lubią tego słuchać i to czytać. Dzien-
nikarzom, z którymi rozmawiam na co 
dzień, także nie można niczego pod 
tym względem zarzucić. Bardzo się 
cieszę z tej dziennikarskiej dbałości 
o język. Oczywiście codzienna prakty-
ka internetowa jest inna, użytkownicy 
mediów społecznościowych posłu-
gują się skrótami, zapożyczeniami 
(głównie z języka angielskiego, bo 
najlepiej opisuje on naszą wirtualną 
rzeczywistość), piszą niestarannie 
i z błędami wszelkiego rodzaju. Ale 
od tego jesteśmy my, strażnicy języka 
– pisarze, nauczyciele, dziennikarze, 
społeczne autorytety, by tworzyć 
wzory językowe. Nie próbujmy uwo-
dzić młodych ludzi zapożyczając od 
nich język, będziemy wtedy tylko 
śmieszni. Oni, mam takie głębokie 
przekonanie, oczekują od nas, byśmy 
byli dla nich językowymi autoryteta-
mi. W innych sferach aksjologicznych 
bywa z tym różnie, ale język to nasza 
świętość. Jedna z niewielu świętości, 
jakie pozostały. I w tym przypadku nie 
idźmy na kompromisy.

Czy rzecznik prasowy może pozwolić 
sobie na konfabulację, delikatne 
naginanie faktów dla dobra szefa 
i uczelni?
Generalna zasada obowiązująca 
dziennikarza (więc i rzecznika rów-
nież): trzeba być wiarygodnym. 
Twarz ma się tylko jedną. Jeśli raz 
zostaniemy złapani na świadomym 
kłamstwie (czy mówiąc eufemistycz-
nym językiem, na konfabulowaniu 
rzeczywistości), to stracimy rzecz 
bezcenną – zaufanie. Jako uczony 
wyznaję niekwes� onowalną zasadę 
dążenia do prawdy. To się również 
przekłada na praktykę dziennikarską. 

Tego uczę swoich studentów. Jeśli 
zaś nachodzi nas pokusa, by trochę 
przekłamać rzeczywistość, lepiej, 
powtórzę, zmilczeć.

Czy zdarzyło się, że Pana komentarz, 
czy informacja rozminęły się nieco 
z wypowiedzią bądź intencją rekto-
ra, co do jej treści?
Takie przypadki mogą się zdarzać. 
Rzecznik musi reagować na pytania 
czasem bardzo szybko. Po to jest 
rzecznikiem. Ale trochę też takim 
lekarzem pierwszego kontaktu, albo, 
mówiąc innym językiem, zderza-
kiem… Powtórzę, kłamać, oszukiwać, 
przebarwiać nie można. Ale można 
też znaleźć się w sytuacji braku do-
stępu do informacji. Wtedy otwiera 
się pole dla rektora – może zdystan-
sować się do słów swojego rzecznika, 
któremu, akurat w tej danej sytuacji, 
zabrakło głębszej wiedzy. Cóż, jestem 
gotów przyjąć takie ryzyko. Są blaski 
i cienie bycia rzecznikiem…

Rzecznik prasowy rektora , dziekan 
wydziału, prywatnie, to: 
Zawodowo – profesor literaturo-
znawstwa (od 2021 roku), dziekan 
Wydziału Filologiczno-Pedagogiczne-
go. Wykształcony w UMCS w Lublinie, 
z UTH związany od 2009 roku, choć 
z samym miastem i jego szkołami 
wyższymi (kolegiami) od 1994. Pry-
watnie: jedna żona, jedna córka, 
jedna wnuczka. Rodowód, jak ustalił 
niedawno nasz znakomity historyk 
dr Andrzej Pytlak, włościański. Rozmi-
łowany w kulturze francuskiej i hisz-
pańskiej. W muzyce (pomiędzy operą 
a rockiem), literaturze (Szczepan 
Twardoch. Michel Houelbecq, Dolo-
res Redondo), malarstwie (niedawno 
zobaczyłem wystawę Vermeera do 
Amsterdamu), sportach (zwłaszcza zi-
mowych), dobrej kuchni… Największa 
wartość, której podporządkowałem 
całe swoje życie: odpowiedzialność. 

z rzecznikiem prasowym rektora, 
prof. dr hab. Dariuszem 

Trześniowskim 
 rozmawiał Wojciech Bielawski
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Nasza uczelnia ma uprawnienia do nadawania stopnia 
doktora i doktora habilitowanego w następujących dys-
cyplinach:

• automatyka, elektronika i elektrotechnika
• inżynieria lądowa i transport
• ekonomia i fi nanse
• inżynieria chemiczna
• nauki o zarządzaniu i jakości
• inżynieria mechaniczna
• nauki prawne
• pedagogika
• sztuki plastyczne i konserwacja dzieł sztuki

Decyzją Ministra Edukacji i Nauki Uniwersytet w Radomiu 
otrzymał:

• kategorię naukową B+ w dyscyplinie automatyka, 
elektronika i elektrotechnika

• kategorię naukową B+ w dyscyplinie inżynieria lą-
dowa i transport

Podsumowanie

POMYŚLNA EWALUACJA
„Kurier Uniwersytecki” prezentuje wyniki przeprowadzonej ewaluacji działalności naukowej, Uniwersytetu 
Technologiczno-Humanistycznego im. Kazimierza Pułaskiego w Radomiu. 

• kategorię naukową B+ w dyscyplinie ekonomia 
i fi nanse

• kategorię naukową B+ w dyscyplinie inżynieria che-
miczna

• kategorię naukową B+ w dyscyplinie nauki o zarzą-
dzaniu i jakości

• kategorię naukową B+ w dyscyplinie inżynieria me-
chaniczna

• kategorię naukową B+ w dyscyplinie nauki prawne
• kategorię naukową B+ w dyscyplinie pedagogika
• kategorię naukową B+ w dyscyplinie sztuki plastycz-

ne i konserwacja dzieł sztuki

             Otrzymane uprawnienia potwierdzają ugrunto-
waną, wysoką pozycję naukową naszej Uczelni. To sukces 
wspólnej pracy naukowo-badawczej kadry akademickiej 
Uniwersytetu.

(red.)

Kategoria Nauka i Oświata

RADOMSKI 
LAUR TECHNIKI

Podczas okolicznościowego spotkania w nowej siedzibie Radomskiej Rady Federacji Stowarzyszeń Na-
ukowo-Technicznych Naczelnej Organizacji Technicznej w Radomiu, w dniu 20.01.2023 r. dr inż. Jarosław 
Kotliński z Wydziału Mechanicznego otrzymał „Radomski Laur Techniki”, nagrodę II stopnia w kategorii 
„Nauka i Oświata”. 

Dr inż. Jarosław Kotliński jest uczestnikiem grupy ini-
cjatywnej utworzonej na Wydziale Mechanicznym UTH 
w Radomiu wspierającej rozwój Radomskiego Klastra 
Metalowego. Wykorzystując te doświadczenia utworzona 
została Pracownia Inżynierii Odwrotnej w Zespole Szkół 

Centrum Kształcenia Rolniczego w Radomiu, w której 
może być prowadzona działalność dydaktyczna i nauko-
wa z możliwością wykonywania usług. Na wyposażeniu 
pracowni znajduje się skaner 3D, drukarka 3D oraz stano-
wiska komputerowe. PIO jest mul� medialna i umożliwia 
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Na celebrowanie tego święta zapro-
sili społeczność akademicką naszego 
Uniwersytetu i wszystkich chętnych 
studenci z Mongolii. Dzięki umowie 
podpisanej z fundacją Education 
Loan Fund under the Ministry of 
Educa� on and Science w Ułan Bator 
od roku akademickiego 2022/2023 
na naszym Uniwersytecie przeby-
wa grupa młodzieży mongolskiej 
(46 osób). Przez pierwszy rok uczest-
niczą w intensywnym kursie języka 
polskiego, aby w przyszłym rozpo-
cząć studia na wybranym kierunku 
studiów.

Spotkanie miało charakter 
otwarty. Wśród zaproszonych gości 

przeprowadzenie całego pro-
cesu wytwarzania za pomocą 
drukowania 3D, począwszy od 
omówienia założeń do pro-
jektu przez projektowanie lub 
digitalizację, aż do uzyskania 
gotowego wyrobu. Możliwa 
jest zatem ocena i dyskusja nad 
wprowadzonymi rozwiązaniami 
na każdym etapie wytwarzania 
pomiędzy ośrodkami dydaktycz-
nymi, badawczymi, konstrukcyj-
nymi, czy przemysłowymi.

Wojciech Bielawski

dr inż. Jarosław Kotliński

Narodowa tradycja zjednoczenia

MONGOLSKI NOWY ROK
W UNIWERSYTECIE

11 lutego 2023 roku w Auli Głównej Uniwersytetu odbyła się inauguracja Mongolskiego Nowego Roku. 
Wspólnie pożegnaliśmy Rok Tygrysa, by przywitać Rok Królika, który obiecuje nam wszystkim tak po-
trzebne wyciszenie, spokój, pomyślność.

Prorektor dr hab. inż. Wojciech Żurowski, prof. UTH Radom (z prawej) wita Tengera 
Jargalsaikhana, a� aché ambasady Mongolii w Polsce. Obok – Tsevegmed Lhagva-Ochir
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był przedstawiciel ambasady Mongo-
lii Tenger Jargalsaikhan. Stronę aka-
demicką reprezentowali prorektor 
ds. badań naukowych dr hab. Woj-
ciech Żurowski, prof. UTH Radom, 
kierowniczka Działu Współpracy 
z Zagranicą mgr Agnieszka Dąbrow-
ska, kierownik kursu języka polskiego 
dr Andrzej Pytlak. Obecni byli wykła-
dowcy i studenci. Tłumnie też stawiły 
się radomskie media, dzięki czemu 
mogliśmy w następnych dniach zoba-
czyć, przeczytać i usłyszeć relacje.

Uroczystość rozpoczął koncert 
zespołu muzyki etnicznej Mongol 
Ayalguu. Studenci i przybyli go-
ście mogli usłyszeć ludowe pieśni 
mongolskie wykonane na tradycyj-
nych instrumentach przez artystów 
ubranych w ludowe stroje. Żywą 
prezentację kultury mongolskiej 
stanowił występ taneczny jednej 
z artystek. Dopełnieniem tego obrazu 
był wykład dr Baigalmaa dotyczący 
historii stosowania ziół w medycynie 
mongolskiej.

Jak powiedział ambasador 
Tenger Jargalsaikhan: „Nowy Rok to 
w Mongolii święto narodowe. Jest to 
rok lunarny, czyli księżycowy. Mamy 
12 zwierząt i każdy rok po kolei jest 
nazywany tak, jak one. Najbardziej 
charakterystyczny jest Rok Smoka, 
który będzie za rok”.

Mongolski Nowy Rok, znany 
również jako Tsagaan Sar lub Świę-
to Białego Księżyca, jest jednym 
z najważniejszych świąt w Mongolii. 
Obchodzone jest w pierwszy dzień 
pierwszego miesiąca kalendarza 
księżycowego, zazwyczaj między 
końcem stycznia, a początkiem marca 
w zależności od fazy księżyca.

Święto trwa trzy dni i jest cza-
sem, gdy rodziny i przyjaciele zbierają 
się razem, aby celebrować i oddać 
hołd swoim przodkom. Tradycyjne 
obrzędy obejmują ofi arowanie mle-
ka, mięsa i produktów zbożowych 
Buddzie, a także składanie wizyt 
w domach krewnych i przyjaciół, 
aby wymieniać życzenia i dary. Pod-
czas Tsagaan Sar, ludzie ubierają się 
w odświętne stroje i spożywają wie-

le tradycyjnych potraw, takich jak: 
buuz (pierogi z mięsem), huushuur 
(placki smażone na patelni), a także 
airag (kumys) i inne napoje alko-
holowe. Mongolski Nowy Rok jest 

również okazją do uczestniczenia 
w grach i zabawach, np. granie na 
morinkhuur (tradycyjny mongolski 
instrument strunowy), władanie 
łukiem i strzelanie z procy. Jest to 

Uczestnicy spotkania z ogromnym zainteresowaniem wysłuchali koncertu zespołu muzyki 
etnicznej Mongol Ayalguu, który uświetnił powitanie Mongolskiego Nowego Roku

Prof. dr hab. Dariusz Trześniowski, dziekan WF-P i rzecznik prasowy rektora, 
w otoczeniu mongolskich dziewcząt w ludowych strojach
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Spotkanie otworzyli prorektor ds. rozwoju i współpracy 
międzynarodowej dr hab. inż. Waldemar Nowakowski 
oraz dr hab. Joanna Smarż, która przybliżyła sylwetkę 
zaproszonego gościa. 

Przedmiotem spotkania była analiza wybranych 
zmian prawnych w zakresie procedury awansów nauko-
wych w Polsce. Szczegółowo omówione zostały procedury 
dotyczące awansów zawodowych w związku z nowelizacją 
przepisów prawnych Ustawy Prawo o Szkolnictwie Wyż-
szym i Nauce. Prof. Bronisław Sitek omówił najważniejsze 
kwestie dotyczące wymagań w zakresie uzyskiwania 
stopnia doktora oraz doktora habilitowanego, a także 
tytułu profesora. 

Spotkanie, do którego można było również dołączyć 
zdalnie, cieszyło się dużym zainteresowaniem, a wzięli 
w nim udział dziekani wydziałów UTH Radom oraz pra-
cownicy Uniwersytetu.

Wojciech Bielawski

Spotkanie z sekretarzem 

RADA DOSKONAŁOŚCI NAUKOWEJ
W dniu 26 stycznia br. w Sali Senatu, na zaproszenie JM Rektora Uniwersytetu Technologiczno-Huma-
nistycznego prof. dr. hab. Sławomira Bukowskiego oraz dziekan Wydziału Prawa i Administracji dr hab. 
Joanny Smarż, prof. UTH Radom, odbyło się spotkanie pracowników Uczelni z prof. dr hab. Bronisławem 
Włodzimierzem Sitkiem – sekretarzem Rady Doskonałości Naukowej. 

również czas, kiedy mongolscy artyści 
i wykonawcy przedstawiają swoje 
umiejętności na scenie.

Święto Tsagaan Sar ma głębokie 
znaczenie kulturowe dla Mongolii 
i jest wyrazem przywiązania do 
tradycji, narodowego zjednoczenia 
i oddania hołdu przodkom. Dzięki 
Inauguracji Mongolskiego Nowego 
Roku mieliśmy okazję zapoznać się 
z kulturą tego dalekiego kraju, a nasi 
nowi studenci przez chwilę poczuli 
się jak w domu.

Julia Broda
studentka Wydziału 

Filologiczno-Pedagogicznego 
UTH Radom

Studenckie Koło Dziennikarzy 

Prof. dr hab. Bronisław Włodzimierz Sitek – sekretarz 
Rady Doskonałości Naukowej

Młodzież mongolska doskonale bawiła się witając Mongolski Nowy Rok
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Osobowość Roku jest plebiscytem 
ogólnopolskim, który odbywa się 
równolegle we wszystkich wojewódz-
twach. Głosowanie rozpoczęło się 
11 stycznia br. a zakończyło 23 lute-
go o godzinie 21. Prowadzone było 
w pięciu kategoriach: Kultura, Dzia-
łalność społeczna i charytatywna, 
Biznes oraz Polityka, samorządność 
i społeczność lokalna i Nauka.

W pierwszych czterech katego-
riach nagrody zostały przyznane na 
uroczystej gali  31 marca  w hotelu 
Aviator w Radomiu.  Zwycięzcy awan-
sują do wojewódzkiego fi nału akcji, 
w którym zostaną przyznane tytuły 
Osobowość Roku Mazowsza 2022.

(red.)

Osobowość Roku 2022

REKTOR WYRÓŻNIONY
JM Rektor  prof. dr hab. Sławomir Bukowski zajął II miejsce w kategorii polityka, samorządność i społecz-
ność lokalna w plebiscycie Osobowość Roku 2022 w Radomiu.

Studenci zostali przywitani przez 
JM Rektora prof. Sławomira Bukow-
skiego, koordynatora  uczelnianego 
programu Erasmus+ – Agnieszkę 
Dąbrowską oraz koordynatorów 
wydziałowych, dr. Łukasza Ziębę 
z Wydziału Ekonomii i Finansów 

Spotkania ze studentami z zagranicy

ORIENTATION DAY
W dniu 15.03.2023  JM Rektor prof. Sławomir Bukowski wraz z Działem Współpracy z Zagranicą zaprosili 
studentów zagranicznych, przebywających w  naszej Uczelni w ramach Programu Erasmus+, na powitalne 
spotkanie integracyjne.

oraz dr inż. Daniela Pietruszczaka 
z Wydziału Transportu, Elektrotechni-
ki i Informatyki. JM Rektor podkreślił 
ogromne znaczenie unijnego progra-
mu Erasmus+ nie tylko w zdobywaniu 
wiedzy i doświadczenia ale także 
w poznawaniu historii i tradycji kra-

jów, w których przebywają studenci 
z zagranicy a także w przełamywaniu 
barier i stereotypów. 
             W semestrze letnim w ramach 
Programu Erasmus+  kształcą się 
w naszym Uniwersytecie studenci  
z University of Palermo, Włochy 

Od lewej: Stanisław Wróbel – redaktor naczelny Echa Dnia, 
Rafał Rajkowski – wicemarszałek woj. mazowieckiego, 

prof. Sławomir Bukowski – JM Rektor UTH Radom, 
Sławomir Baćkowski – dyrektor Oddziału Echa Dnia w Radomiu
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i CY Cergy Paris Universite, Francja. 
Dużą atrakcją dla studentów z zagra-
nicy była degustacja tradycyjnych 
polskich potraw. Ponadto otrzymali 
materiały promocyjne i drobne upo-
minki. 

Warto dodać, że w lutym br. 
odbyło się spotkanie przedstawicieli 
społeczności studentów pocho-
dzących z Ukrainy z JM Rektorem 
Uniwersytetu – prof. dr hab. Sła-
womirem Bukowskim. Studenci 
serdecznie podziękowali rektorowi 
i władzom uczelni za ogromną pomoc 
i wsparcie nie tylko dla nich ale dla 
ich bliskich i dla narodu ukraińskiego 
oraz wręczyli upominek JM Rektoro-
wi – złotą buławę.

Rektor podkreślił dobre stosunki 
łączące nasz Uniwersytet z narodem 
ukraińskim. Jednocześnie dodał, 
że nasza uczelnia jest w pełni przygo-
towana do przyjęcia kolejnej grupy 
studentów z Ukrainy.  

Wojciech Bielawski

Wydział prowadzi kierunek Bezpie-
czeństwo Wewnętrzne. Absolwenci 
tego kierunku są przygotowywani do 
pracy w formacjach mundurowych 
a także jako specjaliści od spraw zwią-
zanych z bezpieczeństwem, którzy 
mogą być zatrudnieni w strukturach 
krajowych i międzynarodowych 
organizacji pozarządowych itp. Mi-
sją kierunku jest działanie na rzecz 
obronności państwa i wychowania 
patriotycznego studentów ze szcze-
gólnym uwzględnieniem umacniania 

Współpraca Wydziału z BOT 

TERYTORIALSI Z WPiA
Wydział Prawa i Administracji w styczniu br. podpisał umowę o współpracy z 6 Mazowiecką Brygadą 
Obrony Terytorialnej w Radomiu. 

etosu oraz kultywowania tradycji 
Wojska Polskiego, integracji środowi-
ska żołnierskiego i młodzieży akade-
mickiej i kształtowanie pozytywnego 
wizerunku żołnierza polskiego i Sił 
Zbrojnych, oraz propagowanie po-
staw patriotycznych w środowisku 
akademickim.

Współpracę zainaugurował wy-
kład w auli WPiA (24.01.2023 r.) 
ppłk Rolanda Waszkowiaka, zastępcy 
dowódcy 6 Mazowieckiej Brygady 
Obrony Terytorialnej. Wykład był 

zatytułowany „Rola i zadania 6 Mazo-
wieckiej Brygady Obrony Terytorialnej 
w Radomiu” i dotyczył uwarunkowań 
historycznych i militarnych Wojsk 
Obrony Terytorialnej. Następnie pre-
legent szczegółowo omówił strukturę, 
zadania i rolę 6 MBOT. Najważniejsze
z nich to: utrzymanie powszechnej 
gotowości do obrony terytorium 
Rzeczypospolitej Polskiej; ochrona 
ludności przed skutkami klęsk ży-
wiołowych, likwidacja ich skutków, 
ochrona mienia; akcje poszukiwaw-

Studenci zagraniczni przebywający w naszej Uczelni w ramach Programu Erasmus+
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cze oraz ratowanie lub ochrona zdro-
wia i życia ludzkiego, a także udział 
w realizacji zadań z zakresu zarządza-
nia kryzysowego. 

Duże zainteresowanie wśród 
słuchaczy wzbudziło nowoczesne wy-
posażenie i uzbrojenie żołnierzy WOT. 
Podsumowaniem zajęć było zapro-
szenie studentów do wstępowania 
w szeregi tego rodzaju wojsk.

Oprac. Wojciech Bielawski
 na podst. materiałów otrzymanych

 od Pawła Świtala

Nasz Uniwersytet tuż po zakończeniu 
ubiegłorocznej rekrutacji na studia 
rozpoczął bardzo intensywną akcję 
promocyjną z myślą o następnej 
rekrutacji na r.ak. 2023/2024. Jej 
kulminacja ma miejsce obecnie, gdy 
tegoroczni maturzyści podejmują 
decyzje o wyborze uczelni, na której 
rozpoczną studia. 

I tak 4 marca br. w Kamienicy De-
skurów na radomskim rynku odbyły 
się XVIII Ogólnopolskie Targi Szkół 
Wyższych.  Podczas tego wydarzenia 
swoje stanowiska zaprezentowało 
ponad 20 uczelni wyższych z całej 
Polski, w tym nasz Uniwersytet. Na-
sze stoisko cieszyło się szczególnym 

Targi edukacyjne, Dni otwarte, spotkania…

ATRAKCYJNA OFERTA 
DLA MATURZYSTÓW

Dlaczego warto studiować? Jaki kierunek wybrać? Na te i wiele innych pytań odpowiadali przedsta-
wiciele naszej Uczelni podczas Targów Edukacyjnych, Dni Otwartych Szkół oraz bezpośrednich spotkań 
z młodzieżą! 

Studenci kierunku Bezpieczeństwo  
wewnętrzne, prowadzonego przez Wydział 

Prawa i Administracji, podczas wykładu 
„Rola i zadania 6 Mazowieckiej Brygady 

Obrony Terytorialnej w Radomiu”

Wykładowcy z wydziałów: Mechanicznego; Transportu, Elektrotechniki i Informatyki 
oraz Inżynierii Chemicznej i Towaroznawstwa 

na spotkaniu z uczniami szkół ponadpodstawowych
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zainteresowaniem młodzieży. W tym 
roku oprócz katalogów, gadżetów 
i bezpośredniej rozmowy pracowni-
ków Ośrodka Informatyki i Promocji 
z uczniami szkół nie tylko radom-
skich ale także ze szkół z regionu 
i innych miejscowości nt. oferty 
edukacyjnej UTH Radom przygoto-
wano wiele atrakcji. Przybyli goście 
mogli poczuć się jak prawdziwi 
studenci. Uczestnicy bardzo często 
wykonywali pamiątkowe zdjęcie 
z sylwetką absolwenta Uniwersytetu. 
Specjalnie przygotowane rekwizyty, 
związane z kierunkami studiów na-
szej Uczelni, zachęcały wiele osób do 
nagrania pamiątkowego fi lmiku przy 
wykorzystaniu fotobudki 360. Każdy 
mógł w zabawny sposób wczuć się 
w swoją wymarzoną przyszłość m.in. 
jako prawnik, chemik, lekarz, peda-
gog, kierownik budowy czy artysta.
Stoisko przygotowane przez UTH 
w Radomiu zostało uznane za naj-
ciekawsze spośród biorących udział  
w targach uczelni z Radomia. 

Kontynuacją akcji promocyjnej 
naszego Uniwersytetu był udział 
w XV Siedleckich Targach Edukacyj-
nych „Ku przyszłości zawodowej”, 
które odbyły się 23 marca br. Jak co 
roku targi cieszyły się wysoką fre-
kwencję nauczycieli oraz młodzieży 
ze szkół podstawowych i średnich 
z Siedlec i z okolicy. Wśród wielu 
prezentujących się uczelni, młodzież 
miała okazję zapoznać się także 
z ofertą radomskiego Uniwersytetu. 
Zainteresowani dowiedzieli się, jak 
wygląda życie i kształcenie na UTH 
w Radomiu. Uczniowie stojący przed 
trudnym wyborem dalszej ścieżki 
edukacji mogli przyjrzeć się bliżej 
naszej szerokiej ofercie kierunków 
poprzez rozmowę, wyświetlane fi lmy 
i materiały promocyjne.

W lutym br. ofertę edukacyjno-
promocyjną naszego Uniwersytetu 
można było zobaczyć również pod-
czas Dni Kariery Zawodowej w Pu-
ławach a także w Dniach Otwartych 
zorganizowanych w Zespole Szkół Bu-
dowlanych im. Kazimierza Wielkiego 
w Radomiu i w radomskim Zespole 

Szkół Zawodowych im. mjr Henryka 
Dobrzańskiego „Hubala”.

Oprócz wyżej wymienionych 
wydarzeń wykładowcy z wydziałów: 
Mechanicznego,  Transportu, Elek-
trotechniki i Informatyki oraz Inży-
nierii Chemicznej i Towaroznawstwa 
uczestniczą na bieżąco w kolejnej 
edycji spotkań z uczniami szkół 
ponadpodstawowych dotyczących 
możliwości rozwoju ścieżki kariery 
w Radomiu po hasłem „Mój zawód, 
moja przyszłość”. W ramach spotkań 
pracownicy Uczelni we współpracy 

z przedstawicielami miasta i fi rm ra-
domskiego przemysłu przedstawiają 
możliwości podjęcia pracy w naszym 
mieście  i informują, jak podnieść 
swoje kwalifikacje i atrakcyjność 
na rynku pracy poprzez studiowanie 
określonego kierunku.

Oprac. Wojciech Bielawski 
na podstawie materiałów otrzyma-

nych od Eweliny Barszcz 
– Ośrodek Informatyki i Promocji 

UTH Radom 

Do podjęcia studiów 
na Wydziale Transportu, 

Elektrotechniki 
i Informatyki bardzo 

przekonywająco 
zachęcał jego dziekan 

dr hab. inż. Tomasz 
Perzyński, prof. UTH 

Radom

Stoisko naszego Uniwersytetu podczas XVIII Ogólnopolskich Targów Szkół Wyższych. 
Od lewej: Natalia Grzybowska, Justyna Siara (studentki) i mgr inż. Ewelina Barszcz 

(Dział Promocji i Informatyki)



23Kurier Uniwersytecki

WYDARZENIA

Dofi nansowanie z MEiN

PROJEKTY WEiF
Dla Wydziału Ekonomii i Finansów rok 2022 był niezwykle pomyślny. Wydział uzyskał dofi nansowanie 
z Ministerstwa Edukacji i Nauki w ramach programu „Doskonała Nauka” obejmującego dwa moduły 
„Wsparcie monografi i naukowych” oraz „Wsparcie konferencji naukowych” na realizację trzech różnych 
projektów. 

W ramach pierwszego, którego kie-
rownikiem jest dr hab. Marzanna 
Lament, prof. UTH Radom – dziekan 
WEiF, wydano  publikację naukową 
pt. „Rachunkowość zakładów ubez-
pieczeń i zakładów reasekuracji”. 
Jej autorami są Marzanna Lament 
i Jan Piątek. Ta nowatorska mono-
grafi a skierowana jest do studentów 
oraz do praktyków gospodarczych 
zainteresowanych problematyką ra-
chunkowości zakładów ubezpieczeń 
i zakładów reasekuracji.

Drugi z realizowanych projektów 
w ramach modułu „Wsparcie konfe-
rencji naukowych” obejmuje dofi-
nansowanie dwóch edycji cyklicznie 
organizowanej, przez Katedrę Biznesu 
i Finansów Międzynarodowych oraz 
Katedrę Rachunkowości, Międzyna-
rodowej Konferencji Naukowej Go-
spodarka światowa – wyzwania XXI 
wieku. Kierownikiem projektu jest dr 
Joanna Bukowska, prof. UTH Radom. 
(Artykuł poświęcony konferencji – 
nr 4/8/2022 „Kuriera Uniwersytec-
kiego). 

Celem trzeciego projektu, 
w ramach programu „Doskonała 
Nauka – Wsparcie Konferencji Nauko-
wych”, którego kierownikiem jest dr 
hab. Anna Wolak-Tuzimek, prof. UTH 
Radom, była organizacja Ogólnopol-
skiej Konferencji Naukowej Współ-
czesne Wyzwania Ekonomii – Teoria i 
praktyka. Konferencja odbyła się 9.XII 
2022 r. na WEiF w trybie zdalnym. 
Organizatorzy konferencji – Katedra 
Ekonomii, PTE Oddział w Radomiu, 
Fundacja Pla� orma Przemysłu Przy-
szłości. Patronat nad konferencją 
– JM Rektor UTH w Radomiu prof. 

Sławomir I. Bukowski. Konferencja 
skierowana była zarówno do pracow-
ników naukowo-badawczych z: AGH, 
Akademii Leona Koźmińskiego, SGH, 
UE w Krakowie, UE we Wrocławiu, 
UG, UJK, URz, WSFiZ w Białymstoku, 
studentów (UJK URz., UTH Radom) 
i uczniów szkół ponadpodstawowych 
(III i IV LO w Radomiu, ZSE w Rado-
miu).

Tematyka konferencji została za-
warta w czterech panelach tematycz-
nych: konkurencyjność gospodarek; 
fi nansowe aspekty gospodarowania;  
sektor publiczny we współczesnej go-
spodarce; szanse i zagrożenia biznesu 
we współczesnym mikro i makrooto-
czeniu oraz obejmowała trzy moduły.                
Pierwszy zawierał prezentację osią-
gnięć naukowych uczestników konfe-
rencji. Drugi obejmował prezentację 
najlepszych referatów napisanych 
przez studentów oraz uczniów szkół 
ponadpodstawowych. Jednym z ele-
mentów tego modułu był konkurs 
z atrakcyjnymi nagrodami za najlepszy 
referat naukowy. W grupie studen-
tów I miejsce zajęli Patryk Kulik – UTH 

w Radomiu i Jakub Machowski – URz., 
II miejsca: Milena Maliszewska – UTH 
w Radomiu i Andżelika Partyka – URz., 
III miejsca: Dominika Cichecka – UTH 
w Radomiu i Radosław Przepiórka 
UTH w Radomiu. Najlepszy referat 
w grupie uczniów: Karol Barszcz i Mi-
chał Prokop z ZSE w Radomiu.

Moduł trzeci projektu obejmo-
wał zorganizowanie warsztatów dla 
studentów i uczniów, podczas których 
aktywnie uczestniczyli w jednym 
z trzech zaproponowanych bloków 
tematycznych, a mianowicie „Uprosz-
czone formy księgowe,” prowadzone 
przez dr hab. Marzannę Lament, prof. 
UTH Radom, „Determinanty rozwoju 
przedsiębiorstw” prowadzone przez 
dr hab. Annę Wolak-Tuzimek, prof. 
UTH Radom oraz „Współczesne wy-
zwania przedsiębiorczości” prowa-
dzone przez dr Katarzynę Sieradzką.

Oprac. Wojciech Bielawski 
na podstawie materiałów 

otrzymanych 
od dr Joanny Bukowskiej, prof. UTH 

Radom

Uczestnicy i organizatorzy Ogólnopolskiej Konferencji Naukowej 
„Współczesne wyzwania ekonomii – Teoria i praktyka”



24 Kurier Uniwersytecki

WYDARZENIA

Podczas Gali ogłoszono wyniki 8. 
edycji konkursu, którego celem jest 
wyróżnianie programów i kierunków 
studiów prowadzonych w polskich 
uczelniach, cechujących się innowa-
cyjnością, dostosowaniem do po-
trzeb rynku pracy, jak również nowo-
czesnością stosowanych rozwiązań 
dydaktycznych. W uroczystości wzięli 
udział przedstawiciele władz polskich 
uczelni, instytucji naukowych i admi-
nistracji publicznej, parlamentarzyści, 
dziennikarze oraz działacze społeczni, 
zaangażowani w sprawy rozwoju na-
uki i edukacji.

W tegorocznej edycji konkursu 
wnioski złożyło 108 podmiotów, re-
prezentujących publiczne i niepublicz-
ne uczelnie w Polsce. Weryfi kowała je 
komisja utworzona z przedstawicieli 
środowisk akademickiego i gospodar-
czego oraz organu statutowego Fun-
dacji Rozwoju Edukacji i Szkolnictwa 
Wyższego. Wnioski podlegały analizie 
3 ekspertów, którzy łącznie mogli 
przyznać ocenianemu kierunkowi 
studiów maksymalnie 90 pkt. 

Certyfikatem akredytacyjnym 
„Studia z Przyszłością” były nagra-
dzane tylko te kierunki studiów, 
które uzyskały nie mniej niż 55 pkt. 
Taki wymóg spełniły wnioski przy-
gotowane przez 41 podmiotów, jak 
np.: Politechnika Warszawska, Po-
litechnika Poznańska, Uniwersytet 
im. Adama Mickiewicza w Pozna-

„Studia z Przyszłością”

CERTYFIKAT DLA KIERUNKU 
MECHANICZNEGO

 
W dniu 13 marca 2023  roku w Sali Czerwonej Pałacu Działyńskich Polskiej Akademii Nauk w Pozna-
niu odbyła się Gala Finałowa Ogólnopolskiego Konkursu i Programu Akredytacji Kierunków Studiów 
„Studia z Przyszłością”. W gronie laureatów znalazł się również nasz Uniwersytet, który przedstawił 
do oceny kierunek studiów „Samochody i Bezpieczeństwo w Transporcie Drogowym (SiBwTD)”.  Znajduje się 
on w ofercie studiów Wydziału Mechanicznego.

niu, Politechnika Łódzka, Akademia 
Muzyczna im. K. Pendereckiego 
w Krakowie, Politechnika Wrocław-
ska. W tym prestiżowym gronie 
znalazł się również nasz Uniwersytet, 
który przedstawił do oceny kierunek 
studiów „Samochody i Bezpieczeń-
stwo w Transporcie Drogowym 
(SiBwTD)”. Znajduje się on w ofercie 
studiów Wydziału Mechanicznego. 
Przewodniczącym Rady Programo-
wej dla tego kierunku  jest kierownik 
Katedry Pojazdów Samochodowych 
(KPS) dr hab. inż. Krzysztof Górski, 
prof. UTH Radom, który we współ-
pracy z dr inż. Małgorzatą Wojtyniak, 

dr inż. Leszkiem Jemiołem oraz dr inż. 
Jackiem Borowiakiem, przygotował 
odpowiedni wniosek o uzyskanie 
certyfi katu akredytacyjnego.

Eksperci analizujący naszą do-
kumentację docenili faktyczne po-
wiązanie kierunku studiów SiBwTD 
z wymaganiami rynku pracy, czego 
przykładem jest realizowany w KPS 
projekt studiów dualnych, koordy-
nowany przez dr. inż. Ireneusza Jędrę 
oraz dr. inż. Leszka Jemioła. Bardzo 
dobra współpraca KPS z przedsiębior-
cami ma również wymiar materialny, 
co zaowocowało m.in. przekazaniem 
na potrzeby kierunku SiBwTD pojaz-



25Kurier Uniwersytecki

WYDARZENIA

du z napędem elektrycznym (dealer 
Renault Karasiewicz i Syn sp. z o.o.), 
aparatury laboratoryjnej (ORLEN La-
boratorium S.A.) oraz sprzętu warsz-
tatowego (BETA Polska sp. z o.o.).

Bardzo dobrze oceniono zaple-
cze techniczne, którym dysponuje 
KPS w celu kształcenia studentów 
zainteresowanych problemami sze-
roko rozumianej motoryzacji. Warto 
przypomnieć, że to wyposażenie 
w apaturę badawczą zostało zna-
cząco poszerzone w ramach pro-
jektu pt. „Doposażenie Instytutu 
Eksploatacji Pojazdów i Maszyn 
Uniwersytetu Technologiczno-Hu-
manistycznego im. K. Pułaskiego 
w aparaturę naukowo-dydaktyczną 
z zakresu bezpieczeństwa ruchu dro-
gowego oraz ochrony przed skaże-
niami motoryzacyjnymi środowiska”. 
Budżet tego projektu to kwota ok. 
8 mln zł, co pozwoliło kupić m.in. 
jednocylindrowy silnik badawczy 
fi rmy AVL, hamownię podwoziową 
firmy MAHA i inny sprzęt, który 
jest wykorzystywany w zajęciach 
ze studentami z kierunku SiBwTD. 
Ta sama aparatura jest również 
stosowana w badaniach własnych 
i zleconych przez przedsiębiorców. Tak 
wyposażone laboratoria przyciągają 
do naszej Uczelni zarówno studentów, 
jak i badaczy z różnych europejskich 
uniwersytetów m.in. z Litwy, Łotwy, 
Grecji, Włoch, Hiszpanii i Ukrainy. 
Dzięki wspólnym badaniom powsta-
ją wysokopunktowane publikacje, 
co ma pozytywny wpływ na ocenę 
ewaluacyjną dyscypliny naukowej 
„inżynieria mechaniczna”. 

Wspomniane aspekty umiędzy-
narodowienia miały również wpływ 
na lepszą ocenę naszego wniosku. 
Przedstawiono w nim szeroką współ-
pracę międzynarodową Wydziału 
Mechanicznego w ramach programu 
Erasmus+, zaprezentowano nasz eu-
ropejski projekt E-DriveTour, inicjaty-
wę edukacyjną Erasmus+ Automoti ve 
Academy i inne działania, w których 
brali udział studenci z kierunku 
SiBwTD.

W przesłanym do oceny wniosku 
wykazano osiągnięcia studentów, 
w tym m.in. sukcesy działalności 
Studenckiego Koła Naukowego (SKN) 
„Turbodoładowani”, którego opieku-
nami są dr hab. inż. Krzysztof Górski 
oraz dr inż. Tomasz Skrzek. W 2021 r. 
Koło otrzymało bardzo dobrą ocenę 
i uzyskało dofi nansowanie Ministra 
Edukacji i Nauki. Powstały w ramach 
tego projektu pojazd i robot sterujący 
kołem kierownicy zostały zaprezento-
wane w maju 2022 r. międzynarodo-
wej grupie studentów i nauczycieli, 
których gościliśmy w naszej Uczelni 
w ramach projektu E-DriveTour.

Wniosek o uzyskanie certyfi katu 
akredytacyjnego zawierał również 
opis osiągnięć naukowych, dydak-
tycznych i zawodowych kadry realizu-
jącej zajęcia na zgłoszonym do oceny 
kierunku studiów. Przedstawiono 
wykazy wysokopunktowanych prac 
naukowych wybranych pracowników 
Wydziału Mechanicznego, ich publi-
kacje dydaktyczne, nagrody, odzna-
czenia, udziały w pracach zespołów 

eksperckich, członkostwo w radach 
redakcyjnych międzynarodowych 
czasopism i inne sukcesy.

Doskonały opis wskazanych ele-
mentów naszego wniosku pozwolił 
przekroczyć w ocenie eksperckiej 
próg 55 pkt., co było niezbędne dla 
uzyskania certyfi katu akredytacyjne-
go dla kierunku SiBwTD.

Warto zauważyć, że Kapituła 
Konkursu przyznała również kilka do-
datkowych wyróżnień m.in. w postaci 
certyfi katów nadzwyczajnych „Lider 
Jakości Kształcenia”. Zostały nim 
uhonorowane wyłącznie te kierunki 
studiów, które w ocenie eksperckiej 
uzyskały największą liczbę punktów. 
Najwyższą ocenę Komisji Akredyta-
cyjnej otrzymały dwa certyfi kowane 
kierunki studiów tj.: Zarządzanie 
i inżynieria produkcji (studia I stopnia) 
– kierunek prowadzony na Politech-
nice Łódzkiej oraz specjalność Data 
science oferowana przez Politechnikę 
Bydgoską.  Natomiast nasz kierunek 
studiów SiBwTD otrzymał 88 punk-
tów na 90 możliwych do uzyskania. 
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Oznacza to, że oferta edukacyjna UTH 
Radom zajęła 3 miejsce wśród wszyst-
kich zgłoszonych do oceny kierunków 
studiów w Polsce. 

W związku z powyższym można 
obiektywnie stwierdzić, że oferta 
dydaktyczna naszej uczelni jest kon-
kurencyjna wśród innych ośrodków 
akademickich. Zachęcamy do odwie-
dzenia strony internetowej Katedry 
Pojazdów Samochodowych (kps.
uniwersytetradom.pl). Bieżące infor-
macje są dostępne też na Facebooku 
i kanale YouTube.

oprac. Wojciech Bielawski
na podstawie materiałów otrzyma-

nych od Krzysztofa Górskiego
Dr hab. inż. Krzysztof Górski, prof. UTH Radom z certyfi katem

Otrzymanie takiego stypendium jest nie lada wyczynem, 
tym bardziej, że dr Ewa Klęczaj-Siara została nominowana 
do programu jako …jedyna osoba z Polski.

Program SUSI for Scholars jest kierowany do wąskiej 
grupy naukowców z różnych krajów świata prowadzących 
badania w zakresie kulturoznawstwa amerykańskiego. 
Program obejmuje kilkutygodniowy pobyt na Uniwersyte-
cie w Nowym Jorku, wizyty w znanych ośrodkach kultury 
amerykańskiej oraz liczne spotkania z amerykańskimi 
naukowcami, politykami i specjalistami z różnych dziedzin 
kultury. Celem programu jest wymiana doświadczeń oraz 
zdobywanie wiedzy do rozszerzenia istniejących progra-
mów nauczania kultury amerykańskiej na uniwersytetach 
w różnych regionach świata, a także prowadzenia dalszych 
badań naukowych.

Po powrocie z USA Pani Ewa obiecała „Kurierowi” 
szerszą relację z pobytu w USA. 

Wojciech Bielawski

Program SUSI for Scholars

PRESTIŻOWE 
STYPENDIUM W USA

Doktor Ewa Klęczaj-Siara, adiunkt w Katedrze Neofi lologii WFP, otrzymała stypendium naukowe z Departa-
mentu Stanu USA – Study of the U.S. Insti tute (SUSI) for Scholars on U.S. Culture, Identi ty and Society. 

(od red.): Dr Ewa Klęczaj-Siara – 
amerykanistka, prowadzi badania 
w zakresie literaturoznawstwa 
i kulturoznawstwa amerykańskie-
go. Interesuje się kwesti ami etnicz-
no-rasowymi oraz ich obecnością 
w literaturze afroamerykańskiej. 
Jest autorką monografi i Pokochać 
Czerń (UTH Radom, 2015) oraz 

licznych artykułów w czasopismach polskich i zagranicznych, m.in. 
College Literature, Internati onal Research in Children’sLiterature, Res 
Rhetorica, PolishJournal of American Studies. Jest członkiem 
następujących stowarzyszeń naukowych: Polish Association for 
American Studies, International Research Society for Children’s 
Literature, Children’s Literature Associati on. 
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Błyskawicznie zbliża się czas, kiedy 
maturzyści będą musieli podjąć de-
cyzje o swojej przyszłości – czy stu-
diować, czy może rozpocząć karierę 
zawodową, a jeśli studia, to jakie 
i w którym mieście. 

Przedstawiciele dwóch wydzia-
łów naszego Uniwersytetu wzięli 
udział w spotkaniu z maturzystami, 
które odbyło się 7 marca 2023 r. 
w Zespole Szkół Ekonomicznych 
w Radomiu. Obecni byli również 
przedstawiciele miasta i wybranych 
fi rm prowadzących swoją działalność 
na terenie powiatu radomskiego. 
WTiE reprezentowali: dr Ewa Ferensz-
tajn-Galardos i dr Renata Krajewska 
a WEiF – dziekan dr hab. Marzanna 
Lament, prof. UTH Radom i prodzie-
kan dr Joanna Bukowska, prof. UTH 
Radom. 

Maturzyści wysłuchali prelekcji 
właścicieli fi rm z Radomia i z jego 
okolic. Poznali korzyści oraz możliwo-
ści z prowadzenia tutaj działalności 
gospodarczej. 

Najważniejszą częścią wydarze-
nia było spotkanie z przedstawicie-
lami naszego Uniwersytetu, którzy 
zaprezentowali oferty swoich wy-
działów. Przybliżyli atrakcyjną ofertę 
kierunków kształcenia realizowanych 
na poszczególnych wydziałach. Za-
prezentowali dodatkowe możliwość 
poszerzania kwalifikacji w ramach 
studenckich kół naukowych, praktyk 
zawodowych, czy innych dodat-
kowych wydarzeń realizowanych 
w ramach konferencji, konkursów, 
czy warsztatów organizowanych dla 
studentów. Przy tej okazji podano 
przykłady osiągnięć studentów – lau-
reatów różnych konkursów o zasięgu 

Spotkanie w Zespole Szkół Ekonomicznych

BLIŻEJ MATURZYSTÓW
Przedstawiciele Wydziału Ekonomii i Finansów oraz Wydziału Transportu, Elektrotechniki i Informatyki 
spotkali się z maturzystami z Zespołu Szkół Ekonomicznych w Radomiu.

regionalnym i ogólnokrajowym. Dużo 
mówili też o bardzo funkcjonalnej 
infrastrukturze Uniwersytetu – no-
woczesnych laboratoriach, a także 
o zapleczu socjalnym – akademikach, 
miejscach relaksu i aktywnego wypo-
czynku. Bardzo gorąco zachęcali do 
uczestnictwa w programie Erasmus+, 
w ramach, którego studenci mogą 
odbywać studia i praktyki zawodo-
we na uczelniach zagranicznych. 
Przybliżyli słuchaczom aktywizację 
studentów pozostających w kraju, 
która polega na ich uczestniczeniu 
w zajęciach prowadzonych w języku 
angielskim, w wykładach profesorów 

z zagranicznych uczelni oraz w innych 
międzynarodowych projektach reali-
zowanych w ramach kształcenia.  

Maturzyści wykazali bardzo duże 
zainteresowanie ofertą uczelni. Jak 
się okazało, spora ich część nie miała 
świadomości, że tak duże możliwości 
kształcenia oraz podnoszenia umie-
jętności i kompetencji są praktycz-
nie w zasięgu ich ręki – na naszym 
Uniwersytecie. Wszystkich chętnych 
serdecznie zapraszamy do podjęcia 
studiów na UTH Radom.

Joanna Bukowska
Renata Krajewska

W spotkaniu z maturzystami Zespołu Szkół Ekonomicznych w Radomiu wzięli udział 
(od prawej): dr Renata Krajewska (WTEiI), dr Joanna Bukowska, prof. UTH Radom – prodziekan 

i Krzysztof Turek – kierownik Biura Przedsiębiorczości i Obsługi Inwestora w UM w Radomiu
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Redakcja „Kuriera Uniwersyteckiego” 
na bieżąco informuje czytelników 
o projekcie „Klasa pod patronatem”. 
W tym numerze relacja z WPiA. 

 1 lutego br. uczniowie VII LO im. 
K.K. Baczyńskiego w Radomiu z klas 
Ia i Ib w programie Klasy pod patro-
natem WPiA UTH Radom, pod opieką 
dyrektor Agnieszki Brzeskiej-Pająk 
gościli w Sądzie Okręgowym w Rado-
miu. Opiekę merytoryczną z ramienia 
Wydziału sprawował dr Tomasz Dą-
browski. Grupę przywitał dyrektor 
Sądu Okręgowego Łukasz Kulesza 
z Justyną Michalską. Poinformował, 
jak zachowywać się w tym szczegól-
nym miejscu. Następnie uczniowie 
obserwowali m.in. na żywo przebieg 
rozprawy w sprawie karnej. Pełni 
powagi, z zaciekawieniem śledzili 
kolejne etapy rozprawy – odczytanie 
aktu oskarżenia przez prokuratora, 
ustosunkowanie się oskarżonego 
do usłyszanych zarzutów, a także skła-
danie przez niego wyjaśnień, prze-
słuchanie świadków, słynne mowy 
końcowe prokuratora oraz obrońcy 
oskarżonego. Po rozprawie spotkali 
się również z sędzią Sądu Okręgo-
wego Iwoną Gałek. W dalszej części 
wizyty zwiedzili pomieszczenia sądu, 
również te, w których osoby dowożo-
ne z aresztów śledczych czy zakładów 
karnych oczekują na rozprawę. 

Spotkanie mające charakter 
edukacyjno-dydaktyczny z pewnością 
przyczyni się do podniesienia wśród 
młodzieży świadomości prawnej oraz 
kształtowania postawy szacunku 
do prawa. Dzięki „lekcji życia” zrozu-

Spotkania edukacyjno-dydaktyczne

PROJEKT 
KLASA POD PATRONATEM 

W ramach projektu Klasa pod patronatem Wydziału Prawa i Administracji odbyły się zajęcia praktyczne 
dla uczniów ze szkół średnich z regionu radomskiego. 

mieli, jak łatwo można złamać prawo, 
stając się tym samym przestępcą po-
nosząc konsekwencje prawne czynu 
zabronionego. Tego samego dnia mgr 
Weronika Ścibor dla przybyłych na 
WPiA uczniów wygłosiła wykład Pra-
wa człowieka i środki ich ochrony. 

 3 lutego br., grupa ponad 70 
uczniów wraz z nauczycielami z V Li-
ceum Ogólnokształcącego im. Romu-
alda Traugu� a w Radomiu gościła na 
WPiA. To uczniowie klas 1a i 1g bio-
rący od tego roku udział w programie 
Klasa pod patronatem. Uczniowie 
wysłuchali najpierw wykładu ks. dra 
Wojciecha Wojtyły Podróż w dzieje 
nauki a następnie na Sali Rozpraw 
uczestniczyli w warsztatach przybliża-

jących specyfi kę poszczególnych pro-
fesji prawniczych, które poprowadzili 
dla nich dr Paweł Śwital, prodziekan 
WPiA i dr Piotr Kobylski. Uczniowie 
mieli także możliwość zwiedzenia na-
szej Uczelni. Opiekunem obydwu klas 
z ramienia WPiA jest ks. dr Wojciech 
Wojtyła zaś opiekunkami z ramienia 
V LO są mgr Marzena Bielska i mgr 
Monika Pietrzyk.

W dniu 2 marca br. na WPiA, 
w ramach zajęć z administracji bez-
pieczeństwa i porządku publicznego 
– studenci II roku II stopnia kierunku 
Administracja spotkali się z przed-
stawicielami Komendy Miejskiej 
Policji w Radomiu. W spotkaniu wzięli 
udział także uczniowie klasy 1a i 1b 

Uczniowie V LO w Radomiu na spotkaniu z przedstawicielami 
Wydziału Prawa i Administracji: dr hab. Sławomirem Patyrą, prof. UTH Radom (w środku) 

i ks. dr Wojciechem Wojtyłą (pierwszy z prawej)
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z X LO z Oddziałami Integracyjnymi 
im. Stanisława Konarskiego w Rado-
miu. Podczas spotkania studenci wraz 
z uczniami zdobyli praktyczną wie-
dzę na temat najważniejszych zmian 
w ustawie z dnia 20 czerwca 1997 r. 
– Prawo o ruchu drogowym, progra-
mów działań Policji na rzecz poprawy 
bezpieczeństwa ruchu drogowego, 
bezpieczeństwa w sieci Internet. 

Organizatorką spotkania była mgr 
Emilia Gulińska. 

W piątek, 17 marca 2023 r. 
uczestnikami wizyty studyjnej w na-
szej uczelni byli kadeci z Zespołu Szkół 
Ponadpodstawowych im. Stanisława 
Staszica w Białobrzegach, realizujący 
programy Ministerstwa Obrony Na-
rodowej – Certyfi kowane Wojskowe 
Klasy Mundurowe i Oddziały Przy-

gotowania Wojskowego. Wykład dla 
uczniów na temat: Aspekty Bezpie-
czeństwa Narodowego przedstawił 
płk rez. Sławomir Gąsior. 

oprac. Wojciech Bielawski
 na podst.  materiałów 

otrzymanych od Pawła Świtala

Uroczystości w Bibliotece

CZYTELNIA 
IM. S. ZIELIŃSKIEGO

13 marca 2023 roku w Bibliotece Głównej UTH Radom odbyła się uroczystość nadania imienia Stanisława 
Zielińskiego Czytelni Książek i Czasopism. Otwarto też wystawę poświęconą Patronowi. 

Do uroczystości przygotowywali 
się pracownicy Biblioteki Głównej 
we współpracy z Powiatowym In-
stytutem Kultury w Iłży. Honorowy 
patronat nad wydarzeniem objęli: 
JM Rektor UTH Radom prof. dr hab. 
Sławomir Bukowski i starosta radom-
ski Waldemar Trelka. 

Oprawę muzyczną podczas uro-
czystości zapewniło Koło Gospodyń 
Wiejskich „Mąkosiaki” (gmina Ja-
strzębia).

Uroczystości nadania imienia od-
była się w pierwszą rocznicę  śmierci 
Stanisława Zielińskiego, który był 
wybitnym radomskim regionalistą, 
autorem licznych publikacji o Rado-
miu i regionie, propagatorem lokalnej 
historii, bibliofi lem, twórcą Biblioteki 
Wyższej Szkoły Inżynierskiej (obecnie 
UTH w Radomiu) oraz wieloletnim 
pracownikiem Muzeum Wsi Radom-
skiej. Zmarł 13 marca 2022 r.

Wojciech Bielawski Otwarcie Czytelni Książek i Czasopism przez 
JM Rektora prof. Sławomira Bukowskiego 

i Beatę Siebułę, dyrektora Biblioteki Głównej
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Wydziałowy Zarząd Studentów 
z Wydziału Ekonomii i Finansów 
zorganizował świąteczną zbiórkę na 
rzecz zwierząt. Zainteresowanie akcją 
było ogromne. I studenci i pracownicy 
wydziału przynosili dla psów i kotów 
w oznaczone miejsca żywność, koce, 
materiałowe kojce, ręczniki, smycze 

Od kilku lat piszemy na łamach 
„Kuriera Uniwersyteckiego” o nomi-
nacjach dla naszych pracowników 
naukowych na redaktorów specjal-
nych wydań renomowanych czaso-
pism naukowych. To wyraz uznania 
dla ich dorobku i silnej pozycji w 
światowym środowisku naukowym. 
W tym numerze informujemy o takiej 
nominacji dla dr. hab. inż., Michała 
Pająka, prof. UTH Radom z Wydziału 
Mechanicznego.

Electronics jest periodykiem 
wydawanym przez szwajcarskiego 
wydawcę “Mul� disciplinary Digital 
Publishing Ins� tute – (MDPI)”. We-
dług krajowego wykazu czasopism, 

Wydanie specjalne

REDAKTOR 
Z MECHANICZNEGO

Dr hab. inż. Michał Pająk, prof. UTH Radom, został redaktorem wydania specjalnego czasopisma 
Electronics.

Wydziałowa zbiórka na rzecz bezdomnych zwierząt 

POMOC
BRACIOM MNIEJSZYM

Grudzień to magiczny miesiąc. Przy tej okazji, ale też nie czekając na świąteczny czas, pamiętajmy o naj-
bliższych ale też o naszych braciach mniejszych. 

publikacja w Electronics pozwala 
uzyskać autorowi 100 pkt.

Zachęcamy do zgłaszania swoich 
artykułów naukowych do wydania 
specjalnego czasopisma Electronics 
pt. “Monitoring, Diagnosis, and 
Prognos� cs for Power Industry De-
vices.”

(red.)

(od red.): dr hab. inż. Michał Pająk, prof. UTH 
Radom, pracuje na etacie profesora w Kate-
drze Mechaniki Stosowanej i Mechatroniki na 
Wydziale Mechanicznym. Urodził się w 1969 
roku w Radomiu. Absolwent AGH w Krakowie; 
doktorat (2004 r. ), habilitacja (2020 r.). Obec-
nie we współpracy z ośrodkami naukowymi 
w kraju i za granicą prowadzi badania 
z zakresu modelowania procesów eksploata-

cyjnych zachodzących w złożonych systemach 
technicznych ze szczególnym uwzględnieniem 
zastosowania metod Sztucznej Inteligencji. 
Jest autorem dwóch monografi i oraz ponad 
100 artykułów naukowych.  

i obroże. Wśród darczyńców przewa-
żali właściciele „Azorów” i „Mrucz-
ków” ale nie brakowało też darczyń-
ców, którzy nie mają czworonogów. 

7 lutego 2023 r. studenci Wy-
działowego Zarządu Studentów 
– Katarzyna Pyrka, Patryk Kulik, Jan 
Marszałek wraz z prodziekan WEiF 

dr Joanną Bukowską – prodziekan 
WEiF, Anną Borcuch – pracownikiem 
Katedry Finansów i Ubezpieczeń 
i opiekunem WZS na WEiF, jak rów-
nież Urszulą Wlazło – kierownikiem 
obiektu uczelni przy ul. Chrobrego, 
wielką miłośniczką zwierząt, udali 
się do Schroniska dla Bezdomnych 
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Zwierząt w Radomiu, gdzie spotkali 
się z jego pracownikiem Katarzyną 
Gromską i przekazali zebrane dary 
dla zwierząt. Wzruszona ofi arnością 
studentów i pracowników opiekunka 
schroniska serdecznie podziękowała 
za tak ofiarną zbiórkę. Darczyńcy 
zwiedzili schronisko i oraz dowiedzieli 
się o innych aktywnych sposobach 
wsparcia podopiecznych schroniska. 

Organizatorzy akcji będą konty-
nuować zbiórkę dla czworonogów. 
Jak zapowiadają, nie tylko przy okazji 
świąt. Pomoc dla bezdomnych zwie-
rząt, jak również planowane inne 
akcje są zawsze bezcenne. A może 
warto zaangażować w nie całą spo-
łeczność naszego Uniwersytetu?

Anna Borcuch Wizyta w schronisku. Od lewej: Urszula Wlazło, Katarzyna Gromska, Jan Marszałek, 
Katarzyna Pyrka, Anna Borcuch, Patryk Kulik, dr Joanna Bukowska, prof. UTH Radom

 W sobotę, 21 stycznia 2023 roku, 
w Auli Głównej Uniwersytetu odbyła 
się Inauguracja zajęć I edycji projektu 
„Uniwersytet Dzieci i Młodzieży” 
oraz II edycji projektu „Nauka przez 
zabawę”. Przewodniczył jej JM Rektor 
prof. dr hab. Sławomir Bukowski oraz 
prorektor dr hab. inż. Elżbieta Sałata 
prof. UTH Radom.

Młodzi studenci wysłuchali wy-
kładu inauguracyjnego, dowiedzieli 
się, czego będą uczyć się na zajęciach 
oraz złożyli ślubowanie. Odbyło się 
również pasowanie na studenta, po 
którym każdy z uczestników otrzymał 
indeks. Uroczystość uświetnił Chór 

Uniwersytet dla Dzieci i Młodzieży

GAUDEAMUS 
DLA NAJMŁODSZYCH 

Uniwersytet Technologiczno-Humanistyczny w Radomiu po raz kolejny zainaugurował zajęcia dla dzieci 
i młodzieży.

Aula Główna tym razem wypełniła się słuchaczami Uniwersytetu Dzieci i Młodzieży
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Akademicki oraz występ uczniów ze 
Szkoły Muzycznej w Radomiu. 

Zespół zarządzający projektów 
tworzą: koordynator dr hab. inż. Elż-
bieta Sałata, prof. UTH Radom oraz 
asystent koordynatora mgr Katarzyna 
Kośmińska.

(red.)

JM Rektor prof. Sławomir Bukowski pasuje 
na studentów najmłodszych słuchaczy  

Uniwersytetu Dzieci i Młodzieży

Alicja Pietrzyk odbiera indeks 
z rąk JM Rektora prof. Sławomira Bukowskiego

Najmłodsi studenci Uniwersytetu w towarzystwie JM Rektora prof. S. Bukowskiego 
i prorektor dr hab. Elżbiety Sałaty, prof. UTH Radom



33Kurier Uniwersytecki

KONFERENCJE, SEMINARIA, WYKŁADY ...

Kolokwium odbyło się z inicja-
tywy Katedry Prawa Administracyj-
nego Katolickiego Uniwersytetu Lu-
belskiego Jana Pawła II w Lublinie, 
Katedry Prawa Administracyjnego 
i Nauki o Administracji Uniwersytetu 
Technologiczno-Humanistycznego 
w Radomiu, Fundacji Bezpieczeństwo 
Gospodarcze Polski oraz Instytutu 
Dialogu i Analiz Prawno-Gospodar-
czych. Obecne spotkanie zatytuło-
wane było: „Prawo gospodarcze wo-
bec wyzwań współczesności”, a jego 
celem była analiza i przedstawienie 
aktualnych zagadnień z zakresu pra-
wa gospodarczego, a także sformu-
łowanie wniosków i postulatów de 
lege ferenda. Podjęta w ramach ko-
lokwium tematyka poruszała szereg 
problemów i zagadnień dotyczących 

Zaproszenie do współpracy przez takie gremia to wyraz 
uznania dla dr. hab. inż. Krzysztofa Górskiego, prof. UTH 
Radom. Warto podkreślić, że do końca 2027 r. krajowy 
przemysł może być benefi cjentem miliardowych środków 
pochodzących z budżetu UE wspierających rozwój krajo-
wej gospodarki. Dystrybucja tych środków odbywa się 
m.in. przy udziale  Narodowego Centrum Badań i Rozwo-
ju (NCBiR) oraz Regionalnych Programów Operacyjnych 
(RPO). 

WYDARZENIAWYDARZENIA

Ekspert i doradca

SŁUŻY WIEDZĄ
Dr hab. inż. Krzysztof Górski, prof. UTH Radom został zaproszony przez NCBR jako ekspert do współpracy 
w ramach dystrybucji Funduszy Europejskich dla Nowoczesnej Gospodarki (FENG) w latach 2021-2027 
oraz został członkiem Rady ds. Innowacji Przemysłu Województwa Łódzkiego. 

W przypadku NCBR wsparcie dla przemysłu dotyczy 
przede wszystkim dofi nansowania różnych projektów 
o charakterze badawczo-rozwojowym. W realizacji tych 
projektów bardzo aktywnie uczestniczą polskie uczelnie, 
które dysponują potencjałem naukowym w postaci wy-
soko wykwalifi kowanej kadry naukowej i nowoczesnego 
zaplecza laboratoryjnego.

   (red.)

II Lubelsko – Radomskie 
Kolokwia Administracyjne

Kazimierz Dolny, 24-25 marca 2023 r. 

Uczestnicy II Lubelsko – Radomskiego Kolokwium Administracyjnego
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Konferencja odbyła się w for-
mie hybrydowej – stacjonarnie na 
Wydziale Prawa i Administracji UTH 
Radom oraz za pomocą platformy 
Microsoft Teams. Organizatorem 
wydarzenia było Studenckie Koło 
Naukowe Prawa Finansowego i Po-
datkowego „Finansiści” działającego 
w naszej uczelni. 

wyzwań współczesności stawianych 
przed prawem gospodarczym.

Uroczystego rozpoczęcia kon-
ferencji dokonali dr hab. Joanna 
Smarż, prof. UTH Radom, kierownik 
Katedry Prawa Administracyjnego 
i Nauk o Administracji, dziekan Wy-
działu Prawa i Administracji oraz ks. 
dr hab. Sławomir Fundowicz – kie-
rownik Katedry Prawa Administra-
cyjnego, KUL. Konferencja została 
podzielona na dwie sesje naukowe. 

Pierwszą sesję moderowała 
dr hab. Joanna Smarż, prof. UTH Ra-
dom. Referaty w niej przedstawili: 
dr hab. Bogusław Ulijasz, prof. UP 
(UP Kraków), dr Magdalena Kuszmi-
der (Instytut Szkoleniowo-Doradczy 
w Łodzi), Pozyskiwanie informacji 
z sektora publicznego a rozwój go-
spodarczy sektora prywatnego. 
Analiza praktyczna zagadnienia. Po-
stulaty de lege ferenda; dr Krzysztof 
Dobieżyński (KUL), Defi cyty procedur 
spornych przed Urzędem Patento-
wym RP; dr Tomasz Dąbrowski (UTH 
Radom), Spółdzielnia energetyczna - 

wciąż niewykorzystywany potencjał; 
dr Katarzyna Mełgieś (UTH Radom), 
Sukcesja uprawnień administracyj-
nych związanych z prowadzeniem 
przedsiębiorstwa. Po sesji odbyła 
się dyskusja, w której głos zabrali dr 
hab. Mariusz Wieczorek, prof. UTH 
Radom, dr hab. Helena Kisilowska, 
prof. UTH Radom, ks. dr hab. Sła-
womir Fundowicz, a także dr hab. 
Bogusław Ulijasz, prof. UP oraz dr 
Tomasz Dąbrowski. 

Drugą sesję moderował dr hab. 
Dominik Tyrawa (KUL). Podczas 
tej części konferencji głos zabrali 
dr hab. Tomasz Sienkiewicz, prof. 
KUL, (KUL), Problemy administra-
cyjno-prawne z poszanowaniem 
praw właściciela w sytuacji włą-
czenia nieruchomości do gminnej 
ewidencji zabytków, dr Angelika 
Kurzawa (UŁa), Obowiązek przyłą-
czenia do sieci w świetle dopusz-
czalności lokalizacji inwestycji OZE 
w aktach planistycznych gminy, dr 
Emil Kruk (UMCS), Ograniczenia 
podmiotowe w zakresie prowadze-

nia schronisk dla zwierząt, dr Piotr 
Kobylski (UTH Radom), Należyta sta-
ranność na gruncie ustawy o podat-
ku od towarów i usług. Ryzyko utra-
ty możliwości skorzystania z prawa 
do odliczenia podatku naliczonego. 
Po sesji odbyła się, dyskusja w której 
głos zabrali dr hab. Mariusz Wieczo-
rek, prof. UTH Radom, dr hab. He-
lena Kisilowska, prof. UTH Radom, 
dr hab. Tomasz Sienkiewicz, prof. 
KUL, ks. dr hab. Sławomir Fundo-
wicz, dr Beata Wieczerzyńska oraz 
dr Piotr Kobylski. 

Podsumowania i zamknięcia 
konferencji dokonał ks. dr hab. Sła-
womir Fundowicz. Pokłosiem II Lu-
belsko-Radomskich Kolokwiów Ad-
ministratywistów będą publikacje 
w czasopismach Przegląd Prawa 
Administracyjnego oraz Przegląd 
Prawno-Ekonomiczny. Kolejne spo-
tkanie już za rok. 

Oprac. Wojciech Bielawski 
na podst. materiałów 

otrzymanych od dr. Pawła Świtala.

Ogólnopolska Konferencja Naukowa
„Współczesne wyzwania dla rachunkowości 

oraz fi nansów publicznych”

Radom, 21 marca 2023 r.

Celem organizacji konferencji 
było omówienie aktualnych proble-
mów prawa finansów publicznych 
oraz rachunkowości, oceny istnie-
jącego stanu oraz zaproponowanie 
zmian, które przyczyniłyby się do 
lepszego zrozumienia i funkcjono-
wania regulacji poświęconych prawu 
finansowemu we współczesnym 

świecie. Uwaga uczes� ków została 
poświęcona również badaniu relacji 
zachodzących pomiędzy rachun-
kowością a fi nansami publicznymi. 
Wydarzenie stanowiło płaszczyznę 
spotkania przedstawicieli nauk praw-
nych, jak i przedstawicieli praktyki. 

Uroczystego otwarcia konfe-
rencji dokonała dziekan Wydziału 
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Prawa i Administracji UTH w Radomiu 
– dr hab. Joanna Smarż, prof. UTH 
w Radomiu. W konferencji uczestni-
czyli przedstawiciele z następujących 
ośrodków naukowych: Uniwersytetu 
Technologiczno-Humanistycznego 
im. Kazimierza Pułaskiego w Rado-
miu, Uniwersytetu Warszawskiego, 
Uczelni Łazarskiego, Uniwersytetu 
Rzeszowskiego, Uniwersytetu Marii 
Curie-Skłodowskiej w Lublinie, Ka-
tolickiego Uniwersytetu Lubelskiego 
Jana Pawła II, Uniwersytetu Wro-
cławskiego. 

Oprac. Wojciech Bielawski
na podst. materiałów otrzymanych

od Piotra Kobylskiego

(…) Wydaje mi się, że ludzie zawsze byli i są dla mnie najważniejsi. Ja miałem to szczęście, że spotkałem 
ludzi, którzy wiele mi dali, byli dla mnie wzorami, autorytetami. (…)

PÓŁ WIEKU 
PROFESORA

(z prof. dr hab. inż. Mirosławem Luft em rozmawia Wojciech Bielawski)

Obchodzi Pan, Panie Profesorze, 
piękny jubileusz – 50. lecie pracy 
naukowej i dydaktycznej. Jak to się 
wszystko zaczęło? 
Po studiach na Wydziale Mechaniki 
Precyzyjnej Politechniki Warszaw-
skiej, gdzie kończyłem specjalność 
„automatyka przemysłowa”, podją-
łem pracę w Zakładach Metalowych 
w Radomiu. Miałem wtedy tzw. sty-
pendium fundowane a w „Walte-

Studenci SKN  Prawa Finansowego i Podatkowego „Finansiści” z opiekunami: 
ks. dr hab. Sławomirem Fundowiczem, prof. UTH Radom (w środku) 

i dr Piotrem Kobylskim (pierwszy z prawej)

rze” obiecano mi, że będę pracował 
w biurze konstrukcyjnym. Ja po 
skończeniu politechniki, pełen wie-
dzy i ogromnej chęci, byłem, mó-
wiąc potocznie, napalony na pracę, 
na tworzenie nowych projektów. 
Tymczasem rzeczywistość okazała 
się zupełnie inna - trafi łem do Dzia-
łu Głównego Technologa. Atmos-
fera tam była bardzo dobra, ale ja 
oczekiwałem czegoś więcej. Moim 

pierwszym zadaniem było …przery-
sowanie starego rysunku technicz-
nego na nowej kalce. I wtedy dosze-
dłem do wniosku, że to nie jest moje 
wymarzone miejsce pracy. Trochę 
przypadkowo trafi łem na uczelnię 
(wówczas Kielecko-Radomską WSI) 
i tak dla formalności zapytałem, czy 
nie przyjęliby mnie do pracy. Ktoś 
mi powiedział, że jak będę miał tu 
staasystencki, to nie będę musiał 
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zwracać tego stypendium. Od razu 
trafi łem na prodziekana Andrzeja 
Przyjałkowskiego. Pokazałem swój 
dyplom magistra inżyniera, a w swo-
im dossier, przy okazji, miałem kilka 
nagród rektorskich, to Pan dziekan 
postanowił mnie zatrudnić. Rzeczy-
wiście uczelnia starała się, żebym 
był jej pracownikiem. A ponieważ 
Zakłady Metalowe nie zgadzały się 
na moje przejście, doszło do roz-
prawy w sądzie pracy i w jej wyni-
ku zostałem 1.03.1973 r. służbowo 
przeniesiony do pracy na uczelni 
i zatrudniony jak asystent stażysta. 
I tak minęło 50 lat.

Co z tych minionych lat  jest dla 
Pana najważniejsze?
Wydaje mi się, że ludzie zawsze 
byli i są dla mnie najważniejsi. Za-
równo ci, z którymi pracowałem 
i pracuję ale też ci, którzy pojawili się 
w moim życiu prywatnym. Mówię 
tak, ponieważ bardzo bliska jest mi 
dewiza nieodżałowanego bp. Jana 
Chrapka, który mówił: Ważne, kogo 
w życiu spotkasz na swej drodze. Ja 
miałem to szczęście, że spotkałem 
ludzi, którzy wiele mi dali, byli dla 
mnie wzorami, autorytetami. Z mo-
ich pięćdziesięciu lat pracy w uczelni 
szczególnie z dużym sentymentem 
wspominam okres, kiedy dane mi 
było pełnić funkcję dziekana na Wy-
dziale Transportu. Atmosfera była 
wtedy wspaniała, a były to lata 90.  
Była ogromna chęć do pracy, do 
nowych pomysłów, do udoskona-
leń, projektów. Wszystko działo się 
tak, jakby sfera materialna nie stała 
na pierwszym miejscu. Żargonowo 
mogę to określić, że moi pracownicy 
„rwali się do pracy.” Jakaś wewnętrz-
na siła napędzała nas wszystkich.

Z dużą nostalgią wspomina Pan 
Profesor te lata. W takim razie czy 
obecnie jest inaczej, czy ludzie się 
zmienili, czy warunki nas otaczają-
ce tak bardzo zdeterminowały na-
sze życie?
Ma Pan rację, warunki rzeczywiście 
zmieniły ludzi. Natomiast w tych la-

tach, kiedy ja miałem zaszczyt peł-
nić najważniejsze funkcje w uczelni, 
było jakby troszkę inaczej. Zresztą 
tamten okres mojej pracy był nie-
zwykle dynamiczny. Uczelnia prze-
obrażała się, zmieniała swój status, 
a więc wymagało to bardzo dużego 
zaangażowania i pracy społeczności 
całej uczelni. Moim, naszym celem 
było uzyskanie pełnych praw aka-
demickich nie tylko dla mojego ma-
cierzystego wydziału ale także dla 
innych wydziałów. Uzyskanie praw 
doktoryzowania oraz habilitowania 
nie było łatwe, należało spełnić wie-
le kryteriów ale dawało to możliwość 
aplikacji o zmianę statusu uczel-
ni. Najpierw w Politechnikę potem 
w Uniwersytet. W okresie prze-
mianowania Wyższej Szkoły Inży-
nierskiej w Politechnikę to był czas 
kadencji rektora prof. Wiesława Wa-
silewskiego. W ten proces włączyły 

się ówczesne WSI w Koszalinie Zielo-
nej Górze, Opolu i my. Bez wielkiego 
zaangażowania wszystkich pracow-
ników uczelni nie byłoby możliwe 
dokonanie tego przekształcenia. 
Pyta Pan, jak jest obecnie? Oczywi-
ście zmieniły się czasy oraz zmienili 
się ludzie. Takim dobrym przykładem 
jest porównanie wizerunku studen-
ta sprzed lat np. 20 z obecnym stu-
dentem Uniwersytetu. Przekłada się 
to na zmianę nie tylko w jego podej-
ściu do studiowania, nauki ale także 
w relacjach z nami, nauczycielami 
akademickimi. Proszę pamiętać, 
że w przywołanym okresie studia 
magisterskie trwały 5 lat. To tworzy-
ło inny klimat w relacjach student-
kadra. Czas studiów dawał studen-
tom na zaistnienie w środowisku, 
szansę na aktywność naukową i spo-
łeczną – doświadczenia tak istotne 
w przyszłej pracy zawodowej. 

Prof. dr hab. inż. Mirosław Lu�  
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Mam wrażenie, że coraz bardziej 
stajemy się stechnicyzowani, mniej 
wrażliwi. Zanikają bezpośrednie 
międzyludzkie kontakty. Ani e-mail, 
ani Facebook czy sms nie zastąpią 
naszych wzajemnych, bezpośred-
nich relacji. 
Wracając do obecnych relacji w fi r-
mach, uczelniach wydaje mi się, 
że pandemia spowodowała bardzo 
niekorzystne zmiany w tych rela-
cjach. Staliśmy się wzajemnie dla 
siebie bardziej obcy, traktujemy 
wszystko z ogromnym dystansem, 
nieufnością. Czas pokaże, czy wza-
jemne relacje znormalnieją.

Piastował Pan wiele odpowiedzial-
nych funkcji na uczelni, jako rektor, 
prorektor, dziekan. Co zawsze było 
dla Pana priorytetem w zarządza-
niu uczelnią, czy wydziałem?
Oczywiście dla mnie najważniejsze 
było dobro uczelni, dobro wydziału. 
Wszystkie działania, które podej-
mowałem miały to na celu. A dobro 
uczelni, to jej rozwój. Doskonale 
wpasowują się w to działania podej-
mowane z uzyskaniem praw dokto-
ryzowania, o których wcześniej już 
wspomniałem. Wydział Transportu 
uzyskał te uprawniania, jako trzeci 
w strukturze uczelni, obok wydzia-
łów: Mechanicznego i Ekonomicz-
nego. Po nas te uprawnienia otrzy-
mał Wydział Sztuki, który niezwykle 
dynamicznie parł do przodu zdo-
bywając z czasem uprawnienia do 
nadawania stopnia doktora habili-
towanego. Jak pamiętamy, jego po-
czątek był w strukturze ówczesnego 
Wydziału Nauczycielskiego, gdzie 
uruchomiono kierunek wychowanie 
plastyczne, potem były: instytut, ka-
tedra i wreszcie Wydział Sztuki. Po-
dobnie było z pielęgniarstwem. Ten 
kierunek dał początek obecnemu 
Wydziałowi Nauk Medycznych i Nauk 
o Zdrowiu. Nikomu nie przeszkadza-
ło, że pielęgniarki, absolwentki tego 
kierunku, miały dyplom fi rmowany 
przez ówczesną Politechnikę. Li-
czyły się przede wszystkim wiedza 
i nabyte umiejętności. Wszystkie te 

działania były podejmowane z my-
ślą o przekształceniu uczelni w Uni-
wersytet, a sytuacja nie była łatwa, 
ponieważ każdy kierunek wymagał 
odpowiedniej liczby samodzielnych 
pracowników naukowych, którzy go 
fi rmowali, My nie mieliśmy ich tylu. 
Nie każdy chciał przyjść do pracy 
w naszej uczelni, wymagało to wie-
lu zabiegów. Otoczenie też nam nie 
sprzyjało, ponieważ silne uczelnie, 
o ugruntowanej pozycji, bardzo 
chętnie widziały nas jako Wyższą 
Szkołę Zawodowa a nie Politechnikę 
czy Uniwersytet.

Czas Pana drugiej kadencji rektor-
skiej był okresem trudnym. Poja-
wiły się symptomy nadchodzącego 
kryzysu uczelni. Czy można było 
temu zapobiec?
Tak szybki rozwój uczelni generował 
bardzo duże wydatki. Z jednej strony 
osiągnęliśmy to, o czym marzyliśmy, 
czyli przekształcenie w Politechnikę 
a później w Uniwersytet, a z dru-
giej strony te procesy pociągnęły za 
sobą ogromne koszty i pod koniec 
mojej drugiej kadencji pojawiły się 
oznaki kryzysu. A za drzwiami czekał 
już globalny kryzys fi nansowy i jego 
pierwsze symptomy zaczęły nam 
wszystkim dokuczać. Ministerstwo 
znacznie ograniczyło należne nam 
środki fi nansowe, chociaż ich podział 
następował według algorytmu.

Panie Profesorze, czy uważa Pan, 
że zachodni model funkcjonowania 
i zarządzania uczelnią, gdzie rektor 
odpowiada za badania naukowe 
i dydaktykę, a sprawy związane 
z fi nansami, inwestycjami są w ge-
sti i rady nadzorczej, można zaszcze-
pić na polskich uczelniach?
To jest taki model biznesowy, moc-
no zakotwiczony w korporacjach, 
fi rmach i różnego rodzaju spółkach. 
I rzeczywiście on dobrze tam funk-
cjonuje, świadczą o tym światowe 
rankingi uczelni wyższych, w których 
te zachodnie, mówiąc w uproszcze-
niu, zajmują od wielu lat czołowe 
miejsca. Nie wiem, czy obecne wa-

runki gospodarcze, ekonomiczne 
a może też uwarunkowania politycz-
ne pozwoliłyby ten model przeszcze-
pić na polski grunt. Pamiętajmy, 
że zmiany przeobrażeniowe w na-
szym kraju zaczęły się nie tak dawno, 
trzydzieści kilka lat temu. Myślę, że 
gdy okrzepniemy gospodarczo, eko-
nomicznie i politycznie, być może 
taki model zostanie u nas wpro-
wadzony. Zresztą kooperacja nauki 
z biznesem trwa cały czas, także 
w polskich warunkach. Odbywa się 
to na innych zasadach, ale efekty tej 
współpracy są oczywiste.

Pana zainteresowania naukowe,  
w ogromnym skrócie i w imponu-
jącym dorobku naukowym, doty-
czą przetworników pomiarowych. 
Co w tej dziedzinie, pytając kolo-
kwialnie, dzieje się obecnie?
Aktualnie zajmuję się przede wszyst-
kim teorią sterowania automatyczne-
go, m.in. nowym podejściem do ich 
opisu matematycznego. Co do prze-
tworników pomiarowych. Oczywiście 
przetworniki drgań mechanicznych 
są bardzo ważnym elementem dia-
gnostyki systemów mechanicznych, 
tylko technologia ich wykonywania 
i zakres  ich badań jest nieporówny-
walnie większy. Obecne rozwiązania, 
w postaci systemów wibro-diagno-
stycznych, jak i systemów laserowych, 
ultradźwiękowych, termowizyjnych, 
wspomagają pracę służb utrzymania 
ruchu w procesach przemysłowych 
na całym świecie. Oczywiście mógł-
bym na ten temat mówić jeszcze 
długo ale chcę sięgnąć do wspomnień 
i przekazać czytelnikom „Kuriera” 
kilka zdań, które zobrazują uwarun-
kowania gospodarcze i polityczne, 
w jakich funkcjonowało latach 70. 
szkolnictwo wyższe. Niedługo, po 
podjęciu przeze mnie pracy w ów-
czesnej Wyższej Szkole Inżynierskiej 
na Wydziale Transportu, w moim 
zespole zaprojektowano i wykonano 
prototyp ultradźwiękowego stano-
wiska diagnostycznego do zauto-
matyzowanego badania osi obręczy 
kolejowych zestawów kołowych. To 
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Adam Romaniuk
„Alter ego”

9.02.2023–15.03.2023
„Galeria na Piętrze” 

Powiatowy Instytut Kultury w Iłży
Iłża, ul. M. Jakubowskiego 5

Od czasu powstania w 2020 roku Powiatowy Instytut 
Kultury w Iłży koncentruje swoje działania 

w obszarze wspierania inicjatyw samorządowych oraz 
kultywowania lokalnych tradycji. Jednym z ważniejszych 
przejawów tej działalności jest program wystawienniczy 

realizowany przez „Galerię na Piętrze”, znajdującą się 
w budynku PIK w Iłży przy ulicy M. Jakubowskiego 5. 

Od blisko dwóch lat mają tam miejsce różne wystawy 
i wydarzenia, w których biorą udział artyści związani 

ze środowiskiem plastycznym ziemi radomskiej.
9. lutego 2023 w „Galerii na Piętrze” odbył się wernisaż 

prac Adama Romaniuka, artysty grafi ka mieszkającego 
w Tychach, profesora sztuk pięknych. Od początku 

GALERIE

Personalia

„Alter ego I” – autor: Adam Romaniuk

była na tamte czasy ogromna no-
wość. Miało stanowić fragment linii 
obróbki i diagnostyki tych elementów 
w wybranych Kolejowych Zakładach 
Naprawczych Taboru Kolejowego. 
Ten projekt powstał na zamówienie 
naszego Ministerstwa Transportu. 
Zainstalowaliśmy prototyp w jednym 
z zakładów produkcyjnych, przyszedł 
stan wojenny i projekt szybko za-
mknięto. Jest jeszcze jeden smaczek 
w tej sprawie. Na zlecenie naszego 
Ministerstwa Transportu równolegle 
wykonywaliśmy ten sam projekt ale 
według ówczesnych norm ZSRR. Pro-
totyp miał zostać wysłany do Moskwy 
i tam zainstalowany. To, co powiem 
dalej, wygląda anegdotycznie, ale 
tak rzeczywiście było. Stanowisko 
zostało rozebrane, zinwentaryzowa-
ne, zapakowane i wysłane do ZSRR 
i …słuch po nim zaginął. Na Wydzia-
le Transportu żartujemy do dzisiaj, 
że ten transport do tej pory gdzieś się 
błąka po rozległym terytorium Rosji.

Jaki jest Mirosław Luft  prywatnie?
Cieszę się, życiem. Staram się wyko-
rzystać każdy dzień i na pracę i na 
relaks. Oczywiście wiek, i związane 
z nim zdrowie,  też mają swoje pra-
wa ale staram się nie zwalniać dra-
stycznie tempa-życia. Generalnie 
– jestem optymistą – słońce świeci, 
a szklanka zawsze jest do połowy 
pełna. Mieszkam od jakiegoś czasu 
w Radomiu ale, jak tylko czas po-
zwala, jeździmy z żoną do naszego 
domku na wsi, który był przez pra-
wie dekadę naszą siedzibą przed 
przeprowadzką do Radomia. Tam 
delektujemy się ciszą, przyrodą. 
Kochamy zwierzęta. Mieszkając na 
wsi mieliśmy 3 koty i 2 psy. Z wiel-
kim sentymentem je wspominamy, 
bo już wszystkie odeszły. Obecnie 
mamy jednego pieska - adoptowaną 
cudowną suczkę Sonię, która daje 
nam dużo radości. Dba o moją kon-
dycję fi zyczną – codziennie wyciąga 
mnie na długie spacery do pobliskie-
go lasu.

z prof. Mirosławem Luft em 
rozmawiał Wojciech Bielawski

(od red.): Prof. dr hab. inż. Mirosław 
Luft jest związany z Wydziałem Trans-
portu (obecnie Wydziałem Transportu, 
Elektrotechniki i Informatyki) Politechniki 
Radomskiej (obecnie UTH Radom) od roku 
1973;  profesor zwyczajny w Katedrze Au-
tomatyzacji Procesów i Logistyki. Zajmuje 
się teorią sterowania oraz przetwornikami 
pomiarowymi wielkości nieelektrycznych. 
W latach 1990-1996 pełnił funkcję prorek-
tora ds. dydaktycznych i studenckich Poli-
techniki Radomskiej,a w latach 1996-2002 
dziekana Wydziału Transportu. W latach 
2002-2005 – prorektords. rozwoju kadry 
i współpracy z zagranicą. Rektor Politech-
niki Radomskiej w kadencjach 2005-2008 
oraz 2008-2012. Doktor honoris causa Ro-
syjskiego Uniwersytetu Transportu (MIIT). 
Członek SEP, członekPolskiego Komitetu 
Narodowego ds. Rejestru FEANI (PlNMC). 
Członek Komitetu Transportu Polskiej Aka-
demii Nauk. Członek zwyczajny Akademii 
Inżynierskiej w Polsce. 

Autor i współautor ponad 250 prac 
naukowych obejmujących: monografie, 
podręczniki akademickie, publikacje w cza-
sopismach naukowych oraz w materiałach 
konferencyjnych. Autor wielu patentów, jak 
również prac o charakterze konstrukcyjno-
technologicznym. 

Dwie odsłony grafi ki w wykonaniu pracowników Wydziału Sztuki
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Wystawa prac Adama Romaniuka, zatytułowana „Alter ego”, prezentowana była w „Galerii na Piętrze” w Iłży

swojej działalności zawodowej jest związany 
z Akademią Sztuk Pięknych w Katowicach, a od 2008 

współpracuje z Wydziałem Sztuki UTH 
w Radomiu. Na wystawie zostały zaprezentowane 

grafi ki komputerowe, w których autor analizuje 
specyfi czne aspekty obrazu digitalnego, generowanego 

przy wykorzystaniu mediów i technologii cyfrowych. 
Wystawa zatytułowana „Alter ego” przedstawiała 

kilkanaście wielkoformatowych realizacji grafi cznych 
powstałych w czasie ostatnich lat, w kadrach których 

często pojawiają się postacie i przedmioty, wchodzące 
w złożone wzajemne relacje wizualne. Tytuł wystawy 

nawiązuje do swoistego zdublowania treści, myśli 
i zachowań bohaterów tych przedstawień oraz ich 

emocjonalnych uwikłań. Alter ego to „drugie ja” autora, 
który dzięki zabiegowi przeniesienia własnej tożsamości 

na kogoś innego, treści swoich dzieł może wyrażać 
pełniej, lub w sposób mniej skrępowany konwencjami. 

Uzupełnieniem wernisażu była projekcja cyfrowych 
grafi k Romaniuka, będących rozszerzeniem zestawu 

tych „fi zycznie” obecnych w sali ekspozycyjnej, a także 
koncert pieśni w wykonaniu zespołu folklorystycznego 

„Dolnojasieniczanki”, pochodzącego z okolic Iłży. 
Zestawienie tak różnych formuł artystycznych, dających 

efekt kontrastu i wzajemnego dopełnienia, wywołał 
emocjonalne reakcje uczestników wydarzenia. 

Opowieści i dyskusje, jakie rozgorzały po zakończeniu 
ofi cjalnej części wernisażu zdawały się nie mieć końca.

Imponujące rozmiary grafi k przekładają się na 
ich artystyczną zawartość. Romaniuk bada w nich 

zależności, jakie rysują się pomiędzy realnymi, 
fi zycznymi przedstawieniami ciał i przestrzeni 

w obrazie, a obrazami imaginalnymi, będącymi 
wytworem jednostkowej siły wyobraźni artysty. 

Jaka jest sugestywność obrazu wygenerowanego, 

jedynie symulującego istnienie świata, czy jest 
wtórna wobec materialnego obrazu? Może to realny 

obraz wpływa na naszą imaginację, powodując 
powstawanie serii kolejnych wyobrażeń? Czy istnieje 
prawdopodobieństwo całkowitego zmylenia naszego 

oka i umysłu, prowadzące do bezkrytycznej wiary 
w obrazowe miraże? Pytania te nabierają dzisiaj 

intensywnej wyrazistości, szczególnie w obliczu coraz 
silniejszej ekspansji sztucznej inteligencji, która operuje 
także umiejętnością wytwarzania ułudnych wizji. Autor 
wystawy, pracujący z obrazami cyfrowymi już od ponad 

ćwierćwiecza, mimo posługiwania się programami 
komputerowymi – a może właśnie dzięki temu – 

swoimi pracami przekazuje nam pozytywne przesłanie. 
Oceniając wygląd symulowanej rzeczywistości, 

wykorzystujemy nasze zmysły, które apelują do sił 
poznawczych ludzkiego umysłu. Jeśli nawet znajdziemy 
się w centrum wizualnego zmyślenia, to i tak wszystko 

będziemy ogarniać wzrokiem oraz słuchem, które 
dostarczają nam doznań trwałych i wiarygodnych. 

Tylko oparcie się na doświadczeniu zmysłowym, 
opracowanym i zweryfi kowanym przez nasz umysł 

możemy zbudować w sobie wiarygodne rozumienie 
obrazowej rzeczywistości, choćby to była rzeczywistość 

uczyniona ręką cyfrowych modelatorów. Chwała 
umysłowi artysty, który jest w stanie zapanować 

nad żarłocznością potężnego cyfrowego programu! 
Walory estetyczne są tutaj niezbędnym warunkiem 

towarzyszącym powstawaniu obrazu, 
w ostatecznym rozrachunku to one decydują o jego 

humanistycznym wymiarze.

Kazimierz Łyszcz
Wydział Sztuki
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Katarzyna Pietrzak
„ONE/ONI”

24.03–27.04.2023
Radomski Klub Środowisk Twórczych i Galeria „Łaźnia”

Radom, ul. Traugu� a 31/33

24. marca 2023 w Radomskim Klubie Środowisk 
Twórczych i Galerii „Łaźnia” została otwarta wystawa 

prac grafi cznych Katarzyny Pietrzak, zatytułowana 
„ONE/ONI”. Wystawie towarzyszył fi lm video, 

wyświetlany w trakcie oglądania ekspozycji, 
w którym autorka wyjaśnia kwes� e techniczne oraz 

ideowe zrealizowanych przez siebie grafi k. Jest 
to udany pomysł, zważywszy na rosnącą niewiedzę 

i częsty brak technologicznego rozeznania wśród 
dzisiejszych odbiorców. Taka pomysłowa egzegeza 

jest skutecznym sposobem wytłumaczenia niekiedy 
zawiłych problemów warsztatowych, jest też niejako 

wpisana w pracę zawodową autorki. Katarzyna Pietrzak 
jest bowiem adiunktem w Katedrze Grafi ki 

i Projektowania Wydziału Sztuki UTH. Współcześnie, 
w obliczu coraz intensywnej ekspansji technik 

digitalnych, ułatwiających zakomponowanie 
i wykonanie różnych form grafi ki cyfrowej, realizacja 

działań grafi cznych w formie materialnej musi budzić 
uznanie, zważywszy na rozmiary prezentowanych prac. 

Obok niewielkich grafi k, zajmujących w przybliżeniu 
powierzchnię formatu A-4, na wystawie znalazły się 

realizacje znacznie przekraczające standardowy rozmiar 
70 na 100 cm. Autorka pracuje głównie 

w technice off setu, zdarzają się jednak odbitki 
wykonane suchą igłą, intaglio, szablonami, a nawet 

dorysowania i retusze markerami lub ołówkiem. 
Pewnym novum w jej artystycznym dossier są formy 

trójwymiarowe o różnym stopniu angażowania 
przestrzeni otoczenia i komplikacji formy wewnętrznej. 

Rozszerzają one tradycyjne pojmowanie grafi ki, 
otwierając się na szereg rzadko spotykanych 

możliwości, takich jak udział koloru w kompozycjach czy 
wykorzystanie aspektu czasowego w percepcji obrazu 

grafi cznego.

Na baczniejszą uwagę zasługują silnie obecne 
w tych grafi kach wątki tematyczne, będące kluczem 
do zrozumienia ich ideowego przesłania. Zazwyczaj 
występują w nich roznegliżowane postacie ludzkie, 

o zróżnicowanym stopniu podkreślenia ich nagiej 
cielesności. Czasem są to fi gury ewidentnie męskie 

bądź żeńskie, kiedy indziej aspekt płciowości jest 
trudny do uchwycenia, wątpliwy lub problematyczny. 

Wiąże się to z jakąś formą transformacji rodzajowej lub 
celowego unieczytelnienia fi zyczności tego, 

co, zdawałoby się, powinno być oczywiste. Czyżby 
to było signum temporis? Dodatkowo, zagadkowość 

i nieprzewidywalność form ludzkich jest komplikowana 
osobliwym traktowaniem głów ich modeli. Nadawane 

są im twarze pochodzące od całkiem innych fi gur, 
jakby odkręcono je od oryginałów i pośpiesznie 

przymocowano do korpusów swych nowych właścicieli, 
przez co sprawiają wrażenie niedopasowanych 

i nieadekwatnych. W innych przypadkach postacie 
bohaterek/bohaterów są zdekapitowane, ich głowy 

nie mieszczą się w kadrze obrazu, tak, jakby były bez 
znaczenia w stosunku do reszty ciała, nie posiadały 

szczególnej istotowości, lub stały się zbędne. 
W kilku przypadkach ludzka głowa została zastąpiona 
psią, której wyraz nabiera cech antropomorfi cznych. 

Tym brutalnym zabiegom kompozycyjnym często 
towarzyszą linie konturowe, określające formę 

postaci oraz ich umowne relacje przestrzenne. Są 
one dla odmiany subtelne i wyrafi nowane, stając 

się swoistym rysunkowym ornamentem. Osłabiają 
one jednoznaczność wymowy występujących w tych 
obrazach zdehumanizowanych postaci. Jeśli do tego 

dodamy obecność koloru, podkreślającego ekspresyjny 
charakter tych odbitek, silną dynamikę wizualną form 
oraz zagadkowość niektórych elementów ikonicznych, 

wystawa grafi k Katarzyny Pietrzak powinna nam się 
jawić jako apel o uznanie autonomiczności grafi ki 

jako żywej i owocującej dyscypliny plastycznej, 
dostarczającej wielu zaskakujących i intensywnych 

doznań wizualnych.

Kazimierz Łyszcz
Wydział Sztuki

Katarzyna Pietrzak swoje prace prezentowała w Galerii „Łaźnia”
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Z WITRYNY WYDAWNICTWA UTH RADOM

INFORMATYKA 
XXI WIEKU. WYZWANIA 
I DYLEMATY. SZANSE 
I ZAGROŻENIA
Pod red. Agnieszki Molgi 
i Jacka Wołoszyna
wyd. I, str. 156   
(monografi a)

Autorzy prezentują 
w monografi i artykuły, 
które odnoszą się 
do problematyki 
dotyczącej Informatyki 

stosowanej. W tym tomie tematyka prac skupiła się na 
zagadnieniach związanych z zagrożeniami i szansami, 
jakie niesie ze sobą szybki rozwój Informatyki. I tym 
razem autorzy mają nadzieję, że tematyka monografi i 
zainteresuje osoby zarówno zawodowo związane 
z Informatyką jak i inne, które wykorzystują technologie 
informatyczne w życiu codziennym. Tym razem 
również polecamy monografi ę szczególnie inżynierom, 
naukowcom, studentom do realizacji projektów 
informatycznych oraz nauczycielom, jako pomoc 
dydaktyczną. 

UWARUNKOWANIA 
ROZWOJU 
PRZEDSIĘBIORSTW 
I GOSPODARKI. 
WYBRANE PROBLEMY
Pod red. Anny 
Wolak-Tuzimek 
wyd. I, str. 168 

Prezentowane 
w monografi i 
opracowania stanowią 
wkład w rozwój teorii 
ekonomii. Obejmują 
one uwarunkowania 

rozwoju przedsiębiorstw, jak i całej gospodarki. 
Publikacja składa się z dwóch części. Pierwsza dotyczy 
determinantów rozwoju biznesu, zaś druga część 
determinantów rozwoju gospodarki

ODPOWIEDZIALNOŚĆ 
DYSCYPLINARNA 
PRAWNIKÓW 
I NAUCZYCIELI 
AKADEMICKICH
Pod redakcją 
Mariusza Wieczorka, 
Joanny Smarż 
i Sławomira Patyry
wyd. I, str. 216   
(monografi a)

Monografi a jest 
pokłosiem III Radomskich 

Spotkań Prawników, czyli ogólnopolskiej konferencji 
naukowej, która odbyła się 21 października 2022 roku.  
Zawarte w niej opracowania dotyczą zagadnienia 
odpowiedzialności dyscyplinarnej, którą objęci są 
między innymi prawnicy i nauczyciele akademiccy. 
Od kilku lat jest to w przypadku prawników 
przedmiotem szczególnego zainteresowania 
społecznego. Stało się tak przede wszystkim za sprawą 
zmiany modelu instytucjonalnego odpowiedzialności 
dyscyplinarnej sędziów oraz wejścia w życie 
przepisów określających nowe rodzaje przewinień 
dyscyplinarnych. 
        Ważnym i aktualnym przedmiotem naukowego 
dyskursu badawczego jest również odpowiedzialność 
dyscyplinarna nauczycieli akademickich, tak w zakresie 
znamion przedmiotowych, jak i zakresu podmiotowego. 
Istotnym czynnikiem wpływającym na objęcie 
ramami tej monografi i nauczycieli akademickich jest 
zagadnienie tzw. pakietu wolności akademickiej, czyli 
wprowadzenia swoistego kontratypu, wyłączającego 
odpowiedzialność dyscyplinarną za określone expressis 
verbis działania.

E-BOOKI I KSIĘGARNIA INTERNETOWA
Wydawnictwo UTH Radom wprowadziło edycję i sprzedaż internetową publikacji naukowych i podręczników 

w formie e-booków. Ten sposób publikowania uczelnianych wydawnictw bardzo radykalnie zmniejsza koszty ich 
edycji a czytelnikom umożliwia niemal natychmiastowe nabycie. 

Można też, poprzez księgarnie internetową, kupować nasze publikacje wydawane w formie tradycyjnej, czyli 
papierowej. 

Zgodnie z wymogami obecnego czasu będzie (jest) szybciej, łatwiej i taniej!

Wojciech Bielawski naczelny redaktor 
Wydawnictwa UTH Radom i Kuriera Uniwersyteckiego



42 Kurier Uniwersytecki

NAUKA – prace naukowe, eseje, badania...NAUKA – prace naukowe, eseje, badania...NAUKA – prace naukowe, eseje, badania...

Jacek Borowiak

1. Wprowadzenie

Dokładność, w tym chropowatość powierzchni wy-
robu gotowego, jest efektem procesu jego wytwa-

rzania. Proces ten  składa się zwykle z co najmniej kilku 
etapów, a jego typowy przebieg obejmuje najpierw wy-
konanie półfabrykatu (np. odlewu, odkuwki, pręta wal-
cowanego lub ciągnionego), następnie obróbkę wstęp-
ną (np. toczenie zgrubne, frezowanie zgrubne), obróbkę 
kształtującą (np. frezowanie średniodokładne, wierce-
nie), obróbkę cieplną (np. hartowanie, odpuszczanie, 
wyżarzanie) i na koniec obróbkę wykończeniową (np. 
szlifowanie, honowanie, nagniatanie). [3]

O końcowym stanie powierzchni decyduje etap 
ostatni. Należy jednak podkreślić, że obróbce wykończe-
niowej nie są poddawane wszystkie powierzchnie wyro-
bu. Te o mniejszych wymaganiach odnośnie do wyglądu, 
dokładności i jakości mogą być pozostawione po obrób-
ce wstępnej lub w ogóle bez jakiejkolwiek obróbki.

Rzeczywista powierzchnia wyrobu charakteryzuje 
się mniejszymi bądź większymi nierównościami (zagłę-
bienia, wzniesienia) i błędami, wynikającymi ze sposobu 
jej obróbki. Te nierówności i błędy stanowią strukturę 
geometryczną powierzchni, którą określa się takimi pa-
rametrami jak: chropowatość, kierunkowość i falistość. 
Mogą również występować tzw. błędy kształtu.

Chropowatością określa się mikronierówności po-
wstałe podczas wytwarzania powierzchni, ale nieza-
wierające odchyłek kształtu oraz falistości. Zależy ona 
głównie od rodzaju obróbki, zużycia narzędzi, ich jakości. 
Z kolei falistość powierzchni to zbiór przypadkowo lub 
okresowo powtarzających się nierówności, charaktery-
zujących się stosunkiem odstępu między wierzchołkami 
nierówności do ich wysokości nie mniejszym niż 40.[2] 
Kierunkowość struktury powierzchni stanowi przewa-
żająca część nierówności ułożonych w danym kierunku. 
Ona również jest efektem zastosowania określonej tech-
nologii obróbki. 

Oznaczanie powierzchni w rysunku 
technicznym maszynowym 

z wykorzystaniem systemu CAD
Struktura geometryczna powierzchni wyrobu ma 

spełniać jego wymagania estetyczne i przede wszystkim 
funkcjonalne, zwłaszcza w miejscach, w których ma on 
współpracować z innymi wyrobami. Na przykład fali-
stość, powstała w wyniku obróbki jest bardzo niepożąda-
na. Zatem dokładność wykonania wpływa na właściwo-
ści eksploatacyjne, m. in. na tarcie, zużycie, odporność 
korozyjną, szczelność czy opory przepływu. Przy projek-
towaniu nie bez znaczenia są koszty wykonania danej 
powierzchni. Im jest ona bardziej dokładna i o mniejszej 
chropowatości, tym koszty technologiczne są większe.

Konstruktorzy zamieszczają na rysunkach oznacze-
nia struktury geometrycznej powierzchni projektowa-
nych wyrobów. Oznaczenia te, w formie symboli grafi cz-
nych wraz z odpowiednimi parametrami i ich wartościa-
mi, niosą w sobie informacje co do wymagań w zakresie 
dokładności ich wykonania. W dalszej kolejności stano-
wią one podstawę do przyjęcia odpowiednich technolo-
gii wytwarzania.

2. Oznaczenia chropowatości, kierunkowości i sposobu 
obróbki powierzchni

Zasady tworzenia elementów dokumentacji technicznej, 
w tym oznaczeń struktury geometrycznej powierzchni, 
zostały znormalizowane, ale od początku stycznia 2003 
r. Ustawa o normalizacji1 zniosła obowiązek przestrze-
gania zapisów Polskich Norm. Zatem ich stosowanie 
jest obecnie całkowicie dobrowolne. Może być ono jed-
nak wymagane odrębnymi przepisami prawa. Również 
w umowach pomiędzy kontrahentami można ustanowić, 
że dokumentacja techniczna ma być wykonana zgodnie 
z określonymi normami.

Pomimo tego, że normy nie są obligatoryjne, to 
ustanawiają pewien standard, tj. powszechnie stoso-
wane terminy i oznaczenia. Ich stosowanie ułatwia ro-
zumienie dokumentacji przez inne osoby, np. technolo-
gów, wykonawców, kontrolerów jakości.

1 Ustawa o normalizacji z dnia 12 września 2002 r. – obowiązuje od 1 stycznia 2003 r.
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Najczęściej w dokumentacji technicznej można się 
spotkać z oznaczeniami struktury geometrycznej po-
wierzchni wg wycofanej już normy PN-EN ISO 1302:2004. 
W roku 2022 zastąpiła ją norma PN-EN ISO 21920-
1:2022-06, która na dzień pisania niniejszego artykułu 
(maj 2023 r.) nie została jeszcze opublikowana w języku 
polskim. Na stronie Polskiego Komitetu Normalizacyjne-
go2 jest dostępna jedynie w języku angielskim.

Ogólnie rzecz ujmując, w ww. normach określono 
zasady podawania oznaczeń struktury geometrycznej 
powierzchni w rysunkach technicznych, specyfi kacjach, 
umowach itp. Wstawiane na rysunek techniczny symbo-
le powinny być czytelne, dlatego podano w nich m.in. 
proporcje i wymiary symboli grafi cznych, zdefi niowano 
stosowane parametry i przyjmowane ich wartości, zasa-
dy ich umieszczania, podano przykłady oznaczeń.

Najnowsza norma PN-EN ISO 21920-1:2022-06 
wprowadza kilka zmian, wśród których jest m.in. dodat-
kowa linia w symbolach grafi cznych struktury powierzch-
ni (rys. 1).

Rys. 1. Symbole grafi czne struktury geometrycznej po-
wierzchni:

a) może być zastosowana dowolna technologia obróbki,
b) wymagane usunięcie materiału za pomocą obróbki 

skrawaniem,
c) usuwanie materiału jest niedozwolone (struktura 

powierzchni uzyskana w poprzednim procesie technolo-
gicznym, np. przez odlewanie),

d) dodatkowy okrąg oznacza, że podane parametry 
struktury powierzchni obowiązują na całym obwodzie.

Symbol grafi czny na rys. 1a stosuje się także 
w oznaczeniach zbiorczych, jako informacja, że na rysun-
ku znajdują się inne symbole struktury geometrycznej 
powierzchni. Nad dłuższą poziomą linią, kończącą sym-
bol, umieszcza się informację o zastosowanej metodzie 
obróbki lub powłoce. Pod nią z kolei, podaje się para-
metry chropowatości lub falistości wraz z ich dopuszczal-
nymi wartościami, które mają być uzyskana określoną 
technologią obróbki lub z podaniem ich zakresu, a także 
symbol kierunkowości struktury powierzchni.

Oznaczenie kierunkowości może być istotne w przy-
padku powierzchni współpracujących. Oprócz symbolu 

rodzaju i odmiany kierunkowości struktury powierzchni 
(tab. 1), nanosząc je na rysunek wskazane jest podanie 
słownie rodzaju obróbki, jaką ta struktura ma być osią-
gnięta.

Przykładowe oznaczenia przedstawiono na rys. 2.

Tab. 1. Symbole kierunkowości struktury geometrycznej 
powierzchni [1]

Rodzaj 
kierunkowości

Odmiana 
kierunkowości

Przykład 
sposobu 
obróbki

Symbol 
kierunkowości

Jednokierunkowa

Równoległa Struganie, 
dłutowanie =

Prostopadła
Toczenie 

wzdłużne, 
struganie, 

dłutowanie

⊥

Współśrodkowa
Toczenie 
czołowe, 

frezowanie 
czołowe

C

Wielokierunkowa

Skrzyżowana
Frezowanie 

czołowe, 
dogładzanie

X

Nieuporządkowana Skrobanie, 
docieranie M

Promieniowa Szlifowanie 
czołowe R

Bezkierunkowa Punktowa
Obróbka 

elektroiskrowa, 
odlewanie

P

Rys. 2. Przykłady oznaczeń struktury geometrycznej 
powierzchni wg normy PN-EN ISO 21920-1:2022-06:
a) podano zakres wartości parametru chropowatości 

Ra, symbol kierunkowości (współśrodkowa C) i sposób 
obróbki skrawaniem (frezowanie),

b) podano dopuszczalną wartość parametru chropowa-
tości Ra oraz rodzaj i sposób naniesienia powłoki 

(chromowanie).

3. Umieszczanie oznaczeń struktury powierzchni na ry-
sunku w AutoCAD oraz AutoCAD Mechanical

Kompletna dokumentacja techniczna, tworzona w sys-
temach CAD, wymaga często naniesienia informacji na 
temat struktury geometrycznej powierzchni projektowa-
nych wyrobów. 

W podstawowej wersji oprogramowania AutoCAD 
2023, aby na rysunek wstawić oznaczenia struktury po-
wierzchni, trzeba je tworzyć od podstaw, tzn. samodziel-
nie je narysować z wykorzystaniem obiektów typu linia, 
okrąg, atrybut lub tekst. Należy je samodzielnie skonfi -

2 h� ps://pkn.pl/
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gurować. Jeśli mają być one zgodne z wybraną normą, 
trzeba zadbać o ich odpowiednie wielkości (długości li-
nii, wysokości tekstu), rozmieszczenie względem siebie 
parametrów i innych informacji, jakie niesie ze sobą całe 
oznaczenie. Skorzystanie z obiektów typu „atrybut” za-
miast zwykłego tekstu pozwala na utworzenie symboli 
jako tzw. bloków rysunkowych, co znacznie ułatwia póź-
niejsze korzystanie z nich, zarówno w rysunku bieżącym, 
jak i ich przenoszenie do innych rysunków. Utworzenie 
takiej pełnej biblioteki symboli z ich wieloma możliwy-
mi wariantami wyglądu wymaga sporo pracy i uwagi od 
projektanta.

Mechaniczna wersja systemu AutoCAD, tj. AutoCAD 
Mechanical 2023 posiada dedykowane narzędzie do kon-
fi guracji i wstawiania oznaczeń struktury geometrycznej 
powierzchni. Po wywołaniu odpowiedniego polece-
nia pojawia się okno dialogowe przedstawione na rys. 
3. Jak można zauważyć, program oferuje podstawowe 
ustawienia zgodne z normą ISO 1302:2002, której odpo-
wiednikiem jest Polska Norma PN-EN ISO 1302:2004.

W przedstawionym oknie dialogowym można zde-
fi niować rodzaj i wygląd oznaczenia (symbolu), jego 
wypełnienie (pola A, A’, B – parametry chropowatości 
i falistości powierzchni, pola C i C’ – rodzaj obróbki lub 
powłoki, pole D – symbol kierunkowości powierzchni, 
pole E – naddatek na obróbkę). Niektóre z pól posia-
dają listy rozwijalne z domyślnymi lub wcześniej wyko-
rzystywanymi wartościami. Tak skonfi gurowany symbol 
można dodać do biblioteki, aby móc z niego korzystać 
w rysunku bieżącym oraz innych rysunkach bez potrzeby 
ponownego defi niowania. Można również importować 
wcześniej utworzone symbole z innych rysunków.

Rys. 3. Okno dialogowe wstawiania oznaczenia 
struktury powierzchni w AutoCAD Mechnical 2023

Z poziomu powyższego okna dialogowego można 
przejść do ustawień chropowatości powierzchni (rys. 4), 
gdzie istnieje możliwość ustalenia wyglądu symboli, li-
nii odniesienia oraz tekstu dla bieżącego standardu ry-
sunkowego. Można tu również utworzyć listy najczęściej 

używanych wartości parametrów chropowatości i fali-
stości (pola A, A’ na rys. 4) oraz oznaczeń kierunkowości 
powierzchni (pole D na rys. 4).

Rys. 4. Okno dialogowe ustawień chropowatości po-
wierzchni w AutoCAD Mechanical 2023

Standardowo w AutoCAD Mechanical 2023 ozna-
czenia struktury powierzchni są wstawiane na dedyko-
wanej warstwie rysunkowej AM_5, co w razie potrzeby 
pozwala na ich globalne zablokowanie przed edycją lub 
ukrycie na rysunku. Warstwa ta ma przypisany kolor 
żółty, taki jak tekst wymiarowy. Z kolei linie odniesienia 
mają kolor zielony, taki jak linie wymiarowe.

W kwes� i umiejscawiania oznaczeń na rysunku 
panuje dość duża dowolność. Ogólne zasady stanowią, 
że symbole dla danej powierzchni nanosi się tylko 
w jednym miejscu na rysunku, na jednym rzucie. Mogą 
być dołączane bezpośrednio do krawędzi modelu lub za 
pomocą linii odniesienia do jego krawędzi (standardo-
wo linia odniesienia zakończona grotem strzałki) albo 
do płaszczyzny (linia odniesienia zakończona wypełnio-
ną małą kropką). Należy zachować zasadę, by można 
było te symbole odczytać patrząc od dołu lub od prawej 
strony. W razie potrzeby dopuszcza się przerwanie linii 
pomocniczej wymiaru lub umieszczenie symbolu na niej. 
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Przykładowe oznaczenia z różnym położeniem, utworzo-
ne w opisywanym oprogramowaniu, przedstawiono na 
rys. 5.

Rys. 5. Przykłady oznaczeń utworzonych w AutoCAD 
Mechanical 2023

AutoCAD Mechanical umożliwia tworzenie oznacze-
nia zbiorczego dla całego rysunku. Przy bardzo rozbu-
dowanych rysunkach, z wieloma rzutami i oznaczonymi 
powierzchniami, zwalnia to projektanta z uciążliwego 
odnajdywania wszystkich symboli. Po wybraniu odpo-
wiedniego polecenia program umieszcza je w zbiorczym 
oznaczeniu (rys. 6). Co niezwykle istotne, w przypadku 
wprowadzenia zmian w jakimkolwiek symbolu, usunię-
ciu jakiegokolwiek lub dodaniu nowego, program to kon-
troluje i automatycznie uaktualnia wstawione oznacze-
nie zbiorcze.

Rys. 6. Przykłady oznaczeń zbiorczych, utworzonych 
w AutoCAD Mechanical 2023: a) pełna lista, 

b) oznaczenie uproszczone

4. Zakończenie

Jednorodny standard oznaczeń wg wybranej normy 
w dokumentacji technicznej ułatwia rozumienie rysunku 
technicznego przez wszystkich jego użytkowników.

W artykule przedstawiono zasady tworzenia oraz 
przykłady oznaczeń struktury geometrycznej powierzch-
ni wyrobów oraz możliwości, jakie daje w tym zakresie 
oprogramowanie AutoCAD oraz AutoCAD Mechanical 
w wersji 2023. Drugi z przedstawionych systemów 

znacznie ułatwia ich nanoszenie, przyspieszając cały 
proces projektowania. Dzięki wbudowanym narzędziom 
pozwala na defi niowanie symboli rysunkowych oraz 
ich zapamiętywanie w bibliotece, która jest dostępna 
do późniejszego wykorzystania, także w innych rysun-
kach. Co istotne, w przypadku konieczności zmiany, 
wstawione symbole dają się w łatwy sposób edytować. 
Ponadto program wspomaga projektanta w niektórych 
uciążliwych obowiązkach, jak kontrola poprawności 
i konfi guracja wyglądu symboli, tj. proporcji (wielkości, 
wysokości tekstu), układu informacji, koloru symbolu 
i tekstu, tworzenie i aktualizacja oznaczeń zbiorczych. 
AutoCAD Mechanical 2023 niniejsze narzędzia i cechy 
symboli dostarcza gotowe, zgodne z normą rysunkową 
ISO 1302:2002, której polskim odpowiednikiem jest 
norma PN-EN ISO 1302:2004. To znaczne ułatwienie dla 
konstruktorów-mechaników, w porównaniu do użytkow-
ników podstawowej wersji systemu AutoCAD, którzy są 
zmuszeni do samodzielnego tworzenia i konfi gurowania 
tego typu oznaczeń od podstaw.

Literatura:
[1] Dobrzański T.: Rysunek techniczny maszynowy, Wy-

dawnictwo WNT, Warszawa 2021
[2] Romanowicz P.: Rysunek techniczny maszynowy z ele-

mentami CAD, Wydawnictwo PWN, Warszawa 2021
[3] Zaleski K., Matuszak J., Zaleski R.: Metrologia warstwy 

wierzchniej. Wydawnictwo Politechniki Lubelskiej, 
Lublin 2018

(od red.): dr inż. Jacek Borowiak, urodzony w 1969 roku w Gorzowie 
Wielkopolskim. Absolwent Wydziału Mechanicznego Wyższej Szkoły 
Inżynierskiej w Radomiu. Od 1997 roku pracownik Zakładu Inżynierii 
Produkcji, a obecnie Katedry Pojazdów Samochodowych Wydziału 
Mechanicznego UTH Rad. Posiada dorobek naukowy w obszarze 
logistyki i bezpieczeństwa ruchu drogowego oraz transportu. Jest 
„wiecznym studentem” w zakresie motywacji, przyczyn osiągania 
sukcesu, fi nansów i inwestowania. Prowadzi blog lotdocelu.pl szerząc 
edukację fi nansową. Autor m.in. książki o fi nansach osobistych pt. 
„Emerytura nie jest Ci potrzebna”.

NAUKA – prace naukowe, eseje, badania...NAUKA – prace naukowe, eseje, badania...NAUKA – prace naukowe, eseje, badania...
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Stuprocentowa zdawalność!

EGZAMIN LEKARSKI
NA PIĄTKĘ

Lekarski Egzamin Końcowy dla naszych studentów z Wydziału Nauk Medycznych i Nauk o Zdrowiu był 
niezwykle udany. Zdali wszyscy!

W semestrze letnim w zajęciach bie-
rze udział 12 studentów, z czego je-
denastu studentów z Universitá degli 
Studi di Palermo z Włoch oraz jeden 
student z Ondokuz Mayis Ȕniversitesi 
z Turcji. W semestrze zimowym na 
wydziale studiowało 18 studentów 
z: Włoch, Turcji oraz Czech, z czego 
czterech kontynuuje naukę w seme-
strze letnim. 

Zajęcia ze studentami z zagranicy 
na Wydziale Ekonomii i Finansów pro-
wadzone są w trybie stacjonarnym. 
Przybierają formę zajęć regularnych 
lub indywidualnych, w zależności od 
wielkości grupy. Na początku każdego 
semestru studenci wybierają zajęcia 
z obszernej oferty przygotowanej 
przez wydział. Największym zainte-
resowaniem cieszą się przedmioty 

Studenci z Włoch i z Turcji

ERASMUSI NA WEiF
Wydział Ekonomii i Finansów przywitał nową grupę studentów, którzy podjęli kształcenie na wydziale 
w ramach programu Erasmus+. 

takie, jak: Economic Policy, Interme-
diation and Financial Institutions, 
Econometrics, Financial Statement, 
Financial Markets and Financial 
Instruments. 

Erasmusi, bo tak potocznie mówi 
się o studentach z tego programu, 
poza regularnym odbywaniem zajęć, 
bardzo chętnie angażują się w wy-
darzenia organizowane na wydziale, 

Nie od dzisiaj mówi się, że ten egza-
min jest niezwykle trudny i wymaga 
od zdających nie tylko wiedzy ale też 
wielu innych umiejętności. Ponadto 
był to także sprawdzian dla Wydziału 
Nauk Medycznych i Nauk o Zdrowiu, 
dodajmy bardzo młodego wydziału, 
który „wypuszczał” swoich pierw-
szych absolwentów. Egzaminacyj-
nemu situ zostali poddani i studenci 
i władze uczelni ale także pracowni-
cy wydziału, którzy włożyli ogromny 
wysiłek najpierw w to, żeby wydział 
w ogóle funkcjonował a potem w jak 
najlepsze przygotowanie swoich wy-
chowanków do tego sprawdzianu. 

Podczas pierwszego podejścia 
w sesji jesiennej w 2022 roku nasz 
student podczas egzaminu lekar-
skiego uzyskał wynik 87,82%. Był to 
zwiastun dla innych, że te sześć lat 
ciężkiej nauki i dodatkowo różnych 
problemów egzaminacyjnych za-
owocuje dobrymi wynikami. dało to 
jego kolegom ogromną motywacje 
do pracy. 

I tak się stało. W tym roku, pod-
czas lekarskiego egzaminu końco-
wego (lek), do którego podeszło 48 
naszych studentów, zdawalność 
wyniosła 100%. To ogromny sukces. 
W skali kraju, spośród wszystkich 

uczelni z kierunkiem lekarskim, pod 
względem punktacji tego egzaminu 
zajęli 8 miejsce.  

Daje to podstawy do patrzenia 
z optymizmem na rozwój wydzia-
łu i mozolne sytuowanie się na co-
raz wyższym miejscu, wśród innych 
wydziałów medycznych w Polsce. 
Niech absolwenci kierunku lekar-
skiego z Radomia będą w czołówce 
najlepszych medyków. 

Wojciech Bielawski
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podróżują po kraju poznając polską 
kulturę oraz nawiązują bliskie przy-
jaźnie z naszymi Dzięki nawiązanej 
przyjaźni ze studentami z Włoch, 
student z WEiF podjął kształcenie 
w semestrze letnim na Universitá 
degli Studi di Palermo. 

Program Erasmus+ dla studen-
tów cieszy się bardzo dużym zainte-
resowaniem. Z roku na rok na Wydział 
Ekonomii i Finansów przyjeżdża 
coraz większa grupa studentów 
z zagranicy. 

Joanna Bukowska

Akademia Finansów to największy 
projekt edukacyjny Instytutu Fi-
nansów adresowany do studentów 
i maturzystów z całej Polski, którzy 
interesują się tematyką fi nansów pu-
blicznych, budżetu państwa, skarbu 
państwa i rynku kapitałowego. 

Studentka III roku studiów nie-
stacjonarnych kierunku Ekonomia 
Olga Zaręba zajęła pierwsze miejsce 
w Turnieju Debat Oksfordzkich i w na-
grodę uzyskała płatny staż zawodowy 
w Ministerstwie Finansów. Kolejnym 
laureatem, który zajął trzecie miejsce 
w TDO jest student II roku studiów 
stacjonarnych Patryk Kulik. 

Wszyscy studenci WEiF zakwalifi -
kowani do konkursu wykazali się bar-
dzo dużą wiedzą z zakresu ekonomii 
i finansów, świetnym przygotowa-
niem i ogromną determinacją. Na 
uwagę zasługuje fakt, że tak liczna 

Laureaci z WEiF  

AKADEMIA FINANSÓW
Studenci Wydziału Ekonomii i Finansów zostali laureatami konkursu organizowanego przez Instytut 
Finansów w ramach II edycji Akademii Finansów.

grupa naszych studentów znalazła 
się  w II edycji Akademii Finansów, 
a ich konkurentami byli studenci 
z najlepszych ośrodków akademickich 
w kraju. 

W drugiej edycji Akademii Finan-
sów, która rozpoczęła się we wrześniu 
2022 roku, wzięło udział 40 uczest-
ników wyłonionych na podstawie 
wykonanego zadania rekrutacyjne-
go – eseju na temat „Rola państwa 
w dobie kryzysu”. Wśród uczestników 
projektu znalazło się 4 studentów 
Wydziału Ekonomii i Finansów UTH 
w Radomiu: Kamila Górka – student-
ka I roku na kierunku Finanse i ra-
chunkowość (studia niestacjonarne),  
Patryk Kulik – student II roku na kie-
runku Ekonomia (studia stacjonarne), 
Laura Wawrzyńska – studentka I roku 
na kierunku Finanse i rachunkowość 
(studia stacjonarne) i Olga Zaręba – 

studentka III roku na kierunku Ekono-
mia (studia niestacjonarne).

Nasi studenci w trakcie projek-
tu wzięli udział w cyklu wykładów 
i warsztatów, podczas których mieli 
okazję zdobywać wiedzę od eks-
pertów kluczowych organów admi-
nistracji państwowej, w tym człon-
ków ich kierownictwa zajmujących 
się rynkiem finansowym. Ponadto 
szkolili się z umiejętności miękkich 
autoprezentacji i przemawiania 
publicznego, które następnie mogli 
wykorzystać podczas ostatniego 
etapu projektu – Turnieju Debat 
Oksfordzkich. W turnieju tezy miały 
charakter ekonomiczny i zdaniem 
szkoleniowców były trudne. Udział 
w turnieju był drużynowy i odbywał 
się w schemacie rozgrywek sporto-
wych – ćwierć fi nały, następnie pół-
fi nały, debata o 3 miejsce i fi nał.

Studenci Erasmusa + z Universitá degli Studi di Palermo z Włoch i z Ondokuz Mayis 
Ȕniversitesi z Turcji, którzy podjęli kształcenie na WEiF, w towarzystwie – od prawej:  

dr Joanny Bukowskiej, prof. UTH Radom (prodziekan), dr hab. Marzanny Lament, prof. UTH 
Radom (dziekan) i dr Łukasza Zięby (koordynator wydziałowy ds. Erasmus+)
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Społeczność akademicką naszego 
Uniwersytetu tworzą jego władze, 
pracownicy i studenci. Podobnie 
jest na każdym z wydziałów. Udział 
studenckich struktur w funkcjonowa-
niu uczelni jest niezwykle istotny, nie 
tylko przy okazji wyborów rektorskich 

Zwieńczeniem zmagań w Aka-
demii Finansów była uroczysta Gala 
Finałowa w Sali Notowań Giełdy Pa-
pierów Wartościowych w Warszawie, 
która odbyła się 17 grudnia 2022 
roku. Podczas gali wszystkim uczest-
nikom projektu rozdano certyfi katy 
ukończenia Akademii oraz wręczone 
zostały nagrody w kilku kategoriach. 

Jak wspomina Patryk Kulik, stu-
dent WEiF, biorący udział w Akademii 
Finansów: „Udział w Akademii dał mi 
wiele możliwości rozwoju. Miałem 
możliwość poznać osobiście najważ-
niejsze postacie rynku fi nansowego 
w Polsce, którzy przybliżyli nam drogi 
rozwoju administracji publicznej. Po-
nadto, przygotowanie do debat, jak i 
inne szkolenia pozwoliły mi rozwinąć 
umiejętności miękkie, które przydały 
się nie tylko w Akademii, ale również 
w środowisku uniwersyteckim oraz 
w przyszłej pracy. Oprócz tego, takie 
wydarzenia pozwalają na wymianę 
doświadczeń i nawiązanie kontaktu 
z uczestnikami z innych uczelni”.

Serdeczne gratulacje dla Stu-
dentów WEiF biorących udział 
w Akademii Finansów!

Klaudia Chamera

Laura Wawrzyńska – studentka I roku na kierunku Finanse i rachunkowość (studia stacjonarne),
Patryk Kulik – student II roku na kierunku Ekonomia (studia stacjonarne)

Wybory do WZS

STUDENCKIE WŁADZE
NA WEiF

Na Wydziale Ekonomii i Finansów odbyły się wybory Wydziałowego Zarządu Studentów. Jego członkowie 
liczą na dobrą współpracę z władzami wydziału. 

czy dziekańskich. Głos i opinie stu-
dentów, ich pomysły i chęć podejmo-
wania różnego rodzaju inicjatyw są 
niezwykle istotne w funkcjonowaniu 
Uczelni. 

W dniu 22.11.2022 r. na Wydzia-
le Ekonomii i Finansów odbyły się 

wybory Wydziałowego Zarządu Stu-
dentów. Prawo udziału w wyborach 
przysługiwało wszystkim studentom 
WEiF. Do nowych władz kandydowało 
7 studentów studiów stacjonarnych 
oraz niestacjonarnych: Denis Ada-
mov, Jan Czerwiński, Paweł Janicki, 
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Patryk Kulik, Anna Murawska, Kata-
rzyna Pyrka, Olga Zaręba. Największą 
liczbę głosów uzyskał Denis Adamov, 
który objął funkcję przewodniczące-
go. Pozostałe osoby uczestniczące 
w wyborach weszły w skład Wydzia-
łowego Zarządu Studentów.

Działalność w Wydziałowym Za-
rządzie Studentów na WEiF jest dla 
jego członków dużym wyzwaniem. 
Współpraca  z władzami wydziału, 
organizowanie życia studenckiego 
dla koleżanek i kolegów stwarza 
możliwości wykazania się inicjatywą, 
niebanalnymi pomysłami i zdobyciem 
uznania u władz i wśród studenckiej 
braci. Dodatkowym celem jest pro-
mowanie oraz wspólne działanie 
z Uczelnianą Radą Samorządu Stu-
dentów na rzecz dobra społeczności 
studenckiej oraz uczelni.

W grudniu ub. roku odbyło się 
pierwsze spotkanie Wydziałowego 
Zarządu Studentów z władzami 
WEiF poświęcone ustaleniu dobrej 
współpracy.  

Wojciech Bielawski

Posiedzenie Wydziałowego Zarządu Studentów z udziałem władz WEiF

Jarosław  Kurski (ur. w 1963 r.), 
to dziennikarz, publicysta i pisarz.. 
Pierwszy zastępca redaktora naczel-
nego „Gazety Wyborczej”. Jak sam 
wspomniał, jego książka to opowieść 
dygresyjna. Czytając ,,Dziady i Dy-
buki’’, poznajemy tragiczną historię 

Studenci na promocji książki

WIECZÓR 
DZIENNIKARSKI

16 lutego 2023 roku w Miejskiej Bibliotece Publicznej odbyło się spotkanie z Jarosławem Kurskim, autorem  
książki ,,Dziady i dybuki”. Uczestniczyli w nim członkowie Studenckiego Koła Naukowego Dziennikarzy 
UTH Radom

żydowskiej rodziny, która poszukuje 
drogi do polskości. 

Przy okazji spotkania okazło 
się, że do krewnych autora książki 
należał znany historyk Lewis Namier, 
kilku cenionych profesorów, a także 
architektka należąca przed wojną do 

światowej elity w tym zawodzie. Do-
datkowo, genealogię rodziny autora 
poznajemy na tle historii Polski.

Spotkanie z dziennikarzem po-
prowadziła dr hab. Anna Spólna, prof. 
UTH Radom – Wydział Filologiczno-
Pedagogiczny.
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(od red.): dybuk (hebr. dibuk – to, co 
przylgnęło) – w wierzeniach i folklorze 
żydowskim dusza, która po śmierci ciała 
nie znajduje swojego miejsca w kolejnym 
wcieleniu ani nie zaznaje spoczynku, na-
tomiast wstępuje w ciało żyjącej osoby 
i zaczyna przemawiać jej ustami; także zły 
duch, demon wstępujący w daną osobę.

Jakub Czerwiński

(od red.) Jakub Czerwiński – student dzien-
nikarstwa i psychologii, przewodniczący Stu-
denckiego Koła Naukowego Dziennikarzy. 
W wolnym czasie czyta książki, spaceruje 
i ogląda seriale.

Koło rozpoczęło swoją działalność w grudniu 2015 r., 
przy ówczesnej Katedrze Prawa Wydziału Nauk Ekono-
micznych i Prawnych Uniwersytetu Technologiczno-Hu-
manistycznego im. Kazimierza Pułaskiego w Radomiu. 
Pomysł utworzenia Koła zrodził się z inicjatywy studen-
tów kierunku Prawo (Bartosza Bednaryczka, Sebas� a-
na Smotera, Dominiki Gołosz, Klaudi Pietrzyk, Rafała 
Rutkowskiego, Mileny Dusińskiej, Ewy Kwiatek, Patrycji 
Kwiatek, Mateusza Nagrodzkiego, Mateusza Kiragi, Fi-
lipa Skóry, Macieja Zgody, Mateusza Sieczkowskigo) na 
jednym z wykładów dr.  Tomasza Dąbrowskiego. 

Pierwszym opiekunem Koła Naukowego została 
dr hab. Helena Kisilowska, prof. UTH Radom – ówczesna 
kierownik Katedry Prawa. Od r.a. 2016/2017 opiekunem 
Koła jest dr Tomasz Dąbrowski. Aktualnie, od 2021 r. 
funkcję prezesa KN pełni Zuzanna Maj.

Koło zajmuje się problematyką prawa od stron teo-
retycznej i praktycznej.  W tym celu podejmuje liczne 
działania, by jak najlepiej przygotować studentów do 
przyszłej pracy prawniczej. W szczególności stara się or-
ganizować warsztaty, konferencje, jak  również spotka-
nia z praktykami. 

Koło Naukowe Studentów Prawa 
„Sapere Aude”

W ramach podejmowanych przez Koło Naukowe 
działań, warto wskazać m.in.:
1. Organizację warsztatów: pt. Europeizacja prawa pu-

blicznego i prywatnego, dr T. Dąbrowski (grudzień 
2015), pt.  Warsztaty przygotowujące do egzaminu 
aplikacyjnego, dr T. Dąbrowski (marzec 2016), pt. 
Warsztaty pisania tekstów i artykułów naukowych, 
dr T. Dąbrowski (styczeń 2020);

2. Organizację i współorganizację konferencji nauko-
wych: Ogólnopolska Konferencja Naukowa Europe-
izacja prawa publicznego i prywatnego – aktualne 
problemy i nowe wyzwania, (czerwiec 2016), co-
roczną konferencję z zakresu prawa medycznego 
od r.a. 2017/2018 (I z cyklu, Ogólnopolska Konfe-
rencja Naukowa pt.: Aktualne problemy prawa me-
dycznego, (styczeń 2018 r, która została włączona 
do imprez towarzyszących 26. Finałowi Wielkiej Or-
kiestry Świątecznej Pomocy w Radomiu); Ogólno-
polska Konferencja Naukowa pt. Prawo – wczoraj, 
dziś, jutro ( maj 2018);  II Ogólnopolska Konferen-
cja Naukowa pt. Aktualne problemy prawa medycz-
nego, (styczeń 2019); III Ogólnopolska Konferencja 
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SKN NOWOTECHBUD powstało w 2019 roku na 
Wydziale Mechanicznym. Pierwszym opiekunem 
naukowym koła był dr inż. Ryszard Orzechowski. 
Obecnie tę funkcję sprawuje dr inż. Monika 
Jaworska-Wędzińska, pracownik Katedry Bu-
downictwa. 

Koło zrzesza młodych, ambitnych stu-
dentów kierunku Budownictwo, którzy pra-
gną poszerzać swoją wiedzę z zakresu no-
woczesnych technologii oraz właściwości 
i modyfi kacji materiałów budowlanych. Aktual-
nie studenci realizują projekt pt.: „Modyfi kacje 
składu kompozytów cementowych produktami 
pochodzącymi z recyklingu odpadów szklanych” 
w ramach programu „Studenckie Koła Naukowe 
tworzą innowacje” organizowanego przez  Mi-
nisterstwo Edukacji i Nauki. Głównym celem projektu 
jest opracowanie optymalnego składu kompozytów 
cementowych z dodatkiem kruszyw recyklingowych. 
Studenci wykonali serię zapraw z dodatkiem szkła spie-
nionego oraz stłuczki szklanej stanowiącej odpad. Dzięki 
projektowi zapoznali się z metodyką badań, obserwacją 
mikrostruktury, a dodatkowo rozwinęli umiejętności 
w zakresie modelowania i wydruków 3D. Rezultatem 
badań jest opracowanie optymalnego składu zaprawy, 
o podwyższonych właściwościach termoizolacyjnych 

STUDENCI

Naukowa pt. Wyzwania dla prawa medycznego 
w dobie pandemii COVID-19, (maj 2021);  

3. Spotkania z praktykami: Praktyczne aspekty prawa 
z radcą prawnym Łukaszem Kuleszą (grudzień 2016); 
wykład pt. Zawód komornika sądowego – aspekty 
praktyczne, mgr Katarzyna Siekańska-Ptaszyńska, 
komornik sądową przy Sądzie Rejonowym w Rado-
miu i przewodnicząca Izby Komorniczej w Lublinie 
(marzec 2022);

4. Przeprowadzenie projektu badawczego pt. Wpływ 
pandemii COVID-19 na skuteczność administracji 
publicznej, Radom (20.03.2021-20.09.2021); 

5. Organizacja i współorganizacja wydarzeń naukowych 
na WPiA: organizacja i udział w sesji plenarnej pro-
mującej WNEiP UTH Radom na „Radomskim Pikniku 
Naukowym 2017”; pomoc w realizacji zajęć prowa-
dzonych na WPiA w ramach Uniwersytetu Dzieciom; 

integracja w ramach projektu Klas pod patronatem 
Wydziału Prawa i Administracji UTH Radom – przy-
bliżenie uczniom klas objętych patronatem Katedr 
Prawa Wydziału studiów prawniczych. 

6.  Współorganizacja Dnia Darmowych Porad Prawnych 
WPiA UTH Radom (maj 2022);

7. nawiązywanie współpracy z uczelniami – z Uniwer-
sytetem Marii Skłodowskiej-Curie w Lublinie oraz 
z Uniwersytetem Kardynała Stefana Wyszyńskiego 
w Warszawie (2015), z fundacją „Kreatywnych Inno-
wacji”, dzięki której studenci IV roku kierunku Prawo 
wzięli udział w szkoleniach poszerzających wiedzę. 
Uczestniczyli również w płatnych stażach studenc-
kich w zawodach prawniczych (r.a. 2018/2019).

Opiekun Koła Naukowego
dr Tomasz Dąbrowski

Studenckie Koło Naukowe 
NOWOTECHBUD

Realizacja projektu 
„Studenckie Koła Naukowe tworzą innowacje”

i trwałości na oddziaływanie mediów agresywnych, 
a jednocześnie pozwalającej wykorzystać odpad szklany 
w sposób efektywny i racjonalny. Opiekę merytorycz-
ną nad prowadzonymi pracami badawczymi sprawują 
dr inż. Monika Jaworska-Wędzińska, dr inż. Iga Jasińska 
oraz dr inż. Marcin Migus.
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STUDENCI

W ramach działań SKN NOTWOTECHBUD studenci 
biorą udział w wyjazdach studyjnych, uczestniczą w tar-
gach o tematyce branżowej, spotykają się z ekspertami 
branży budowlanej i reprezentują godnie nasz kierunek 
w regionie radomskim. W roku akademickim 2021/2022 
członkowie uczestniczyli Targach Budownictwa Infrastruk-
turalnego w Kielcach, natomiast w roku 2022/2023 brali 
udział w Targach Maszyn Budowlanych w Nadarzynie 
oraz uczestniczyli w wyjeździe studyjnym do Orientarium 
w Łodzi, którego celem było zapoznanie się z innowa-
cyjnymi rozwiązaniami konstrukcyjno-wykonawczymi 
zastosowanymi w obiekcie.

i w wyjeździe studyjnym do Oratorium w Łodzi

Członkowie SKN NOWOTECHBUD uczestniczyli 
w światowym tygodniu przedsiębiorczości organizo-
wanym przez Akademicki Inkubator Przedsiębiorczości 
UTH, urządzaniu wystawy „Tożsamość. 100 lat polskiej 
architektury” przygotowywanej przez SARP o. Radom, 
czy organizacji Dnia Dziecka przy współpracy z Ambasadą 
Budownictwa.

Akademicki Inkubator Przedsiębiorczości

Członkowie SKN NOWOTECHBUD jako organizatorzy Dnia Dziecka

Członkowie SKN NOWOTECHBUD biorą czynny udział 
w organizacji, wydziałowych dni z ekspertem, w ramach 
których m.in. wysłuchali serii wykładów Wojciech Rogali, 
kierownika działu Product Development fi rmy Xella Pol-
ska sp. z o.o. pt.: „Efektywna budowa ścian z bloczków 
z betonu komórkowego i silikatów” oraz spotkali się 
z pracownikami fi rmy Grupa 4M oraz przedstawicielami 
marki Domy Expert. 

Studenci SKN NOWOTECHBUD promują kierunek Bu-
downictwo wśród swoich młodszych kolegów, zachęcając 
ich do studiowania na Uniwersytecie poprzez spotkania 
z maturzystami oraz wyjazdy do szkół średnich na terenie 
Radomia i okolic. 

Udział członków SKN NOWOTECHBUD w Targach Maszyn 
Budowlanych w Nadarzynie
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STUDENCI

Oprócz działalności promującej studenci zrzesze-
ni w SKN NOWOTECHBUD kształcą swoje umiejętności 
miękkie – są autorami publikacji jak również przedsta-
wiają swoje wyniki badań na studenckich konferencjach 

Spotkanie z maturzystami w Zwoleniu

Dzień z ekspertem

naukowych. Wszystkim członkom tego Koła Naukowego 
życzymy pomyślności w realizacji założonych celów! 

 dr inż. Monika Jaworska-Wędzińska, 
opiekun SKN NOWOTECHBUD 

OKIEM STUDENTA...

Po wybuchu wojny wielu ludzi straciło domy. Wielu Ukra-
ińców otworzyło przed rodakami swoje drzwi. Mój dom 
był schronieniem dla rodziny Kuzmenków. Byłam świad-
kiem początku ich nowego życia. Dlatego chcę podzielić 
się tą historią.

„Nie ma znaczenia, przez co przeszliśmy w czasie 
okupacji, buduję nowe życie na Ukrainie” – powiedziała 
Marina, która została zmuszona do opuszczenia domu 
i fi rmy w Chersoniu i ucieczki z rodziną przed okupantami. 
Teraz mieszka w małej wiosce w rejonie mikołajowskim, 

W bieżącym numerze „Kuriera” prezentujemy felieton Darii Zhmurchenko z Ukrainy, studentki dzienni-
karstwa na Wydziale Filologiczno-Pedagogicznym.

Daria Zhmurchenko

Uchodźcy z okupowanych terytoriów 
znaleźli ratunek i tworzą nowe życie

bez pracy, ale z wielkimi marzeniami o odbudowie wszyst-
kiego, co odebrała jej Rosja.

Po 20 dniach okupacji Marina z mężem i trójką dzieci 
zdecydowała się opuścić Chersoń, by przez Krym wró-
cić na terytorium wolnej Ukrainy. Osiedliła się 200 km 
od rodzinnego domu. Opowiada nam, jak w jeden dzień 
straciła wszystko, co budowała przez lata.

Marina i jej mąż Oleg zajmowali się rolnictwem 
od ponad dziesięciu lat i wszystko układało się pomyślnie, 
dopóki Rosjanie 24 lutego 2022 roku nie weszli na tery-
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OKIEM STUDENTA...

Dr Maciej Trzaskowski
(1951-2023)

Był absolwentem Szkoły Głównej Planowania i Sta-
tystyki w Warszawie (obecnie Szkoła Główna Handlowa 
w Warszawie) – Wydziału Handlu Zagranicznego (1974 r.). 
Doktorat ( 1978 r.) na tejże uczelni. 

Od 1 września 1978 roku do 10 grudnia 2012 roku 
był pracownikiem Wydziału Ekonomii i Finansów Uni-
wersytetu Technologiczno-Humanistycznego im. Kazi-
mierza Pułaskiego w Radomiu. Prowadził zajęcia z za-
kresu fi nansów, w szczególności fi nansów podmiotów 
gospodarczych i fi nansów samorządu terytorialnego. 
W dorobku naukowym ma ponad 60 publikacji nauko-
wych, w tym współautorstwo dwóch książek i dwóch 
podręczników. Brał udział w realizacji 8 prac naukowo-
badawczych. Wypromował ponad 500 magistrów eko-
nomii i ekonomistów dyplomowanych.

POST MORTEM

W latach 1981-1987 był prodziekanem Wydziału 
Ekonomicznego (obecnie Wydział Ekonomii i Finansów). 
W latach 1987-2012 był kierownikiem Zakładu Finan-
sów, funkcjonującego w ramach Instytutu Ubezpieczeń 
i Prewencji (obecnie Katedra Finansów i Ubezpieczeń). 

Pracę naukową i dydaktyczną łączył z działalnością 
gospodarczą i pracą w administracji publicznej. Od 1994 
roku pracował na stanowiskach kierowniczych w admini-
stracji rządowej i samorządowej. Zajmował się także do-
radztwem ekonomiczno-fi nansowym na potrzeby pod-
miotów gospodarczych we własnej fi rmie konsul� ngo-
wej. Od stycznia do sierpnia 1994 roku był wiceprezesem 
Radomskiej Giełdy Rolnej Sp. z o.o. W latach 1994-1995 
był przewodniczącym Rady Nadzorczej Zakładów Prze-
mysłu Tytoniowego SA w Radomiu, w latach 1996-1997 

torium Ukrainy. Armia rosyjska zadała cios miejscowemu 
biznesowi, a rodzina Mariny też nie została oszczędzona. 
Celem okupantów było zmuszenie wszystkich lokalnych 
biznesmenów do ponownego zarejestrowania się, przy-
jęcia rosyjskiego obywatelstwa i płacenia nowej władzy 
podatków.

„Mój mąż i ja byliśmy pewni, że wszystko, co było 
nasze, zostanie z nami, ale 30 kwietnia funkcjonariusze 
FSB zaproponowali nam przejście na rosyjską rejestrację; 
a kiedy odmówiliśmy, po prostu zabrali naszą fi rmę siłą. 
Baliśmy się zostać w domu, mamy troje dzieci, a rosyjskie 
wojsko codziennie nas obserwowało”.

Rodzina Kuzmenków zabrała, co mogła ze sobą 
i postanowiła zaryzykować i opuściła swój dom.

„To było bardzo straszne, jechaliśmy i po drodze wi-
dzieliśmy dziesiątki zniszczonych samochodów, którymi 
uciekali ludzie. Nie mieliśmy już pieniędzy, nie wiedzie-
liśmy, co będzie dalej, ale nie chcieliśmy zaakceptować 
okupacyjnej władzy.”

W tym momencie oczy Maryny zrobiły się mokre, 
a po jej twarzy spłynęły łzy. Chociaż nie pierwszy raz 
opowiadała tę historię, jednak za każdym razem płacze 
i zastanawia się, jak przeżyła.

„Żołnierze ostrzelali i zatrzymali nasz samochód, 
dzieci bardzo się przestraszyły i zaczęły głośno krzyczeć, 
co nie spodobało się okupantom. Zaczęliśmy im zakrywać 
usta rękami. Żołnierze szukali w samochodzie pieniędzy 
i dokumentów, cały czas trzymając mnie i mojego męża 
na muszce”.

Marina nie pamięta, jak długo to trwało, ale podkre-
śla, że już trzy razy żegnała się z rodziną i myślała, że to 
ostatnie minuty jej życia. Po przesłuchaniu pozwolono im 
odjechać, ale, gdy tylko wsiedli do samochodu, żołnierze 
zaczęli strzelać.„To był terroryzm, chcieli zabić całą rodzi-
nę, pięć osób, w tym troje dzieci”. Ale przeżyli. Teraz dzieci 
uczą się w szkole, Marina zajmuje się pracami domowymi, 
a jej mąż broni Ukrainy na froncie wschodnim. „Żyjemy. 
A co najważniejsze, jesteśmy w domu – na Ukrainie”.

Chociaż życie tej rodziny bardzo się zmieniło, są 
i budują wszystko od podstaw. Kupili działkę w obwodzie 
tarnopolskim i tam znaleźli mieszkanie, a wkrótce planują 
się tam przenieść i odbudować swój biznes. Bardzo się cie-
szą, że Chersoń jest teraz pod kontrolą armii ukraińskiej. 
Bardzo chcieliby tam pojechać, ale teraz nic tam na nich 
nie czeka. „Osiem rosyjskich rakiet trafi ło w nasz dom, 
nasz biznes został odebrany i zniszczony”. 

Rosyjscy okupanci zniszczyli setki domów i zabrali 
setki fi rm, ale żaden Ukrainiec się nie poddał, wszyscy 
są gotowi do walki, wszyscy deklarują wolę przetrwania, 
czego przykładem jest rodzina Kuzmenków.

„Jesteśmy już bardzo blisko zwycięstwa – mówi Ma-
rina. Moje dzieci zasługują na życie w wolnym kraju, więc 
zostaliśmy tutaj – w domu”.

Daria Zhmurchenko
I rok kier. Dziennikarstwo

Wydział Filologiczno-Pedagogiczny
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Profesor Andrzej Malinowski
(1934 – 2023)

Profesor Andrzej Malinowski był antropologiem, 
uczniem wybitnych polskich antropologó w: prof. Michała 
Ć wirko-Godyckiego, prof. Franciszka Wokroja i prof. Jana 
Czekanowskiego. Był związany z Uniwersytetem Techno-
logiczno-Humanistycznym im. K. Pułaskiego w Radomiu 
dwukrotnie: w latach 1995-1997 i 2009-2011 – profesor 
w Katedrze Kultury Fizycznej. Wykłady prowadzone przez 
Profesora cieszyły się dużym zainteresowaniem wśród 
studentów i pracowników. Zaangażowanie Profesora 
Andrzeja Malinowskiego w rozwój Katedry Kultury Fi-
zycznej było zwią zane z jakością badań  naukowych i prac 
rozwojowych oraz promowaniem kadr nawet wtedy, gdy 
nie był już pracownikiem etatowym. 

Tematyka badawcza Profesora Andrzeja Malinow-
skiego skupiała się głównie na auksologii (rozwó j pre-
natalny, rozwó j dzieci i młodzież y, normy rozwojowe); 
antropologii morfologicznej, stosowanej w medycy-
nie, ergonomii i wychowaniu fizycznym; antropologii 
historycznej (badania kraniologiczne, osteologiczne 
koś ci przepalonych); historii antropologii. Dorobek na-
ukowy (jako autora lub wspó łautora) obejmuje ponad 
500 prac naukowych, w tym monografi e, podrę czniki. 
          Pozostanie w naszej pamięci jako wielki autorytet moralny,
wybitny naukowiec i wspaniały dydaktyk.

Rodzinie oraz bliskim zmarłego profesora Andrzeja 
Malinowskiegoskładamy wyrazy głębokiego współczu-
cia.

Wspomnienie o ś.p. prof. A. Malinowskim
Przygotował dr Stanisław Nowak.

 Kondolencje składają:
 dr Stanisław Nowak, dr Renata Janiszewska, 

dr Robert Makuch, 
wykładowcy Katedry Kultury Fizycznej 

Wydziału Filologiczno-Pedagogicznego UTH Radom

członkiem Rady Nadzorczej w Elektrowni Kozienice SA, 
a w latach 1997-2001 członkiem Rady Nadzorczej Gór-
nośląskiego Zakładu Elektroenergetycznego S.A. w Gli-
wicach. Był również członkiem Rady Nadzorczej Oddzia-
łu Wojewódzkiego ZUS w Radomiu w latach 1996-1998. 
W latach 1994-1998 pełnił funkcję dyrektora Wydzia-
łu Polityki Regionalnej i Przekształceń Własnościowych 
Urzędu Wojewódzkiego w Radomiu. W latach 1999-
2003 był dyrektorem Departamentu Rozwoju Regional-
nego Urzędu Marszałkowskiego w Warszawie. Od 2003 r. 
do 2020 r. był dyrektorem Oddziału Terenowego Ma-

Dr hab. inż. Janusz Kalotka, 
prof. nadzw. UTH Radom

(1952 – 2023)

       Był wieloletnim pracownikiem Wydziału Mechanicz-
nego naszej Uczelni. 

Urodził  się w Warszawie. Pracę zawodową rozpo-
czął w 1975 roku w Instytucie Lotnictwa w Warszawie. 
Od 1979 roku związany z Radomiem. Na Politechnice 
Radomskiej był kierownikiem Zakładu Techniki Cieplnej. 
Od 1996 roku był profesorem nadzwyczajnym UTH Ra-
dom, gdzie pracował do momentu przejścia na emeryturę. 
Na Wydziale Mechanicznym prowadzone były pod jego 
kierunkiem specjalności: systemy energetyki cieplnej oraz 
systemy energetyczne: klimatyzacja i wentylacja. Autor 
koncepcji merytorycznej i programu tych  specjalności 
na studiach I i II stopnia. Był autorem licznych projek-
tów naukowo-badawczych, które znalazły zastosowanie 
w przemyśle.

Od 1989 roku pracę naukową łączył z działalnością 
gospodarczą. Wiceprezes przedsiębiorstwa „MikroMex”; 
prezes Biura Marke� ngowo-Handlowego Sp. z o.; Prezes 
Banku Ziemi Radomskiej SA.; prezes fi rmy ZUTER SA.; 
prezes Izby Przemysłowo-Handlowej Ziemi Radomskiej; 
członek Rady Naukowej Instytutu Techniki Grzewczej i Sa-
nitarnej w Radomiu; członek m.in. kapituły Mazowieckiej 
Nagrody Jakości; członek Komitetu Prywatyzacji Krajowej 
Izby Gospodarczej; członek Komisji Rewizyjnej Krajowej 
Izby Gospodarczej.Wielokrotnie nagradzany za działalność 
naukową i dydaktyczną.
 

Rodzinie oraz bliskim Zmarłego 
 wyrazy głębokiego współczucia 

składają współpracownicy.

zowieckiego Biura Planowania Regionalnego w Warsza-
wie.

Był członkiem zespołów senackich, rektorskich 
i dziekańskich. Otrzymał wiele nagród i odznaczeń, 
w tym między innymi Nagrodę Ministra Nauki, Szkolnic-
twa Wyższego i Techniki, Srebrny Krzyż Zasługi oraz Me-
dal Komisji Edukacji Narodowej.

Pozostanie w naszej pamięci. 
Pracownicy WEiF

POST MORTEM
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